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رهبر معظم انقلاب در دیدار صدها نفر از مردم اصفهان:

 دشمنان حقیرتر از آنند
 که بتوانند به نظام آسیب بزنند

آگهي مناقصه عمومی
شهــرداري چهارباغ در نظر دارد با توجه به بودجه مصوب سال 1401 خود نسبت به اجرای پروژه مشروحه ذیل از طریق مناقصه عمومی با جزئیات مندرج در اسناد مناقصه، با بهره 

گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )www.setadiran.ir(  ثبت شده در سامانه به صورت الکترونیکی اقدام نماید.
زمان انتشار در سامانه  1401/08/29 ساعت 09:00 ظهر   

 پیشنهادات طبق زمانهای مشخص و بارگذاری شده در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت بارگذاری و         باز خواهد شد.
پیشنهاد دهندگان طبق زمانهای مشخص و بارگذاری شده در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت نسبت به انجام، خرید اسناد و مراحل تشریفات قانونی اقدام نمایند.

زمان بازگشایی 1401/09/16 ساعت 14/30

سپرده شرکت در مبلغ مناقصه )ریال(شرح پروژهردیف
شماره ثبت در سامانهتوضیحاتردیف اعتباریمناقصه )ریال(

1

پروژه آسفالت محوطه 
مدارس سطح شهرستان 

چهارباغ )خرید، حمل، 
پخش(

پادار در متمم 20/000/000/0001/000/000/000 ریال
بودجه

رتبه 5 راه و باند یا راه و ترابری  
یا دارای پروانه بهره برداری از 

اداره صنعت، معدن و تجارت برای 
کارخانجات تولید کننده آسفالت

 200100531۷000018

نکته مهم : 1- معادل 5% مبلغ اولیه پیمان به عنوان سپرده شرکت در مناقصه به یکی از صور ذیل قبل از ارائه قیمت به دبیرخانه شهرداری به صورت حضوری باید تسلیم گردد :
الف- ضمانتنامه بانكي با اعتبار حداقل سه ماهه به نفع شهرداری چهارباغ در وجه جاري سپرده به شماره 010554328۷003 بنام شهرداري چهارباغ نزد بانك ملي ایران شعبه چهارباغ 

)كد 2401( 
ب - رسید سپرده نقدی که به شماره حساب سپرده 010554328۷003 بانک ملی چهارباغ در وجه شهرداری چهارباغ واریز گردیده باشد .

2- برندگان اول و دوم و سوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.
3- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.

4- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج است.
5- هزینه انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

6- برندگان اول و دوم و سوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.
ضمنا رعایت موارد ذیل الزامی است:

1-برگزاری مناقصه صرفاً از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل فرآیند مناقصه شامل خرید و دریافت اسناد مناقصه، پرداخت تضمین شرکت در مناقصه،  ارسال 
پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعیت برنده بودن مناقصه گران محترم از این طریق امکان پذیر می باشد.

2-علاقه مندان به شرکت در مناقصه می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره های ذیل تماس حاصل نمایند:
مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه:021-41934

اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام استانها، در سایت سامانه )www.setadiran.ir( بخش " ثبت نام/ پروفایل مناقصه گر" موجود است.    
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/08/29تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/09/06

www.chaharbaagh.ir       026 – 44562500 -11 : شماره تماس  

سید جعفر موسوی-  شهردار چهارباغ

روابط عمومی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان لرستان

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان لرستان در نظر دارد مناقصه عمومی یک مرحله ای پروژه اجرای واحدهای مسکونی بصورت 14 واحد 
یک طبقه )دســتمزدی( در روستای گرجی شهرســتان ازنا و 15 واحد یک طبقه )دستمزدی( در روستای زالی آباد شهرستان دلفان  
)عملیات بنایی ( از محل منابع داخلی سال 1401 را  بشرح جدول ذیل و  بر اساس مشخصات فنی منضم به اسناد مناقصه از طریق 
ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت به مناقصه گران واجد شــرایط واگذار نماید. لذا از پیمانکاران ذیصلاح دعوت به عمل می آید، در 

صورت داشتن ظرفیت آزاد )تعدادی و ریالی( جهت دریافت اسناد مناقصه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس:
www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

1- زمان و دریافت اسناد مناقصه: از 1401/09/02   الی 1401/09/05
2- مهلت قبول پیشنهادهای مناقصه گران: از 1401/09/06  الی 1401/09/16

3- تضمین شرکت در مناقصه: ضمانتنامه بانكی  با مدت اعتبار اولیه 3 ماه از تاریخ آخرین مهلت تسلیم پیشنهادمناقصه 
4- مدت اعتبار پیشنهادها: از آخرین روز مهلت تحویل پیشنهادات به مدت سه ماه

5- زمان بازگشایی پاکت ها:  ساعت 9 روز پنجشنبه مورخ 1401/09/17 
6- زمان انعقاد قرارداد : حداکثر بمدت یک هفته پس اعلام نتایج مناقصه

7- پیمان درحدود عملکرد تخصیص ابلاغی قابل اجرا می باشد.

فراخوان مناقصه شماره 04/ع/ 1401

ف
 منبع تعداد واحدنام روستا شهرستانردی

تامین اعتبار
مبلغ تضمین شرکت در 
فرآیند ارجاع کار )ریال(

نوع 
عملیات

نحوه رتبه مجاز
پرداخت

 مدت قرارداد 
)ماه(

12 نقدی  ابنیهبنایی908,137,615منابع داخلی14گرجیازنا1

12 نقدی  ابنیهبنایی741,627,214منابع داخلی15زالی آباددلفان2

نوبت اول

شهرداری گلســتان در نظر دارد براساس مصوبات شورای اسلامی شــهر و آیین نامه مالی 
شهرداریها و بودجه مصوب سال 1401 نسبت به برگزاری مناقصه عمومی با مشخصات ذیل 
اقدام نماید. کلیه مراحل برگزاری از دریافت و تحویل اســناد مناقصه تا بازگشایی پاکت ها 
 www.setadiran.ir از طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( به آدرس

انجام خواهد شد. 
سپرده شرکت اعتبار پروژه موضوععنوان 

در مناقصه

مناقصه 
عمومی

ساماندهی و بهسازی خیابانهای شهرک 
امام حسین – شرکتهای دارای حداقل 

رتبه 5 راه و باند
30/000/000/000 ریال

 150/000/000
ریال

مناقصه 
عمومی

بهسازی )پیاده راه سازی(خیابان 12 متری 
امام سجاد حبیب ابن مظاهر آذربایجان و 
12 متری تختی )شرکتهای دارای حداقل 

رتبه 5 راه و باند و ابنیه

2/500/000/000 50/000/000/000 ریال 
ریال

مناقصه 
عمومی

بهسازی )پیاده راه سازی( محله حسن آباد 
و خیابان 14 متری 14 معصوم

2/500/000/000 50/000/000/000 ریال 
ریال 

تاریخ انتشار نوبت اول آگهی 1401/8/22 و نوبت دوم 1401/8/29 می باشد . متقاضیان 
در این بازه زمانی می توانند نسبت به دریافت اسناد مناقصه از سامانه ستاد اقدام نمایند. 
کلیه پیشــنهادات می بایســت حداکثر تا پایان وقت اداری روز 1401/9/10 در ســامانه 

بارگزاری گردد.
بازگشایی پاکتهای پیشــنهادی ساعت 13/30 روز 1401/9/12 و در محل سالمن اجتماعات 

شهرداری انجام خواهد شد. 
نشــانی:تهران- کیلومتر 25 جاده تهران ساوه- انتهای خیابان 24 متری شهید چمران تقاطع 
بلوار ولایت- جنب ســالن ورزشــی ولایت- طبقه فوقانی ایستگاه 5 آتش نشانی شهرداری 
گلستان مراجعه نمایند. متقاضیان جهت کســب اطلاعات بیشتر با شماره 56333550-5-

021 تماس حاصل نمایند. 
هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد. شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات 
مختار می باشد. شرکت کنندگان 5 % مبلغ کل را بصورت ضمانت نامه بانکی یا واریز نقدی به حساب 
شماره 100810363191 نزد بانک شهر شعبه اسلامشهر یا شماره حساب 010689۷220005 
نزد بانک ملی شعبه شهرداری به عنوان سپرده شرکت در مناقصه ارائه نمایند. در صورت انصراف 
نفرات اول، دوم و ســوم سپرده شرکت در مناقصه ایشان به نفع شهرداری ضبط خواهد گردید. 
سایر موارد و شرایط در اسناد مناقصه موجود در سامانه ستاد قید گردیده است هزینه خرید اسناد 

2/500/000 ریال می باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/8/22  تاریخ انتشار نوبت اول:1401/8/29 

آگهی مناقصه عمومی

سید محمد میرزمانی- شهردار گلستان

 نوبت دوم
 نوبت اول

رداري چهارباغ
شهــ
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در یازدهمین اجلاس شورای عالی استان ها
رییس جمهور: مدیرانی که نگاه تحول گرا ندارند 

کنار گذاشته شوند
رئیس جمهور گفت:کســانی که نمی خواهند با این نــگاه تحولی کار 
کنند، کسانی که می گویند نمی شود و نشــد، این افراد نباید در مصدر 
امور و در جایگاه تصمیم گیری قرار گیرند. این افراد باید از مسیر اصلی 

خدمت کنار گذاشته شوند.
 آیت الله ســید ابراهیم رئیســی در یازدهمین اجلاس شــورای عالی 
استان ها با بیان اینکه شوراهای اسلامی شهر و روستا جایگاه ویژه ای در 
قانون اساسی دارند، گفت: قانون اساسی، بنا بر تقویت جمهوریت نظام 
و اصل توجه به اراده، خواست و مشــارکت مردم در تصمیم سازی ها و 
تصمیم گیری ها، یکی از ارکان مهم تصمیم گیری را شوراهای اسلامی 

شهر و روستا معرفی کرده است.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه شوراهای اسلامی شهر و روستا از ارکان 
قانون اساسی هستند و تعبیر رکن در قانون اساسی معنای مهمی دارد، 
افزود: اجــرای عدالت اجتماعی و اقتصادی در همه ســطوح و مبارزه با 
فقر، فساد و تبعیض از شئونات شوراهاست و ســاز و کار شوراها باید به 

نحوی باشد که بتواند از هر گونه تبعیض و فسادی پیشگیری کند.
آیت الله رئیسی با تاکید بر اینکه نظرات شوراها به عنوان جایگاهی که از 
مردم نمایندگی دارند، باید در نحوه بودجه ریزی روستا یا شهر یا استان 
مورد توجه قرار بگیرد، اظهار داشت: شــورا مقام تصویب کننده بودجه 
نیســت ولی مقام اعلام نظر برای بودجه هســت و می تواند در رابطه با 
بودجه نسبت به اســتان یا شهرســتان اعلام نظر کند و اگر چه اساس 
اظهارنظرش با نگاه های منطقه ای و محلی است، اما باید نگاه کلان ملی 

هم داشته باشد.
رئیس جمهور اجرای عدالت بر مبنای توجه به سند آمایش سرزمینی را 
از دیگر اهداف مهم فعالیت شوراها در کشور عنوان و تصریح کرد: یکی 
از اهداف مهم در شــوراها و برای کشــور، اجرای عدالت است. در وهله 
اول این دولت است که مکلف به اجرای عدالت است و در دولت مردمی 
خودمان را موظف به اجرای عدالت می دانیم، اما شوراها نیز باید اجرای 

عدالت را دنبال کنند.
آیت الله رئیسی ادامه داد: شوراها در اجرای عدالت فقط به محله و شهر 
خودشان توجه نداشته باشند، بلکه نگاه آنها از یک سو به محل خودشان 
و از سوی دیگر به محل خودشان نســبت به منطقه و کشور باشد؛ این 
همان نگاه مبتنی بر سند آمایش ســرزمینی در راستای تحقق عدالت 

است که کمک می کند نگاه ما در مسیر اجرای عدالت، عادلانه باشد.
رئیس جمهور نظر شــوراها در مورد بودجه و اعتبارات را با لحاظ سند 
آمایش سرزمینی حائز اهمیت دانست و تصریح کرد: نظر شوراها از این 
منظر می تواند کمک بسزایی باشد برای دولت در تنظیم و برای مجلس 

در تصویب لایحه بودجه باشد.

آیت الله رئیســی با اشــاره به تکرار تعبیر آرمانشــهر در کلام فلاسفه 
خاطرنشان کرد: منظور از آرمانشــهر لزوما شهر نیست، بلکه منظور هر 
جای آبادی است که مردم در آن زندگی می کنند. این آرمانشهر دارای 
چه مشخصاتی باید باشد، اینجا سنگ زیربنای آنچه که می تواند شهر و 
روستای ما را در تراز قرار دهد، عبارتست از عقلانیت، معنویت، اخلاق و 

عدالت که باید بر هر منطقه  ما حکمفرما باشد.
رئیس جمهور بــا تاکید بر اینکه اعضای شــوراها باید حاکمیت اخلاق 
و عدالــت را در منطقه ای که آن را نمایندگی می کننــد، دنبال نمایند، 
گفت: اینها آرمان ها و اهداف مهمی هســتند که در قانون اساســی به 
نحوی ذکر شــده اند و اعضای شــوراها باید همواره به دنبــال مقابله با 

تبعیض، روابط ناسالم و فساد و اجرای عدالت باشند.

برقراری روابط سالم میان دستگاه های اداری برای مردم 
اطمینان بخش است

آیت الله رئیسی با بیان اینکه فساد در قرآن به معنای هر چیزی است که 
از اعتدال و عدالت خارج شود، افزود: شــوراها مراقبت کنند که روابط، 
روابط سالم باشــد و روابط ناســالم پا نگیرد، چرا که روابط ناسالم هم 
شورا و هم شهرداری، هم سازمان ها و هم ادارات دولتی را در نظر مردم 
بی اعتبار می کند و باعث آســیب رســاندن و کاهش سرمایه اجتماعی 

می شود.
رئیس جمهور ادامه داد: اگر مردم احساس کنند روابط در شوراها، یعنی 
روابط بین شورا با شهرداری، فرمانداری و استانداری و دیگر سازمان ها 
و ادارات، روابطی کاملًا ســالم و در جهت ارتقای امور و پیشرفت تعریف 

شده، این برای مردم اطمینان بخش است.
وی با تاکید دوباره بر نقش مهم شوراها در قانون اساسی برای تامین رفاه 
اجتماعی، بهداشت، آموزش و رفع نیازهای مردم اظهار داشت: کسانی 
که وارد شوراها شــدند خودشــان را آماده کردند برای اینکه به مردم 
خدمت و در جهت رفاه اجتماعی، بالا بردن سطح آموزش و دانش مردم 

و رفع مشکلات معیشتی مردم تلاش کنند.
رئیس جمهور با بیان اینکه امروز تجربیــات و اندوخته های خوبی از ۲ 
دهه فعالیت شــوراها داریم، تصریح کرد: ساختار و سازمان کار شوراها 
یک ســاز و کار چابک، کارآمد و پیگیر طراحی شده، برای تحقق آنچه 
که در قانون اساســی و قوانین موضوعه به عنوان وظایف شوراها آمده 

است.
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه با وجود خواست دشمن و به برکت خون 
مطهر شهیدان و تلاش کســانی که در جای جای این کشور شبانه روز 
خدمت می کنند، آینده را روشــن می بینیم، خاطرنشان کرد: دشمن 
۴۳ ســال اســت که علیه ما توطئه و فتنه گری می کند. همه مسئولان 
در بخش های مختلف بدانند کــه امروز مهم تریــن وظیفه ما خدمت 
کردن به مردم، گره گشــایی از زندگی مردم، برداشــتن موانع از پیش 
راه تولیدکننده و فعال اقتصادی و کســانی اســت کــه می خواهند در 

عرصه های مختلف کار و تلاش کنند.
آیت الله رئیســی در ادامه گفت: کســانی که نمی خواهند بــا این نگاه 
تحولی کار کنند، کســانی که می گویند نمی شــود و نشــد، این افراد 
نباید در مصدر امــور و در جایگاه تصمیم گیری قــرار گیرند. این افراد 
باید از مســیر اصلی خدمت کنار گذاشته شــوند، تا این راه ادامه پیدا 
کند. کارمندی، کارشناسی، مدیری اگر به هر دلیل نمی خواهد، جواب 
مردم را نمی دهد، راه را برای خودش بســیار سخت می بیند، نگاهش 
نگاه ما نمی توانیم اســت، این فرد را باید در حاشــیه قرار داد و متن و 
مسیر را در اختیار کارمندان و کســانی قرار داد که روحیه شان، روحیه 
کار، تلاش، گره گشــایی از زندگی مــردم و در یک کلمــه روحیه ما 

می توانیم، است.
رئیســی تصریح کرد: با یک قوم پیمان شــکن مواجهیم که به راحتی 
نقض پیمان و ظلم و تعدی می کنــد، در مقابل آنها چه باید کرد! آیا باید 
در برابر چنین دشمنانی متوقف شــد؟ باور ما این است که در برابر این 
دشمن باید پیشرفت کرد و لذا اراده کردیم و ملت ما اراده کرده است که 

پیشرفت داشته باشد.

تریبون

 رئیس ســازمان برنامه و بودجه، بررسی جداول لایحه 
بودجه در مجلس شورای اسلامی را به صلاح ندانست 
و گفت : جداول بودجه امسال دیر هنگام و در مردادماه 
به دولت ابلاغ شــد و از این جهت، بررسی دو مرحله ای 
این لایحه در مجلــس، یکپارچگی برنامه های دولت را 

دچار مشکل می کند.
سیدمســعود میرکاظمی  درباره طــرح مجلس برای 
بررســی دو مرحله ای بودجه های سالانه کشور، گفت: 

وقتی قانونی در مجلس تصویب می شود، ملزم به اجرا 
هســتیم و باید تبعیت کنیم.وی در ادامه نظر دولت را 
بر این دانست که نخســت مجلس اجازه دهد تا دولت 
لایحه خود را برای اصلاح ســاختار به مجلس شورای 
اســلامی ارایــه دهد.میرکاظمی به کار مشــترک با 
کمیســیون برنامه و بودجه مجلس اشاره کرد و گفت: 
این کمیسیون در طرحی درخواست کرد تا با مشارکت 
و همراهی دولت، آن را پیش ببرند و مــا هم این کار را 

کردیم و با توجه به همکارهای نزدیک تلاش می کنیم 
تا به نقطه نظر مشترک برسیم.

رئیس ســازمان برنامــه و بودجــه توضیــح داد: اما 
نمایندگان در طرحــی دوفوریتی خواســتند تا روند 
بررســی لایحه بودجه به صورت دومرحله ای باشــد 
که مرحله نخســت تبصــره ها و مرحلــه دوم جداول 
بررسی شود؛ ما ارســال جداول بودجه به مجلس را به 
صلاح نمی دانیم زیرا مردادماه امســال جداول بودجه 

۱۴۰۱ به دولت ابلاغ شــد و از ایــن جهت جمع کردن 
یکپارچگی برنامه های دولت دچار مشکل می شود.

میرکاظمی اظهار امیدواری کــرد که مجلس مراعات 
لازم را داشــته باشــد زیرا آنچه در دولت برای بودجه 
بسته می شــود، دارای نظم و یکپارچگی است و نباید 
دچار بخشــی نگری و ســلیقه های سیاسی و بخشی 
شــود.وی چندی پیش اعلام کرد کــه لایحه بودجه 

۱۴۰۲ اول آذرماه به مجلس می رود.

بودجه

ارسال جداول بودجه به مجلس به صلاح نیست

خریدار  رهبــر معظم انقلاب اســلامی 
گفتند: صحنه گردانان اصلی اغتشاشــات 
اخیر کــه نتوانســتند مردم را بــه صحنه 
بیاورنــد، درصددند بــا ادامه شــرارت ها، 
مســئولان را خســته کنند اما اغتشاشات 
جمع خواهد شــد و ملت با تنفر روزافزون از 
آنها با نیروی بیشتر و روحیه تازه تر، به کار و 

تلاش و پیشرفت ادامه خواهد داد.
حضرت آیت الله خامنــه ای در دیدار صدها 
نفر از مــردم اصفهــان، اصفهان را شــهرِ 
تحســین برانگیز علم و ایمان و هنر و جهاد 
خواندند و با اشــاره به اینکه چالش اساسی 
امروز ما، چالش پیشرفت در مقابلِ »توقف 
و رکود و ارتجاع« اســت، افزودند: استکبار 
در صف آرایی مبنایــی در مقابل ملت ایران 
با تشــدید ایران ســتیزی، همه امکاناتش 
را برای القای ناامیدی و بن بســت به اذهان 
مردم بخصوص جوانان بــکار گرفته و امروز 
مهمترین شــاخص اثبات ایران دوستی هر 
فرد، »پرهیز از یأس آفرینی و امیدسوزی« 

و »ترویج روحیه کار و تلاش و امید« است.
رهبر انقــلاب با تأکید بر تــلاش روزافزون 
مســئولان برای حل مشــکلات اقتصادی 
گفتند: صحنه گردانان اصلی اغتشاشــات 
اخیر که نتوانستند مردم را به صحنه بیاورند 
درصددند با ادامه شــرارت ها، مسئولان را 
خسته کنند اما اغتشاشــات جمع خواهد 
شــد و ملت با تنفر روزافزون از آنها با نیروی 
بیشــتر و روحیه تازه تر، بــه کار و تلاش و 

پیشرفت ادامه خواهد داد.

پیشرفت جمهوری اسلامی برای غرب 
غیرقابل تحمل است

رهبر انقلاب اســلامی در ســخنان خود به 
تحلیل چالش اصلی دنیای استکبار با ایران 
اســلامی پرداختند و گفتند: مشکل اصلی 
استکبار با جمهوری اســلامی این است که 
اگر این نظام پیشــرفت و در دنیا جلوه کند، 
منطق لیبرال دموکراسی دنیای غرب باطل 
خواهد شــد.حضرت آیــت الله خامنه ای با 
اشاره به ســلطه دنیای غرب بر کشورهای 
مختلف با منطق لیبرال دموکراسی افزودند: 
در ســه قرن اخیر بــه بهانه نبــود آزادی و 
یا نبود مردم ســالاری، منابع کشــورها را 
غارت کردند و اروپــای فقیر به قیمت به گِل 
نشســتن بسیاری از کشــورهای ثروتمند، 
ثروتمند شد.ایشــان با اشــاره به شــگرد 
غربی ها که به اسم آزادی و دموکراسی، علیه 
آزادی و مردم ســالاری در کشــورها اقدام 
می کنند، افزودند: کشــور افغانســتان یک 
نمونه نزدیک و بارز است که آمریکایی ها به 
بهانه مردمی نبودن حکومت، به آنجا حمله 
نظامی کردند اما بعد از ۲۰ ســال جنایت و 
غارت، همــان حکومتی که علیــه آن اقدام 
کرده بودند، ســرکارآمد و آنان با فضاحت 

خارج شدند.
رهبــر انقلاب گفتنــد: اکنون یــک نظام، 
برمبنای دیــن و مردم ســالاری واقعی در 
ایران، بــه مردم خودش هویــت داده و آنها 
را زنده و در واقع منطق لیبرال دموکراســی 

غربی را ابطال کرده است.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای افزودنــد: 
عده ای در داخل بر مبنــای تبلیغات غرب، 
می گویند در نظام اســلامی آزادی و مردم 
ســالاری نیســت در حالی  که بیان همین 
سخنان نشانه آزادی است و روی کار آمدن 
دولت هایی که از نظر تفکر سیاسی شباهتی 
به یکدیگــر ندارند نیز نشــانه حق انتخاب 

مردم و مردمی بودن نظام اسلامی است.
رهبر انقلاب اســلامی با اشــاره بــه اینکه 
اگر جمهوری اســلامی در مقابــل امریکا 
و اســتکبار کوتاه می آمــد و زیربار قلدری 
و زورگویی آنهــا می رفت، فشــارها کمتر 
می شد اما آنها بر کشــور مسلط می شدند، 
افزودنــد: در ایــن ســالها هــرگاه صدای 
قدرتمندیِ جمهوری اســلامی بلندتر بوده 
است، تلاش دشمن برای پنجه زدن به نظام 

اسلامی بیشتر شده است.
حضرت آیــت الله خامنــه ای تأکید کردند: 
چالش اساســی و امروز کشــور ما، چالش 
»پیشــرفت و توقــف و رکــود و ارتجاع« 
اســت، زیرا ما در حال پیشــرفت هستیم 
ولی قدرتهای اســتکباری از پیشرفت ایران 
اســلامی مضطرب و ناراحت می شــوند و 
حرص می خورند.ایشــان افزودند: به دلیل 
همین ناراحتی و عصبانیــت، آمریکاییها و 

اروپایی ها با همه امکانــات وارد میدان می 
شــوند اما هیچ غلطی نمی تواننــد بکنند، 
همانطور که قبل از این هم نتوانســتند و در 

آینده هم نخواهند توانست.

دشمنان ملت در مجموع ناکام ماندند
رهبر انقلاب اســلامی با اشــاره به اینکه در 
کارزار اساسی ایران و اســتکبار، آمریکا در 
خط مقدم قرار دارد و اروپا پشت سر آمریکا 
ایستاده است، گفتند: در طول سالهای بعد 
از پیروزی انقلاب اســلامی همه رؤســای 
جمهور امریکا اعــم از کارتــر، کلینتون و 
اوبامای دموکــرات، و ریگان، بــوش و آن 
ســبک مغز قبلیِ جمهوری خواه تا رئیس 
جمهور فعلــی بی هوش و حــواس که می 
خواهد مردم ایران را نجــات دهد، همه در 
مقابل جمهوری اســلامی ایران ایستادند و 
از هرکسی هم که توانســتند از جمله رژیم 
صهیونیستی به عنوان سگ هار و زنجیری 
خود و برخــی کشــورهای منطقه کمک 
گرفتند.حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: 
با وجود همه این تلاش ها، دشــمنان ملت 
در مجموع ناکام ماندند، البته مشــکلاتی 
همچون تحریم، ترور دانشمندان هسته ای، 
 بکارگیــری انواع شــگردهای سیاســی و 
امنیتی و دادن رشــوه به عده ای در داخل 
برای حرف زدن علیه جمهوری اســلامی، 
بوجود آوردند ولی نتوانســتند حرکت ملت 

ایران را متوقف کنند.
ایشــان تأکید کردند: در شــرایط فعلی که 
با چنین کارزار و چالشــی مواجه هستیم، 
 وظیفه آحاد مردم و مســئولان و همچنین 
روشــنفکران، نخبگان، جوانــان و جوامع 
علمی دانشــگاهی و حــوزوی،   تلاش برای 
پیشرفت در همه عرصه های علمی، هنری، 

اقتصادی، سیاسی، اخلاقی و معنوی است.
رهبر انقلاب پیشرفتها را زمینه ساز استحکام 
و اقتــدار نظــام خواندنــد و افزودند: هدف 
دشــمن متزلزل کردن ارکان اقتــدار نظام 
اســت،  بنابراین همه باید موضوع پیشرفت 
را با جدیــت دنبال کنند.حضــرت آیت الله 
خامنــه ای در ادامــه با طرح این ســؤال که 
»چگونه پیشرفت کنیم؟« گفتند: پیشرفت 
نیازمنــد ابزارهــای متعــددی اســت اما 
مهمترین ابزار پیشرفت، امید است بنابراین 
دشــمن با همه توان خــود بــر روی القای 

ناامیدی و بن بست متمرکز شده است.

دشمنان پیشرفت های ایران را کتمان 
یا کوچک نمایی می کنند 

ایشان با اشــاره به امکانات گسترده رسانه 
ای دشمن همچون شبکه های ماهواره ای، 
فضای مجازی و تلویزیون های مزدور برای 
از بین بردن امید افزودند: با وجود همه این 
تلاش ها، خوشــبختانه امید و حرکت برای 

پیشرفت در کشور زنده است.
رهبر انقلاب اسلامی گفتند: دشمن تلاش 
دارد تا عــلاوه بر مــردم و جوانــان، حتی 
مســئولان نیز امید خود را از دست بدهند 
و متأسفانه دشــمن یک امتداد داخلی هم 
دارد که آنها هم تلاش دارند با اســتفاده از 
روزنامه هــا و فضای مجــازی، القای یأس و 
ناامیدی بکنند.حضــرت آیت الله خامنه ای 
افزودنــد: مشــکل اقتصــادی داریــم که 
ان شــاءالله حل خواهد شــد امــا در بخش 
های دیگر در حال پیشــرفت هستیم البته 

همه تمرکز بر این اســت که نســل جوان از 
این پیشرفت ها آگاه نشــود، به همین علت 
دشمن و امتداد داخلی آن، این پیشرفت ها 

را کتمان و یا کوچک نمایی می کنند.
ایشان به چند نمونه از پیشرفت ها و حرکت 
های رو به جلــو در هفته های اخیر اشــاره 
کردنــد و گفتند: دســتیابی دانشــمندان 
ایرانی به روش جدید برای درمان ســرطان 
خون، بومــی ســازی یکــی از تجهیزات 
اســتخراج نفت و گاز،  افتتــاح خط آهن در 
بخشی از سیســتان و بلوچستان که بخش 
مهمی از خط آهن شــمال به جنوب است، 
افتتاح چندین کارخانــه، راه اندازی اولین 
پالایشــگاه فراســرزمینی، بهره برداری از 
۶ نیــروگاه بــرق، رونمایی یکــی از بزرگ 
ترین تلســکوپ های جهان، پرتاب موشک 
ماهواره بر و رونمایی از یک موشــک جدید، 
همه نمونه هایی از حرکت رو به جلو کشور، 
آن هم در زمانی است که دشمن تلاش دارد 

با برخی اغتشاشات مانع این حرکت شود.
رهبر انقلاب با تأکید بــر اینکه جوان ایرانی 
در همین روزهای شرارتِ دشمن، زنده و با 
انگیزه اســت، افزودند: یکی از شاخص های 
اساسی ایران دوســتی، امیدآفرینی است، 
بنابرایــن کســانی کــه القــای ناامیدی و 
بن بســت می کنند، ایران ســتیز هستند و 
نمی توانند ادعای ایران دوســتی داشــته 
باشــند.حضرت آیت الله خامنــه ای تأکید 
کردند: نگذارید کســانی که دشــمن ایران 
هســتند، در قالب دفــاع از منافــع ملی، 
 القای یأس کنند. نویســندگان، شــاعران، 
دانشــمندان، روحانیــون و همــه افــراد 
تأثیرگذار امیدآفرینی کنند و شاخص ها و 
نشانه های امید و پیشرفت در جامعه را سرِ 
دست بگیرند.رهبر انقلاب در بخش دیگری 
از سخنانشــان هدف اصلی صحنه گردانان 
اغتشاشــات اخیر را به میدان آوردن ملت 
دانستند و گفتند: حالا که نتوانستند مردم 
را به میدان بیاورند در حال شرارتند تا بلکه 
بتوانند مســئولان را خســته کننــد البته 
اشتباه می کنند چرا که این شرارتها موجب 
می شــود مردم، خســته، و از آنها بیزارتر و 

متنفرتر شوند.
ایشــان در این زمینه افزودند: این حوادث و 
جنایت ها و تخریب ها مشکلاتی برای مردم 
و کسبه درست می کند اما افراد در صحنه و 
پشت صحنه این شرارتها، بسیار حقیرتر از 

آن هستند که بتوانند به نظام آسیب بزنند.
رهبر انقلاب اســلامی تأکید کردند: بساط 
شرارت بدون شــک جمع خواهد شد و ملت 
ایران با نیروی بیشتر و روحیه تازه تر حرکت 
در میدان پیشرفت کشور را ادامه خواهد داد.

ملت ما در دفاع مقدس به همه دنیا 
نشان داد شکست نمی خورد

حضــرت آیــت الله خامنــه ای، توانایــی 
فرصت سازی از تهدیدها را جزو طبیعت یک 
ملت با ایمان دانستند و با اشاره به نمونه های 
تاریخی همچون جنــگ احزاب و همچنین 
دفاع مقدس، خاطرنشــان کردند: در جنگ 
احزاب که همه طوایف مشــرکان به میدان 
آمدند، نه تنها دلهای مؤمنــان نلرزید بلکه 
با یــادآوری وعــده خداوند، بر ایمانشــان 
افزوده شــد و از این تهدید، فرصت ساختند 
همچنانکه ملت ما نیــز در دفاع مقدس و در 
مقابل جنگ احزاب و پشتیبانی همه جانبه 

دنیا از متجاوز، تهدید را بــه فرصت تبدیل 
کرد و بــه همه دنیا نشــان داد شکســت 

نمی خورد.
رهبر انقــلاب اســلامی افزودند: ســابقه 
فرصت ســازی مردم ایران در دفاع مقدس 
موجب شــد تا همیــن امروز هــم هر گاه 
دشــمنان به فکر اســتفاده از برگ نظامی 
می افتنــد متوجه باشــند که ملــت ایران 
شکســت ناپذیر اســت، همچنان که بارها 
بــه آمریکایی هــا و مخالفان خــود گفته 
»آمدن تان با خودتان است اما رفتن تان نه« 
و در صورت تجاوز، گرفتــار و نابود خواهید 
شد.ایشان حماســه ۲۵ آبان ۱۳۶۱ و اعزام 
پر شور و انگیزه تر جوانان دلاور اصفهانی به 
جبهه ها را نمونه دیگری از فرصت سازی از 
تهدیدها برشمردند و گفتند: در اغتشاشات 
اخیر نیز ملــت از این به اصطــلاح تهدید، 
فرصت ســاخت و حقیقــت و جهت گیری 
خود را در راهپیمایی عظیــم ۱۳ آبان که با 
همه سالهای قبل متفاوت بود با شعار علیه 

آمریکا نشان داد.
حضرت آیت الله خامنــه ای نمونه دیگری از 
تجلیّ فرصت سازی ملت را تشییع شهدای 
اغتشاشــات اخیر اعم از شــهدای مردمی، 
امنیت و شهدای بسیجی و انتظامی دانستند 
و گفتند: جوان ناشناخته ای همچون روح الله 
عجمیان به شهادت می رســد اما جمعیت 
عظیم مردم در نقطه مقابل خواست دشمن 
به صحنــه می آیند و می گویند شــما جوان 
ما را به شــهادت رســاندید ولی ما همگی 
پشــت آن جــوان هستیم.ایشــان فرصت 
دیگر ســاخته شــده از دل اغتشاشــات را، 
عیان شــدن چهره صحنه گردانانِ مدعیِ 
طرفداری ملت ایران برشمردند و افزودند: 
عداوت با همه خواســته ها و مقدسات ملت 
ایران یعنی دشمنی با اسلام، قرآن سوزی، 
مسجدسوزی، دشمنی با ایران و سوزاندن 
پرچم و بی احترامی به ســرود ملی، چهره 
صحنه گردانان واقعی را روشــن کرد.رهبر 
انقلاب اســلامی افزودند: ادعــا می کنند 
طرفدار ملت ایران هستند در حالی که ملت 
ایران، »ملت مسلمان« و »ملت قرآن و امام 
حسین« است؛ آیا کسانی که به امام حسین 
و به اربعین و راهپیمایی میلیونی آن اهانت 
و بی حیایی می کنند، طرفــدار ملت ایران 

هستند؟

فریب خورده ها را باید هدایت کرد
 اما جنایت گران باید مجازات شوند

ایشان در تبیین چگونگی برخورد با عناصر 
مرتبط با اغتشاشــات بر ضــرورت تفکیک 
صحنه گردانان، فریب خــوردگان، عاملان 
جنایت و افراد پول گرفتــه تأکید کردند و 
گفتند: این افراد یکجور نیســتند. کســی 
را که بی توجه به خواســت حقیقی دشمن، 
با او همراهی کرده یعنــی فریب خورده اما 
جنایتی نکرده اســت چه دانشجو باشد چه 
غیر دانشجو، باید متنبّه و موعظه و هدایت و 
بیدار کرد و با پرسش از او که آیا این حرکت 
موجب پیشرفت کشور است یا ضدّ آن، او را 
به فکر کردن وادار و هوشیار کرد تا با دشمن 
هم صدایی نکند و به تعبیر امام بزرگوار همه 

هر چه فریاد دارند بر سر آمریکا بزنند.
حضرت آیــت الله خامنه ای حکــم عاملان 
جنایات اخیر را متفــاوت خواندند و تأکید 
کردند: عامــلان جنایت، قتــل، تخریب یا 

تهدید به آتش زدن دکان و ماشین کاسبان 
و مردم، و آن کسی که با تبلیغات آنها را وادار 
به این کارها کــرده، هر یک بایــد به اندازه 

گناهشان مجازات شوند.
ایشان در این زمینه افزودند: البته مجازات 
باید به وســیله قوه قضائیه ای کــه با قدرت 
و ســلامت و پر انگیزه اســت انجام شود و 
هیچ کس حق ندارد خودســرانه و به خیال 

خود دست به مجازات بزند.
ایشــان با اشــاره به تعبیر امیرالمؤمنین از 
پیامبر اکرم به طبیبی که هم داغ دارد و هم 
مرهم، اســتفاده بجا از مجازات و نصیحت 
را مورد تأکید قرار دادنــد و افزودند: تا این 
ســاعت بحمدالله دشــمن شکست خورده 
است اما دشــمن هر روز کید و مکری دارد 
و با شکست امروز، ممکن است سراغ اقشار 
مختلف همچون کارگران و زنان برود اگرچه 
شأن بانوان و کارگران با شرف ما بسیار بالاتر 
از آن اســت که تســلیم بدخواهان شوند و 
فریب آنان را بخورند.رهبر انقلاب با اشــاره 
به بکارگیری ترفند »لشکرســازی کاذب« 
و »انبوه ســازی دروغ« در رســانه های ضد 
ایران با هدف تأثیرگذاری بــر افراد غافل و 
بی خبر، گفتند: آنچــه واقعیت دارد، حضور 
انبوه مــردم در میدانهای مختلــف دفاع از 

انقلاب، و تودهنی آنها به بدخواهان است.
حضرت آیت الله خامنه ای در بخش دیگری 
از سخنانشان، مشــکلات اقتصادی را یک 
واقعیــت خواندنــد و افزودنــد: نامگذاری 
ســالهای متعدد با شــعارهای اقتصادی و 
تأکید به مسئولان برای علاج این مشکلات، 
با توجه به اهمیت موضــوع اقتصاد صورت 
گرفت اما دهه نود از لحــاظ اقتصادی دهه 
خوبی نبود و اگر بــه آن توصیه ها عمل می 
کردنــد و اقدامات لازم را انجــام می دادند، 
وضع امروز کشــور و مردم متفاوت می شد 

البته تحریم ها هم در مشکلات مؤثر بود.
رهبر انقلاب با اشــاره به تــلاش جدی و در 
برخی مــوارد مؤثر مســئولان بــرای حل 
مشــکلات اقتصادی گفتند: تلاش بیشتر 
دستگاه ها و همکاری و همدلی و هم افزایی 
مردم و مسئولان، زمینه ساز حل مشکلات 
موجود خواهد بود و ان شاءالله در این زمینه 
نیز مشــت محکمی بر دهان دشــمن زده 

خواهد شد.

استان اصفهان عالم پرور و شهر 
ایمان است

رهبــر انقــلاب در آغاز سخنانشــان مردم 
اصفهان را حقیقتاً شایسته تمجید دانستند 
و افزودند: اصفهان شــهری با هویت کامل 
ایرانی و اسلامی و شهر زنده ی علم و ایمان و 

هنر و جهاد است.
ایشان، استان اصفهان را عالم پرور خواندند 
و با تجلیــل از علمای پرشــمار این منطقه 
گفتند: اصفهان شــهر ایمــان و محبت به 
اهل بیت و شــهر میراث های ارزشــمند و 
کم نظیر هنرهــای مطلوب ایرانی اســت.
حضرت آیــت الله خامنــه ای در تشــریح 
جلوه هایــی از عمق هویــت انقلابی مردم 
اصفهان گفتند: اصفهان اولین شــهری بود 
که در حکومت ستم شاهی در آن، حکومت 
نظامی برقرار شد.ایشان با اشاره به حماسه 
آفرینی های لشکر امام حسین )ع( و لشکر 
نجف به عنوان دو لشــکر رزم آور اســتان 
اصفهــان افزودند: تقدیم حــدود ۲۴ هزار 
شــهید، دهها هزار جانباز، هــزاران آزاده و 
وجود خانواده های ســرافرازی که از ۲ تا ۷ 
شهید تقدیم اســلام و انقلاب و ایران کرده 
اند، اسناد افتخار و نشانه های هویت انقلابی 
و جهادی استان اســت که پاسداری از این 
آثار پرعظمت، وظیفه هر انســان با وجدان 
است.رهبر انقلاب با اشاره به تشییع حدود 
۳۶۰ شــهید در ۲۵ آبان ۱۳۶۱ در اصفهان 
گفتند: ایــن همه جوان خونیــن پیکر می 
توانســت یک شــهر را از درد و غم فلج کند 
اما اصفهانی ها با روحیــه و انگیزه مضاعفِ 
ایمانی، همــان روز جوانان بیشــتری را به 
جبهه ها فرســتادند و کاروان عظیم کمک 
های خــود را راهی مناطــق جنگی کردند.
حضرت آیــت الله خامنه ای مقابلــه با فتنه 
هــا را از دیگر خصوصیات برجســته مردم 
اصفهان برشــمردند و گفتند: در این چهار 
دهه هر وقت لازم شــده مــردم اصفهان در 
دفاع از اســلام و انقلاب ســینه سپر کرده و 

وارد میدان شده اند.
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اقدامات ادامه دار حمایتی دولت از بورس
وش سهام  کاهش ۸۰ درصدی مالیات فر

تصویب شد
 پس از ارائه بســته ۱۰ بندی حمایتــی از بورس و رهایــی گام به گام 
صنایع از جمله خودرو، تایر، ســیمان و ... از قیمت گذاری دســتوری، 
اقدامات دولت برای بازگشــت اعتماد به بازار سهام ادامه دارد و کاهش 
۸۰ درصدی مالیات فروش ســهام در جلسه شــورای عالی هماهنگی 
اقتصادی به تصویب رسید.در جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی 
سران قوا و با پیگیری سازمان بورس و به منظور حمایت از سهامداران، 
کاهش ۸۰ درصدی مالیات فروش ســهام در جلســه شــورای عالی 

هماهنگی اقتصادی به تصویب رسید. 
پس از آغاز حمایت هــای جدی دولــت از بازار ســهام و احیای روند 
معاملات از سه هفته گذشته و بهبود شرایط بازار، اقدامات دولت ادامه 
دارد تا به فعالان بازار سرمایه اثبات شــود که این بازار در اولویت برنامه 

های اجرایی دولت قرار دارد.
از این رو در ادامه حــذف قیمت گذاری دســتوری در صنایع مختلف، 
دوشنبه این هفته یک اتفاق مهم و بزرگ برای صنعت خودروی کشور 
رقم می خورد و آن، عرضه خودروی پرتیراژ پژو ۲۰۷ ایران خودرو برای 
نخستین بار در بورس کالا است تا پس از رهایی خودروهای کم تیراژ و 
غیرعمومی تر برای مردم، حذف قیمت گذاری دســتوری و اعتماد به 

سازوکار بازار به خودورهای پرتیراژ برسد. 
این اقدام چند سیگنال مثبت را با خود به همراه دارد، نخست اینکه عزم 
دولت برای کنار گذاشــتن قیمت گذاری دســتوری جدی است، دوم، 
حمایت واقعی از خودروسازان و بازگشت سود حاصل از تولید به چرخه 
تولید است و ســوم، تنها نگذاشتن سهامداران اســت تا آن ها گروه به 
گروه با مشاهده اقدامات عملیاتی دولت و برداشتن موانع ایجاد شده در 

مقابل کسب و کارها، به بازار سهام دلگرم باشند. 
از ســوی دیگر، طبق رایزنی های صورت گرفتــه و برنامه ریزی جدی 
سازمان بورس در خصوص بندهای اثرگذار بودجه سال آینده بر شرکت 
های بورســی، دولت و مجلس طبق هفته های گذشته از عدم تصویب 
هر بند ضدبورسی در بودجه ســال ۱۴۰۲ خبر داده اند تا یکی دیگر از 

ریسک های بزرگ بازار سهام کنار رود. 

کارشــناس معتقدند، کاهش ۸۰ درصدی مالیات فروش سهام که در 
جلسه اخیر شورای عالی هماهنگی اقتصادی به تصویب رسیده است، 
بدون شــک خبری مثبت و محرک برای ورود نقدینگی جدید به بازار 
اســت و به زودی ارزش این اقدام یعنی کاهش هزینه مبادلات در بازار 

سهام را در روند معاملات مشاهده خواهیم کرد.

وی تولیدی کرمان  معامله ۱۳۰ دستگاه خودر
موتور در بورس کالا

تالار خــودرو بورس کالای ایران دیروز شــاهد معامله ۱۳۰ دســتگاه 
 S۵ مشکی، ۳۸ دســتگاه جک S۵ خودرو شــامل ۲۶ دســتگاه جک
سفید، ۱۷ دســتگاه کی ام ســی T۸ سفید و ۴۹ دســتگاه کی ام سی 
T۸ مشــکی بود.به گزارش پایگاه خبری بــورس کالا، درمجموع قرار 
بود ۳۰۰ دستگاه خودروهای جک S۵، کی ام سی T۸ و جک J۴ عرضه 
 S۵ شود که عرضه کننده با توجه به تقاضای ثبت شده ۳۰ دستگاه جک
مشکی، ۳۸ دستگاه جک s۵ سفید، ۲۰ دستگاه کی ام سی T۸ سفید و 
۴۹ دستگاه کی ام سی T۸ مشــکی را روی تابلو معاملات برد و موفق به 

فروش ۱۳۰ دستگاه از این خودروها شد.
 S۵ خودروهای مذکور در قیمت پایه معامله شدند به گونه ای که جک
 T۸ در قیمت پایه یعنی ۸۸۳ میلیون تومان فروخته شــد و کی ام سی

نیز در قیمت پایه یعنی ۸۶۰ میلیون تومان معامله شد.
همچنین جک J۴ سفید تقاضایی نداشــت. عرضه جک J۴ مشکی نیز 
به دلیل نبود تقاضا به میزان حداقل خرید جهت کشــف نرخ، به تایید 

نرسید.

مزیت خرید اوراق ارزی چیست؟
 مهمترین مزایــای اوراق ارزی به عنوان ابزار کنترل بــازار ارز معاف از 
مالیات اســت، امنیت دارد، کانال خرید و فروش رسمی دارد و مبنای 

نرخ گذاری آن بازار متشکل ارزی است.
 

پس از انتشار اوراق سکه، روز گذشته بانک مرکزی انتشار اوراق گواهی 
ارزی را به عنوان ابزاری بــرای کنترل بازار ارز معرفــی کرد. این اوراق 
به افراد حقیقی بالای ۱۸ ســال و با سررسید ســه ماهه به ازای هر نفر 

حداقل یک هزار دلار و حداکثر چهار هزار دلار عرضه می شود.
بانک مرکزی در تشــریح جزئیــات انتشــار اوراق ارزی، اعلام کرد که 
این اوراق معاف از مالیات اســت و این امر را می توان یکی از مزایای آن 
برشــمرد این در حالی اســت که در بازار آزاد امکان برخورد مالیاتی و 
کســب مالیات از درآمدهای حاصل از تفاوت نــرخ ارز در زمان خرید و 

فروش وجود دارد.
دیگر مزیت انتشــار اوراق این اســت که خرید و فروش اوراق از کانال 
رسمی و قانونی انجام می شــود و معاملات در بازار آزاد غیرقانونی است 
و امکان پیگیری قضایی توسط قانونگذار و نهادهای نظارتی وجود دارد 
و طی هفته های گذشته اعلام شــد که خرید و فروش ارز جزو معاملات 

اقتصادی محسوب می شود و یارانه این افراد قطع می شود.
مبنای نرخ گذاری اوراق ارزی بازار متشــکل و نرخ های توافقی است و 
براساس اعلام بانک مرکزی مبنای محاســبه برای تعیین مبلغ ریالی 
در زمان انتشــار، بازخرید و سررســید اوراق، نرخ پایانی روز قبل نماد 
دلار توافقی اسکناس بازار متشــکل معاملات ارزی است. براساس این 
گزارش نرخ ها در پایگاه اطلاع رســانی شــرکت مدیریت بازار متشکل 

معاملات ارز ایران به آدرس www.ice.ir قابل مشاهده است.
در زمان سررسید فرد می تواند اســکناس ارزی دریافت کند که در این 
شــرایط باید حق الوکاله پرداخت کند یا اینکه تسویه به صورت ریالی 
باشــد که در این صورت نیازی بــه پرداخت حق الوکاله نیســت. حق 

الوکاله برابر هفت درصد مبلغ ریالی نرخ توافقی دلار در روز قبل است.

بازار

 طبق اطلاعیه منتشــر شده از سوی شــرکت بورس 
اوراق بهادار تهران طی چند روز گذشته، دیروز شنبه، 
۲۸ آبان مــاه آخرین فرصت ســهامداران برای خرید 
»بیمه ســهام یار« بود، اما بنا برگفته های مســوولان 
امکان دارد تصمیماتی مبنی بــر تمدید فرصت خرید 
این طرح تا پایــان هفته جاری اتخاذ شــود. به دنبال 
استمرار ریزش شــاخص بورس و ترس ســهامداران 
برای تداوم ضرر و زیان آنها در این بازار شــاهد اقدام و 
رفتارهای هیجانی از سوی سهامداران برای خروج هر 

چه سریعتر سرمایه هایشان از این بازار بودیم.
به دنبال چنین اتفاقــی و نیز ارزندگی قیمت ســهام 
شرکت های حاضر در بازار، دولت به همراهی سازمان 
بورس تصمیم بــه اجرای اقدامــات لازم برای کاهش 
نوســانات بازار و نیز بازگشــت اعتماد به سهامداران 
گرفت که در این راستا بســته ۱۰ بندی حمایت از بازار 

سهام مورد تصویب مســوولان قرار گرفت و 
این اقدام با تاثیر مثبت بر رونــد بازار همراه 
شــد و زمینه ســاز رونق دوباره به معاملات 
بــورس بود.»بیمه ســبد ســهام« از جمله 
بندهای مطرح شــده در این بسته ۱۰ بندی 
بود که به منظور اطمینان بخشی سهامداران 
برای آینده روشن بازار ســهام در نظر گرفته 

شــد و همین امر زمینه ســاز کاهش عرضه و فروش از 
ســوی ســهامداران و جبران بخشــی از ضرر و زیان 
سهامداران از طریق بازگشت دوباره شاخص بورس به 

مدار صعود شد.
طرح »بیمه سبد سهام« یا همان اوراق تبعی که مورد 
تایید مقامات رده عالی اقتصادی کشــور قرار گرفت،  
تا سقف ۱۰۰ میلیون تومان اســت، ۹۶ درصد از سهام 

سهامداران حقیقی را پوشش می دهد.

سررســید اعمال این اوراق یک ســاله بوده 
و مبلغ تعهــد خریــد ۲۰ درصــد بالاتر از 
ارزش ترکیــب ســبد افــراد در آخرین روز 
معاملاتی چهارشــنبه، ۴ آبان ۱۴۰۱ است 
و »امیرمهــدی صبایی«، مدیــر نظارت بر 
بورس های ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
با اشاره به جزییات اســتفاده از این طرح به 
خبرنگار اقتصادی ایرنا اعلام کرد: ســهامداران دارای 
پرتفوی کمتر از ۱۰۰ میلیون تومان می توانند با خرید 
یک ریالی این نماد پرتفوی ســهام خود را بیمه کنند و 
تا زمان سررسید بازدهی حداقل ۲۰ درصدی برای آنها 
تضمین شود.به دنبال خوش بینی های ایجاد شده در 
بین سهامداران برای بهبود وضعیت بازار به کمک طرح 
»بیمه سبد سهام«، سهامداران در انتظار تعیین زمان 
آغاز اجرای این طرح و نیز فراهم شدن امکان خرید این 

سهام بودند که در این زمینه شرکت بورس اوراق بهادار 
تهران روز چهارشــنبه )۱۸ آبان ماه( در اطلاعیه ای از 
آغاز عرضه اوراق از روز شنبه ۲۱ آبان ماه ۱۴۰۱ تا روز 
شنبه ۲۸ آبان ماه ۱۴۰۱ خبر داد و اعلام کرد: صندوق 
تثبیت بازار ســرمایه در نظر دارد اوراق اختیار فروش 
تبعی سبد سهام را در نماد »سهام یار« با هدف حمایت 

از سهامداران حقیقی منتشر کند.
در این زمینه به منظور مشارکت بیشتر سهامداران در 
این طرح جدید ســازمان بورس، زمزمه هایی از سوی 
برخی فعالان بــازار مبنی بر احتمــال تمدید فرصت 
خرید »بیمه سبد سهام« تا پایان هفته مطرح شده اما 
بنا بر گفته های مسوولان تاکنون تصمیم نهایی در این 
زمینه اتخاذ نشــده است و تا قبل از بســته شدن بازار 
جزییات لازم مبنی تمدید یا عدم تمدید فرصت خرید 

»بیمه سهام« اطلاع رسانی می شود.

سهام

مریم فکری  یک کارشــناس اقتصادی 
می گوید: فارغ از این که از اوراق ارزی چقدر 
اســتقبال می شــود و چقدر مورد تقاضای 
مردم خواهد بود و چقدر می تواند نقدینگی 
را بلوکه کند، مســاله اصلی این اســت که 
دولت باید روی کنترل تورم متمرکز شــود؛ 
این در حالی اســت که هنوز شــواهدی از 

کنترل تورم مشاهده نمی شود.
 بازار ارز ســه روز پایانی آبان ماه ۱۴۰۱ را با 
تصمیم جدید بانک مرکزی بــرای بازار ارز 
آغاز خواهد کرد، آن هم در شــرایطی که در 
طول ماه میانی پاییــز، دلار فراز و فرودهای 
زیادی را پشت ســر گذاشــت و حتی این 
نگرانی وجود داشت که احتمالا وارد کانال 

۳۷ هزار تومان شود.
از ابتدای آبان مــاه تاکنون قیمت دلار از ۳۲ 
هــزار و ۷۶۶ تومان، در حــال حاضر به ۳۴ 
هزار و ۷۵۱ تومان تغییر کرده اســت. نقطه 
اوج قیمت دلار در یک ماه گذشــته مربوط 
به هفدهم آبان ماه است که قیمت دلار روی 

نقطه ۳۶ هزار و ۶۷۰ تومان ایستاد.
با این حــال، بانک مرکــزی در هفته ای که 
پشت سر گذاشــتیم، تلاش کرد تا با انتشار 
اخباری مبنی بر فروش اوراق ارزی و تزریق 
ســنگین ارز در بازار توافقی و پیشی  گرفتن 
میزان عرضه از تقاضا، ســیگنال کاهشــی 
برای نرخ دلار ارســال کند. اما تحلیلگران 
اقتصادی معتقدنــد دولــت نمی تواند در 

درازمدت به این روند ادامه دهد.

راهکار گذرا و موقت
وحید شقاقی شهری، کارشناس اقتصادی 
در گفت وگــو بــا خبرگــزاری خبرآنلاین 
درباره ابــزار جدیــد بانک مرکــزی برای 
مهار و کنترل بــازار ارز و فروش اوراق ارزی 
می گویــد: بســته اجرایی بانــک مرکزی، 
راهکارهای گــذرا و کوتاه مدت اســت. به 
عبارتی، حــل مســاله نیســت و صرفا ما 
می توانیم به آن به عنوان ایجاد وقفه یا زمان 

نگاه کنیم.
وی می افزاید: بانک مرکزی اعلام کرده که 
شــما ریال خود را بدهید و عملا اوراق ارزی 
برای سررسید ســال آینده دریافت کنید و 
در آن سررســید هم به بانک مراجعه کنید 

و دلار خود را تحویل بگیرید.
او عنوان می کند: این کار عملا بلوکه کردن 
نقدینگی مردم در شــرایط کنونی است که 
به بازار ارز مراجعه نکنند. به این شــکل، هم 

جلوی التهاب در بازار ارز گرفته شــود و هم 
این که نقدینگی عملا جمع شود.

خرید فرصت برای فروکش
 التهاب ارزی

این کارشــناس اقتصادی تاکیــد می کند: 
این ها عملا راهکار نیســت، ایجاد یک وقفه 
و گرفتن یک فرصت زمانی است تا التهاب تا 
حدودی فروکش کند. راه حل اساسی برای 
مساله ســاماندهی بازار ارز، کنترل تورم در 
اقتصاد اســت و تا زمانی که نتوانیم تورم را 
مهار کنیم، نمی توانیم بازار ارز را ساماندهی 

کنیم.
شقاقی شــهری تصریح می کند: ما امسال 
بیش از ۴۰ درصد تــورم را در اقتصاد ایران 
داریم، در حالی که شرکای ایران کمتر از ۱۰ 
درصد تورم دارند، بنابرایــن ما حداقل یک 
شــکاف تورمی ۳۰ درصدی را بین ایران و 

شرکای تجاری مان داریم.
شقاقی شــهری عنوان می کند: این مساله 
به این مفهوم اســت که قیمت دلار در پایان 
امسال هر عددی باشد، به میزان این شکاف 
تورمی که حدود ۳۰ درصد یــا بیش از ۳۰ 
درصد خواهد بود، در ســال آینده به قیمت 
دلار افزوده خواهد شــد. یعنــی اگر فرض 
کنید در پایان امســال دلار ۴۰ هزار تومان 
یا ۳۵ هزار تومان باشــد، ۳۰ درصد در سال 
آینده به قیمت کنونــی دلار افزوده خواهد 

شد.وی متذکر می شود: ما اگر نتوانیم تورم 
را مهار کنیم، همچنان دور باطل تورم و دلار 
را خواهیم داشــت. وقتی تورم بالا می رود، 
قیمت دلار را با وقفــه افزایش می دهد و در 
ادامه با افزایش قیمت دلار، دوباره تورم بالا 
می رود. در واقع یک دور باطل و یک چرخه 
معیوب ایجاد می شــود و عملا یک تسلسل 

ادامه دار خواهد بود.

نسخه کنترل بازار ارز
این کارشناس اقتصادی در ادامه می گوید: 
همان طور کــه گفتم، راه حــل کنترل بازار 
ارز، از تورم عبــور می کنــد و دولت ها باید 
سیاســت های کنترل تورم را در دستور کار 
قرار دهند؛ یعنی حــل ۴ ناترازی به انضمام 
مدیریت انتظارت تورمــی. ناترازی بانکی، 
ناترازی بودجه ای، ناتــرازی ارزی و ناترازی 
در عرضه و تقاضای کل اقتصاد. ما ۴ ناترازی 
داریم؛ به اضافه انتظارات تورمی که ریشــه 

تورم در اقتصاد ایران هستند.
شقاقی شهری می افزاید: ناترازی ارزی هم 
دو بخش دارد؛ یعنی کســری های تجاری 
غیرنفتی و کسری حساب ســرمایه. با این 

حساب، ما ۵ ناترازی داریم.
ماحصل ایــن ناترازی ها، تــورم در اقتصاد 
ایران اســت و تا زمانی که این ناترازی ها را 
حل نکنیم، دارای تورم های بالا خواهیم بود 
و شــکاف تورم داخل و خارج هم به افزایش 

قیمت ارز منجر می شود. افزایش قیمت ارز 
هم در یک دور بعدی، تورم را بالاتر می رود.

وی عنوان می کند: بر این اســاس، انتشــار 
اوراق ارزی صرفا یک ابزار کوتاه مدت است 
تا بتوانیم نقدینگــی را بلوکه کنیم و جلوی 
التهــاب در بــازار ارز در شــرایط کنونی را 

بگیریم.

شبهه در انتشار اوراق ارزی
این کارشــناس اقتصادی در پاســخ به این 
پرسش که خرید اوراق ارزی جذابیت دارد؟ 
می گوید: واقعیت این است که من احساس 
می کنــم از اوراق ارزی اســتقبال چندانی 
نخواهد شــد، یعنی مردم اگــر دنبال این 
بحث باشند، می روند ارز را از بازار خریداری 

کنند.
شقاقی شــهری می افزاید: مگر این که اوراق 
ارزی با یک نرخی مناســبی بتوانند عرضه 
کنند که جذابیت داشــته باشــد. شاید اگر 
نرخ صرافی را مدنظر قرار می دهند، احتمالا 
نرخ صرافی یک فاصله ای بــا نرخ بازار دارد. 
برای مثال نرخ صرافی هــا ۲، ۳ هزار تومان 
زیر قیمت بازار است. شــاید این فاصله یک 

جذابیتی را ایجاد کند.
وی تصریح می کنــد: ما یک بار ایــن ابزار 
را اســتفاده کردیم، اما به خاطر دارم که به 
تعهدمان عمل نکردیم، بر این اساس، همه 

این ها می تواند شبهات را بیشتر کند.

ترمز افزایش قیمت ارز
این کارشــناس اقتصادی تاکیــد می کند: 
حتی اگر این ابزار هم مورد اســتقبال قرار 
گیرد، راهکار نیســت، فقط یــک ترمزی 
خواهد بود کــه در شــرایط کنونی جلوی 
التهاب بــازار ارز را بگیریم، امــا اگر تورم را 
کنترل نکنیــم، همچنان بــا گرفتاری در 

کشور مواجه خواهیم بود.
وی می افزایــد: به طور طبیعــی اگر مردم 
بخواهند این اوراق را بخرند، در سررســید 

سال بعد باید این ها را تحویل دهیم.

فراموشی کنترل تورم
این کارشــناس اقتصادی عنــوان می کند: 
فارغ از این که از اوراق ارزی چقدر استقبال 
خواهد شــد و چقدر مــورد تقاضای مردم 
خواهد بــود و چقدر می توانــد نقدینگی را 
بلوکه کند، مساله اصلی این است که دولت 
بایــد روی کنترل تورم متمرکز شــود؛ این 
در حالی اســت که هنوز شواهدی از کنترل 

تورم مشاهده نمی شود.
وی می افزایــد: هنوز سیاســت های دولت 
در جهت کنتــرل تورم نیســت. چون نیاز 
به اصلاحاتــی در نظام بانکــی، بودجه ای و 
تجاری است و اصلاحاتی در حساب سرمایه 
باید داشته باشیم تا شــاهد خروج سرمایه 

نباشیم.
این کارشــناس اقتصادی تصریح می کند: 
همچنین اصلاحاتی در اقتصاد کلان ایران 
در طرف عرضه و تقاضای کل اقتصاد صورت 
گیرد. موضوع نااطمینانی هــا را هم به این 
موضوع اضافه کنید و مــدام نااطمینانی ها 

افزوده می شود.
شقاقی شهری عنوان می کند: بر این اساس، 
دولت هــم باید بــر اصلاحات ســاختاری 
ناترازی ها متمرکز شــود و هم بر مدیریت 
انتظارات که واقعا کار ســختی است که یک 

عزم جدی و یک مدیریت درست لازم دارد.
ایــن کارشــناس اقتصادی خاطرنشــان 
می کند: در مجموع با انتشــار اوراق، هدف 
بانک مرکزی این اســت که بتوانــد ریال را 
بلوکه کنــد و این که جلوی هجــوم ریال به 

بازار آزاد را بگیرد.
شــقاقی تاکید کرد: اگر این استقبال خوب 
باشــد. اوراق ارزی در کوتاه مــدت جلوی 
التهاب را در بازار خواهــد گرفت، ولی قطعا 
باید این اقدام باید با سیاســت های کنترل 

تورم همراه باشد.

فرصت خرید سهام یار تا پایان هفته تمدید می شود؟

یک کارشناس اقتصادی مطرح کرد

جام جهانی یکی از دلایل اصلی نوسانات اخیر دلار
محمدحسین ســیف اللهی مقدم  مجید 
شاکری با بیان اینکه مهم ترین عامل فعلی 
جهش نرخ ارز مربوط به بستن حساب ها در 
انتهای سال میلادی و برگزاری جام جهانی 
اســت، عنوان کرد: اگر هم کمبودی داشته 

باشیم در درهم امارات است.
مجید شاکری کارشناس پولی بانکی با بیان 
اینکه مهم ترین عامــل فعلی جهش نرخ ارز 
مربوط به بستن حســاب ها در انتهای سال 
میلادی و برگزاری جام جهانی است، عنوان 
کرد: اگر هم کمبودی داشته باشیم در درهم 
امارات است که امکان جایگزینی آن با سایر 
ارزهای جهانی وجود دارد، در حال حاضر به 
یک کریدور جدید ارزی نیاز داریم که منجر 

به کاهش تقاضای درهم شود.
 نوســانات پرتعــداد بــازار ارز در روزهای 
گذشته حکایت از ســردرگمی خریداران 
در بحبوحه ایجاد جــو روانی کاذب دلالان 
در بازار دارد. از دوهفته گذشــته نرخ بارها 
بین حدفاصل ۳۴ تا ۳۷ هزار تومان نوســان 
بی ســابقه ای را تجربه کرده اســت که این 
نوع از نوســانات پردامنه به وضوح حکایت 
از ناآگاهی معامله گران به بــازار و نیز رفتار 

هیجانی و غیرواقعی آنان دارد.

متأسفانه، نوســان گیران بازار ارز همچون 
گذشــته به ارائه ســیگنال های نجومی در 
کانال های تلگرامی خود مشــغول هستند، 
این رفتارها همچون گذشــته کــه عموماً 
وابسته به اخبار سیاســت خارجی صورت 
می گیرد، بیشتر به ضرر خریداران دلار تمام 
خواهد شــد؛ چراکه به گفته مقامات بانک 
مرکــزی و حتی کارشناســان مطرح پولی 
و بانکــی، با توجه به افزایــش فروش نفت و 
صادرات غیرنفتــی هیچ کمبودی در زمینه 

میزان منابع ارزی کشور وجود ندارد.

بعد از سال میلادی از فشار تقاضا ارز 
کاسته خواهد شد

مجید شــاکری دانشــگاه اســتاد دانشگاه 
و کارشــناس پولــی و بانکــی در گفت وگو 
با خبرنگار اقتصــادی خبرگــزاری مهر، با 
بیان اینکه برخی به اشــتباه علــت افزایش 
قیمــت دلار را فقط به فشــار تقاضای خرید 
در بازار آزاد تهران مربــوط می دانند، گفت: 
در هفته های گذشته شــاهد بودیم به علت 
تقاضای زیــاد درهم امارات بــه ناگهان این 
ارز افزایشــی شــد و حباب زیادی را به بازار 
نیما تحمیل کرد.وی در ادامــه عنوان کرد: 

ســه عامل »افزایش فشــار تقاضا برای بازار 
آزاد تهران«، »افزایــش تقاضا در بازار حواله 
به قصد خروج سرمایه از کشــور« و در آخر 
»فشــار تقاضا بر بــازار درهم در آخر ســال 
میلادی و جام جهانــی« را می توان از جمله 
دلایل موقتی رشــد قیمــت ارز در روزهای 
اخیر برشمرد.شــاکری با بیــان اینکه بعد از 
سال میلادی به طور طبیعی این فشار کاسته 
خواهد شد، گفت: ممکن اســت بعد از سال 
میلادی نیز با کمبودهایی در بازار ارز مواجه 
باشــیم؛ اما به طورکلی ســال میلادی فشار 
ســنگینی را بر نرخ ارز تحمیــل می کند که 

عمده این فشار مربوط به درهم امارات است

کمبودی در دلار نداریم؛ مشکل اصلی 
درهم است

وی با اشــاره به اینکه در روزهای گذشــته 
زمانی که بانک مرکزی بــه تزریق درهم در 
بازار مبادرت کرد، بلافاصله بازار شــروع به 
ریزش کرد، گفت: اما بــا تزریق دلار به بازار 
هیچ اثــری مبنی بر کاهش نرخ مشــاهده 
نشد.شــاکری در ادامه افزود: متأســفانه 
الان بانــک مرکــزی بر خلاف ســال ۹۷ و 
۹۸، لیــدر قیمت ارز در بازار نیســت و الان 
بانک مرکــزی دنباله روی دلالان اســت، 
درحالی که درگذشــته دلالان دنباله روی 

بانک مرکزی در تعیین نرخ بوده اند.
وی با بیان اینکه بانک مرکزی نباید در سال 
۱۴۰۱ به انجام نســخه های منسوخ شده و 
غیردقیقی همچون انتشار اوراق سکه روی 
می آورد، عنــوان کــرد: الان اولویت بانک 
مرکزی این باید باشد که اصلاحات داخلی 
را در ســامانه نیما و بازار حواله اعمال کند 
تا به تبــع آن، قیمت ارز کنترل شــود. الان 
مســئله اول در بــازار، کمبود ارز نیســت؛ 
چراکه الان حســاب جاری کشــور تقریباً 
وضعیت تراز دارد و خوشــبختانه حســاب 
سرمایه کشــور هم با توجه به میزان فروش 

نفت، در وضعیت بحرانی به سر نمی برد.
شاکری با اشاره به اینکه دولت می تواند فقط 
با انجام یکســری اصلاحات داخلی در بازار 
حواله و بازار آزاد ســریعاً نرخ دلار را دستان 
خود بگیرد، گفت: الان با قاطعیت می گویم 
اگر از حجم نیاز به درهم در کشــور کاسته 
شود، بسیار برای کاهش نرخ ارز مؤثر خواهد 
بود.وی با بیان اینکه نیاز اســت یک کریدور 
جدید ارزی برای کاهــش تقاضای درهم در 
کشــور هســتیم، عنوان کرد: میزان عرضه 
ارز نیمایی ما اصلًا کم نیست؛ اما دراین بین 
فقط ارز درهم اســت که میزان آن سربه سر 
اســت و همین قضیــه باعث می شــود که 
گاهی اوقات با کمبود درهم مواجه شــویم.
این کارشــناس پولی و بانکی بــا بیان اینکه 
مشــکل اصلی بازار حواله که اکثر نیازهای 
ارزی کشور در آنجا تأمین می شود؛ آن است 
که در آن تقاضا برای خرید درهم زیاد است؛ 
ولی از سوی دیگر میزان ذخایر ارزی درهمی 
در کشور با کمبود مواجه است، خاطرنشان 
کرد: الان به میزان زیــادی یوآن چین و لیر 
ترکیه در کشــور داریم؛ اما متأسفانه تقاضا 
برای آنان کم اســت و بیشــتر تقاضا بازار بر 

روی درهم امارات سوار شده است.
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دبیر هیات رئیسه اتاق اصناف ایران عنوان کرد
یک بام و دو هوای صدور مجوز برای واحدهای 

صنفی فعال در مراکز تفریحی
دبیر هیات رئیســه اتاق اصناف ایران معتقد است که یک بام و دو هوای 
صدور مجوز بــرای واحدهای صنفی فعال در مراکــز تفریحی باید رفع 

شود.
 طبق اعلام اتــاق اصناف ایران، حســین طاهر محمــدی اظهار کرد: 
مجموعه بزرگ اصناف، یکی از قدیمی ترین و در عین حال، ســازمان 
یافته ترین تشکل های کشور را تشــکیل می دهد که با ساختار مویرگی 
خود در سطح کشــور، امکان رصد و ارزیابی بازار و نحوه فعالیت فعالین 
بازار را فراهم می ســازد. قانون نظام صنفی کشــور نیز به عنوان یکی از 
قوانین مادر در حــوزه ســاماندهی فعالیت های اقتصــادی و تجاری 
شناخته می شــود و بر اســاس ماده ۲ این قانون، تنها فعالیت هایی از 
شمول آن مســتثنی خواهند بود که دارای قانون خاصی با همه ارکان 
و توابع آن باشــند؛ یعنی، تمامی مقررات مربوط به صدور مجوز و نحوه 
تنظیم و تنســیق امور و نظارت و نحوه برخورد با واحدهای متخلف، در 

متن قانون صراحتاً ذکر شده باشد.
دبیر هیات رئیســه اتاق اصناف ایران تصریح کرد:علیرغم اینکه حفظ 
یکپارچگی تنظیم گری اقتصادی و وحدت رویه ســاماندهی و نظارت 
بر فعالیت واحدهای اقتصــادی و تجاری اقتضــا دارد که تنظیم گری 
فعالیت ها توسط ساختار یکسانی انجام پذیرند، اما گاهی اوقات، قانون 
گذار حسب شــرایط و ویژگی خاص برخی فعالیت ها، آنها را از شمول 
این قانون مستثنی کرده؛ همانند ساختار و نظامی که برای ساماندهی 

فعالیت پزشکان و وکلا در نظر گرفته شده است.
وی اظهار کرد: یکی از اســتثنائات مذکور، ردیف ۲ بنــد الف ماده ۹۸ 
قانون برنامه پنجســاله ششم توسعه اســت که تأسیسات گردشگری 
را از هر نظر تابع قوانین و مقررات بخش صنعت گردشــگری دانسته و 
از شمول قانون نظام صنفی کشور مســتثنی کرده است. فارغ از اینکه 
آیا چنین استثنائی قابل دفاع اســت یا خیر، وضع این مقرره، مشکلات 
اجرایی متعددی را در سطح نظامات صدور مجوز ایجاد کرده است. این 
مشــکلات و معضلات، عمدتاً به عدم ارائه تعریف روشنی از تأسیسات 

گردشگری باز می گردد که توضیح آن خواهد آمد.
دبیر هیات رییســه اتاق اصناف ایران افزود: بر اســاس قانون توســعه 
صنعت ایرانگردی و جهانگــردی، منظور از ایرانگــردی و جهانگردی 
عبارت است از هر نوع مسافرت انفرادی یا گروهی که بیش از ۲۴ ساعت 
بوده و به منظور کســب و کار نباشــد. این تعریف، منطبــق با تعریف 
سازمان جهانی گردشــگری بوده و یک تعریف منســجم، ساده و قابل 

قبول از گردشگر )ایرانگرد یا جهانگرد( ارائه می دهد.
وی خاطر نشــان کرد: اما در آیین نامه ایجاد، اصــلاح، تکمیل، درجه 
بندی و نرخگذاری تأسیسات گردشگری، به مصادیقی از این تأسیسات 
اشاره شده اســت که هیچ انطباقی با تعریف ارائه شده در قانون مذکور 
ندارد. به عنوان مثال، این آیین نامه، به سفره خانه های سنتی یا مراکز 
تفریحی اشــاره می کند. حتّی، بســیاری از مناطق شهرســتان های 
مسافرپذیر که مورد اســتفاده گردشــگران نیز قرار می گیرند، تحت 
این ضوابط قرار گرفته و واحدهای صنفی فعــال در این مناطق و حتّی 
رستوران های مستقر در این مناطق، نســبت به أخذ مجوز از نهادهای 

ذیربط در حوزه گردشگری اقدام می کنند.

دبیر هیات رئیســه اتاق اصناف ایــران ادامه داد: با اندک بررســی در 
خصوص این فعالیت های صنفی، مشخص می شود که عمده مشتریان 
این واحدهای کسبی را شهروندان همان شهر تشکیل می دهند و تعداد 
گردشگرانی که به این واحدها مراجعه می کنند، نسبت به افراد بومی، 
تعداد بسیار کمتری را تشکیل می دهد. به عنوان مثال، عمده مشتریان 
رســتوران هایی که در مناطق تفریحی شهرستان شمیرانات در استان 
تهران مستقر هستند، از مردم بومی این شهرستان و شهروندان استان 
تهران هستند که طبیعتاً با تعریف ارائه شده از گردشگر مطابقت ندارند 
و در دایره تعریف ارائه شده قرار نمی گیرند. همین موضوع، باعث شده 
است که شاهد یک بام و دو هوا در بحث صدور مجوز و نظارت بر فعالیت 

این واحدها باشیم.
طاهرمحمدی گفت: در برخی مناطــق و برخی واحدهای صنفی فعال 
در آن، نســبت به دریافت مجوز از نهادهای مرتبط با حوزه گردشگری 
اقدام می کنند و در برخی مناطق، واحدها به اتحادیه های صنفی روی 
می آورند. همین موضوع، سیاســت دوگانه ای را در بحث تنظیم بازار 
رقم زده و نظامات دوگانه ای را برای این واحدها پدید آورده اســت. اما 
آیا قانون و آیین نامه ای که مورد اشــاره قرار گرفت، فعالیت این مراکز 
را تســهیل کرده یا بالعکس، آن را با دشواری های دیگری روبرو ساخته 

است.
وی تصریــح کرد:بــه نظر مــی رســد، ورود نهادهای متولــی حوزه 
گردشــگری به این حوزه، صــدور مجوز بــرای این گونــه فعالیت ها 
را دشــوارتر ساخته اســت. چرا که از یک ســو، این فعالیت ها در زمره 
فعالیت های حوزه گردشــگری قرار نمی گیرند و غلبه مشتریان آنها با 
افراد غیرگردشگر و افراد بومی است. از سوی دیگر، وارد شدن نهادهای 
متولی حوزه گردشگری به حوزه ســاماندهی فعالیت های صنفی، تنها 
کار واحدهای صنفی را سخت تر خواهد کرد و بر اساس ماده ۹۱ قانون 
نظام صنفی کشــور، آنها را به دریافت مجوزی مجزا مجبور می کند. اما 

چاره کار کجاست؟
دبیر هیات رئیســه اتاق اصناف ایران در پایان تاکید کرد: برای حل این 
معضل، می توان بــه قوانین مرجع در حوزه گردشــگری همانند قانون 
توسعه صنعت ایرانگردی و جهانگردی اشاره کرد و صرفاً دامنه شمول 
ماده ۹۶ قانون برنامه پنجساله ششــم را به فعالیت هایی توسعه داد که 
غلبه مشتریان آنها با مســافرانی اســت که بیش از ۲۴ ساعت از محل 
سکونت خود خارج می شوند. در غیر این صورت، علاوه بر برهم خوردن 
ســاختار اقتصادی حاکم بر بازار، شاهد ســخت گیری در بحث صدور 
مجوز و نیز ســردرگمی مشــتریان و مصرف کنندگان در واقع شکایت 
از واحدهــای صنفی خواهیم بــود. قانون گذار نیز مــی تواند در قانون 
برنامه پنجساله هفتم توسعه، نسبت به اصلاح این نقیصه اقدام کرده و 

مصادیق حصری و دقیق فعالیت های گردشگری را احصا کند.

تولید

بررسی آمارهای تجاری مشترک میان ایران و عراق در 
هفت ماهه امسال نشــان می دهد که صادرات ایران به 
این همســایه غربی کاهش یافته و این در حالی است 
که مجموع تجارت عراق در سال جاری به شکل جدی 

افزایش یافته است.
 بر اســاس آمارهای ارائه شده از ســوی اتاق بازرگانی 
تهران، با توجه به اینکه عراق طولانی ترین مرز زمینی 
مشترک با ایران را در اختیار دارد، در سال های گذشته، 
از این کشــور به عنوان یکــی از اصلی تریــن مقاصد 
صادراتی نام برده شده اســت، مقصدی که با توجه به 
نزدیکی فرهنگی، سیاســی و اقتصادی، در سال های 
گذشته بخش قابل توجهی از صادرات ایران را به خود 

اختصاص داده است.

هر چند در ســال های اخیر، چین به عنوان 
اصلی ترین مقصد صادراتی ایران مطرح بوده 
اما عراق نیز همواره بخش مهمی از صادرات 
ایران را به خود اختصاص داده اســت. این در 
حالی است که با توجه به نزدیکی جغرافیایی 
و سابقه طولانی تجارت مشــترک میان دو 
کشــور، تنوع کالاهایی که از ایــران به عراق 

صادر می شود نیز بسیار بالا بوده است.
با این وجود آمارهایی که از تجارت دو کشــور در هفت 
ماهه ابتدایی امســال منتشر شده نشــان می دهد که 
میزان صادرات ایران به عراق افت داشــته است. ارزش 
صادرات عراق در ســال ۲۰۲۲ بــه ۱۵۵ میلیارد دلار 
و ارزش واردات بــه ۱۰۵ میلیارد دلار  می رســد که به 

ترتیب رشــدی ۶۵ و ۴۳ درصدی را نشــان 
می دهد. امارات متحده عربی، ترکیه، چین و 
ایران اصلی ترین صادرکنندگان کالا به عراق 
به شــمار می روند اما در ســال های گذشته 
عملکرد سه کشــور ابتدایی از ایران قوی تر 

بوده است.
آمارها نشــان می دهــد که در هفــت ماهه 
ابتدایی ۱۴۰۱، حــدود ۱۱.۵ میلیون تن کالا به ارزش 
حدودا چهار میلیارد دلار از ایران به عراق صادر شــده 
که از نظــر وزنی افــت ۴۲ درصدی و از نظر ارزشــی 
کاهش ۲۷ درصدی داشته اســت. میزان واردات ایران 
از عراق نیز از نظر ارزشــی کاهش ۸۲ درصدی را نشان 

می دهد.

محصــولات ســاختمانی، ســوخت های معدنــی، 
محصولات پالایشــگاهی، محصولات غذایی، فلزات، 
مصنوعات فلزی و محصولات شیمیایی بیشترین اقلام 

صادر شده به عراق در هفت ماه نخست امسال بوده اند.
بررسی ها نشان می دهد که با توجه به رشد قابل توجه 
اقتصاد عراق در سال های گذشــته و درآمدی که این 
کشور از محل فروش نفت به دست آورده، تعداد زیادی 
از شــرکت های خارجی چه برای سرمایه گذاری و چه 
برای ورود به بازار عراق خود را آماده کرده اند و ورود این 
شــرکت ها می تواند کار ایرانی ها را قدری دشوار کند، 
هر چند با توجه به مزیت همســایگی و ارتباطات همه 
جانبه دو کشور، شرکت های ایرانی شانس بالایی برای 

رقابت با خارجی ها خواهند داشت.

با اتصال ســازمان برنامه و بوجه کشور و مرکز ملی آمار 
ایران تعداد دستگاه های متصل به پنجره ملی خدمات 

دولت هوشمند از مرز ۱۰۰ دستگاه عبور کرد.
 مجیــد فولادیان، مدیــرکل دفتر پایــش و نظارت بر 
پیاده ســازی دولت الکترونیکی با اعلام این خبر اظهار 
داشت: مرحله نخست اتصال دستگاه ها به پنجره ملی 

خدمات دولت هوشــمند در حال تکمیل است و ما در 
گام بعدی به دنبال افزایش کیفیت خدمات ارائه شــده 

در این درگاه هستیم.
فولادیان در خصوص وضعیت کیفی خدمات دستگاه 
ها در پنجــره ملی خدمــات دولت هوشــمند اظهار 
داشت: در حال حاضر ســازمان امور مالیاتی و سازمان 

تأمین اجتماعــی و چندین دســتگاه اجرایی دیگر در 
ارائه کامل خدمــات خود از طریق این درگاه پیشــرو 
هستند و بقیه دســتگاه ها نیز در حال تکمیل خدمات 

خود هستند.
فولادیــان عدم همــکاری برخــی از دســتگاه های 
پرمخاطب در اتصال به پنجره ملی خدمات هوشــمند 

دولت به دلیل نداشــتن پنجره واحــد خدمات، نبود 
سامانه متمرکز با امکان احراز هویت الکترونیکی، عدم 
تحویل برخی سرویس ها از سوی دســتگاه ها و نقص 
داده در برخی پایگاه داده های پایــه ملی را مهمترین 
مشــکلات در این زمینه عنوان کرد و اظهار امیدواری 

کرد که هر چه سریعتر این مشکلات برطرف شوند.

صادرات

هوشمند

خریدار  در ســال ۱۳۹۴ با گذشت چهار 
ســال از ادغام دو وزارتخانه صنایع و معادن 
و بازرگانی، احیای مجــدد وزارت بازرگانی 
بر ســر زبان ها افتاد و این موضوع در دولت 
قبلی و فعلی پیگیری شــد، اما در نهایت به 
نتیجه نرســید و طبق اعــلام وزیر صمت، 
طــرح تفکیــک وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت منتفی شد. هرچند با تجربیات این 
سال ها مشخص نیست که اینجا نقطه پایان 
تفکیک وزارت صمت اســت یا در آینده باز 

هم این موضوع محل بحث خواهد شد.
 وزارت صنعــت،  معدن و تجارت در ســال 
۱۳۹۰ با ادغام دو وزارتخانه صنایع و معادن 
و بازرگانی و در راستای کوچک سازی دولت 
تشکیل شــد،  اما بعد از هشت سال مجلس 
شورای اسلامی ســرانجام در جلسه علنی 
روز چهارشنبه ســوم مهرماه سال گذشته 
با کلیات طــرح تشــکیل وزارت تجارت و 
خدمــات بازرگانی موافقت کــرد. البته در 
سال ۱۳۹۴ با گذشت چهار ســال از ادغام 
ایــن دو وزارتخانه، احیای مجــدد وزارت 
بازرگانی بر ســر زبان ها افتــاد و دولت نیز 
در ســال ۱۳۹۶ لایحه ای با موضوع انفصال 
بخش بازرگانی از وزارت صنعت به مجلس 
برده بود، اما مجلســی ها به این طرح روی 
خوش نشان ندادند و با وجود اینکه مجلس 
شورای اسلامی ســه بار درخواست دولت 
مبنی بر تفکیک صنعــت از بازرگانی را رد 
کــرد، در نهایت دولت پیروز میدان شــد و 

رای مثبت مجلس را برای این طرح گرفت.
در نهایــت یکشــنبه، ۲۱ اردیبهشــت 
۱۳۹۹ بررســی ایرادات شــورای نگهبان 
در طرح تشــکیل وزارت تجارت و خدمات 

بازرگانــی در  دســتور کار جلســه علنی 
مجلس شورای اســلامی قرار گرفت. یکی 
از ایرادات شــورای نگهبان به تبصره ۱ ماده 
واحده این طرح بود کــه نمایندگان مصوبه 
کمیســیون برای رفع این ایــراد را تصویب 
نکردنــد. مصوبه کمیســیون ایــن بود که 
از تاریخ تصویب این قانــون کلیه وظایف و 
اختیارات هر یک از وزارتخانه های بازرگانی 
و صنایع و معادن مطابق وظایف و اختیارات 
دستگاه های تابع آنها قبل از قانون تشکیل 
دو وزارتخانه تعــاون، کار و رفاه اجتماعی و 
صنعت، معدن و تجارت مصــوب ۸ تیرماه 
۱۳۹۰ اســت. در نهایت بعد از این که این 

مــاده رای نیاورد، این طرح از دســتور کار 
مجلس خارج شــد.البته ماجرای تفکیک 
در دولــت دوازدهم تمام نشــد و در دولت 
جدید نیــز مجلس پیگیــر تفکیک وزارت 
صمت شــد. بعد از مدتی بحث اســتیضاح 
وزیر صمت مطرح شــد و تیر ماه امســال 
رئیس مجلس شورای اســلامی از فرصت 
دو ماهه مجلــس بــه دولت برای ارســال 
لایحه به مجلس به منظــور تفکیک وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و اصلاح ســاختار 
در این وزارتخانه خبر داده اســت. هرچند 
این اســتیضاح حواشــی دیگری از جمله 
وضعیت خودروســازی و معادن هم داشت 

و برخی معتقدند تفکیک وزارتخانه بیشتر 
بهانه ای برای اســتیضاح بود.در نهایت وزیر 
صمت استیضاح شــد، اما وزیر صمت ماند. 
سید رضا فاطمی امین چند روز بعد از جلسه 
اســتیضاح در جمع خبرنگاران در پاسخ به 
ســوال ایســنا در این زمینه تاکید کرد که 
موضوع تفکیک وزارت صمت منتفی شده 
است و این چنین به نظر می رسد که حداقل 

فعلا این جدال تمام شده است.

حاشیه های قبلی تفکیک صمت
ماجــرای تفکیــک وزارت بازرگانــی در 
دولت قبل هم منجر بــه برکناری رحمانی، 

وزیر صمت وقت شــد. اردیبهشــت سال 
۱۳۹۹، رئیــس جمهوری وقــت با صدور 
حکمی حسین مدرس خیابانی را به عنوان 
سرپرســت وزارت صنعت، معدن و تجارت 
منصوب کرد و رضا رحمانــی را از راس این 
وزارتخانه کنار گذاشت. روحانی طی نامه ای 
از مدرس خیابانی، سرپرست این وزارتخانه 
خواسته بود که نســبت به مدیریت بازار و 
تأمین کالاهای اساسی، ساماندهی قیمت 
خودرو، رفع موانع تولید و تعمیق ســاخت 
داخل، کمک به توســعه صادرات غیرنفتی 

و بهبود فضای کسب و کار اقدام کند.
اما این ماجرا حواشــی هم داشــت. چراکه 
رحمانی، وزیر صمــت، بعــد از برکناری، 
طی نامه ای بدون تاریخ و شــماره به رئیس 
جمهوری گفته بود که ۱۷ اردیبهشــت ماه  
محمود واعظی، رئیس دفتر رئیس جمهور 
او را تهدیــد کرده در صــورت رای نیاوردن 
طرح تشــکیل وزارت بازرگانی در مجلس 
شورای اســلامی برکنار خواهد شــد و از او 
خواسته شــده بود که با لابی، نمایندگان 
خصوصا نماینــدگان آذری زبــان را قانع و 
برای این طــرح رأی بگیــرد. در نهایت روز 
دوشنبه واعظی طی تماســی از او خواسته 
بود که از ســمت خود اســتعفا دهد.عمدتا 
مخالفان این طرح نگران بی توجهی به تولید 
و رونق واردات در پی تفکیک وزارت صمت 
هســتند و موافقان طرح می گویند در حال 
حاضر تجارت خارجی و همچنین وضعیت 
تنظیم بازار مورد توجه کافی نیســت.حال 
باید دید که اینجا نقطه پایان تفکیک وزارت 
صمت اســت یا در آینده باز هم این موضوع 

محل بحث و جدال خواهد شد.

خریدار   دبیــر کل مجمــع کارآفرینان 
ایران گفت: قوانین مناســبی برای حمایت 
از پیشــران های اقتصادی و شــرکت های 
بزرگ که در تولید ثروت در کشــور موثرند 
وجود ندارد.»حمیدرضا غزنوی« ر نشست 
خبری به مناسبت فرا رسیدن هفته جهانی 
کارآفرینی )۲۴ تا ۳۰ آبان ماه( افزود: مشکل 
تا آنجاســت که حتی وقتی از پیشران های 
اقتصادی در کمیســیون صنایــع و معادن 
مجلس صحبت می شود، بحث تازه ای برای 

نمایندگان است.
اســتراتژی های  در  بایــد  گفــت:  وی 
صنعتی مان تجدیدنظــر کرده و زمینه های 

فرهنگی و اجتماعی آن را نیز فراهم کنیم.
غزنوی ادامه داد: برنامه پنج ســاله صنعتی 
در کشور وجود ندارد و حتی برنامه پنج ساله 
برای انتخاب صنایع مزیت دار نداریم؛ امروز 
در تدوین برنامــه هفتم توســعه باید این 

مسائل را در نظر داشته باشیم.
وی بیان داشت: موضوع پیشران ها تاکنون 
کمتــر در محافل اقتصادی و کلان کشــور 
مطرح شــده، اما امروز حاکمیت احساس 

نیاز کرده و همراه بوده است.
دبیرکل مجمع کارآفرینان ایران با اشاره به 
خشکســالی های پیاپی در کشور و وضعیت 
نامناســب کشــاورزی و دامداری متاثر از 
آن، همچنیــن نبود مزیــت لازم در صنایع 
های تک در کشور، تاکید کرد: بر این اساس 
باید به سمت صنعتی شدن هرچه بیشتر در 
کشــور حرکت کرد و در این راه می توانیم 

از تجــارب موفــق کشــورهایی همچون 
کره جنوبی، آلمــان، ژاپن و حتــی ترکیه 

استفاده کنیم.
وی ادامــه داد: حمایت های ویژه در موضوع 
بهره بانکی و مالیــات، جلوگیری از واردات 
کالاهای مشابه داخلی، کاهش تعرفه مواد 
اولیه مورد نیاز، جلوگیری از سرمایه گذاری 
مســتقیم خارجــی در صنایع پیشــران و 
جلوگیری از بروز رقابت مخــرب داخلی با 
محدودســازی صدور مجوزها، تنها بخشی 
از حمایت دولت های کشورهای یاد شده از 

شرکت های بزرگ و پیشران صنعتی است.
غزنوی یادآور شــد: برخــلاف نظر عده ای، 
توجه صرف به بنگاه های کوچک و متوسط 
هیچ وقت نمی تواند موجب تنومند شــدن 
اقتصادمان شود و باید به سمت تولید انبوه 
برویــم تا قیمــت و کیفیــت تولیدات مان 
منطقی شــود.وی گفت: در این راستا نیاز 
است تا شرکت های بخش خصوصی دارای 
پتانســیل و مزیت دار که توانایی مدیریت 
صنعتی را دارند انتخاب و حمایت شــوند، 
زیرا در موضوع خطیری نظیر تحریم ها نیز 
شرکت های بزرگ قادر به کنترل مشکلات 

هستند نه شرکت های کوچک.

استراتژی ضدانحصاری مجمع 
کارآفرینان

دبیرکل مجمع کارآفرینان ایران با اشــاره 
به تشکیل این مجمع در ســال ۹۲، اظهار 
داشت:  در این سال ها شــرکت های بزرگ 

حوزه تولید که قادر به ایجاد زنجیره ارزش، 
تولید انبــوه و ســرمایه گذاری در تحقیق 
و توســعه بودنــد و در تعامــلات جهانــی 
می توانســتند حرفی برای گفتن داشــته 

باشند را شناسایی کردیم.
وی با بیان اینکه کار این مجمع دیپلماسی 
اقتصادی اســت، گفت: ما به دنبال رایزنی 
بــا ارکان حاکمیــت بــوده و هســتیم تا 
پیشــران های اقتصادی هرچه بیشتر رشد 
یافته و منجــر به تولید ثروت بیشــتر برای 

کشور شوند.
غزنــوی تاکید کــرد: اســتراتژی مجمع 
کارآفرینان ایران ضد انحصار اســت و برای 
هر صنعتی نیز پنج پیشــران انتخاب کرده 

تا به مساله تولید انبوه ضربه ای وارد نشود.
وی، کمبــود تســهیلات بانکــی را یکی از 
مشــکلات اساسی پیشــران ها عنوان کرد 
و گفت: در شــرایط کنونی، وام و تسهیلات 
کمتری برای تامین سرمایه ثابت و سرمایه 

در گردش واحدها داده می شود.
دبیرکل مجمع کارآفرینان ایران با تقســیم 
بانک های کشور به دو دســته، افزود: دسته 
نخست بانک هایی هستند که زیان انباشته 
دارند، اما بــا وجود این بــه راحتی در حال 
کار کردن هســتند و حتی ســود بیشتری 
برای جذب ســپرده های بیشــتر مردم در 
نظر می گیرنــد.وی ادامه داد: دســته دوم 
بانک هایی هستند که می توانند تسهیلات 
ارائه کنند، اما قوانین موجود ســبب شده تا 
به سمت تولید و ارائه تسهیلات به این بخش 
نروند.غزنوی بیان داشــت: مطابق آمارها از 
ابتدای امســال تاکنون کمتر از ۴۰ درصد 
تسهیلات ســهم صنعت در کشور از سوی 

بانک ها پرداخت شده است.

برج ها و خانه های خالی متعلق
 به بانک ها، آفتی برای تولید کشور

وی همچنین بــه وجود تعداد بســیار زیاد 
برج ها و خانه های خالــی متعلق به بانک ها 
در کشور اشــاره کرد که سال هاست خالی 
از ســکنه هستند و اســتفاده ای نمی شوند 
و هرچند قانون برای مقابلــه با این رویکرد 
بانک ها وجود دارد، اما تاکنون اقدامی علیه 

آنها انجام نشده است.
دبیرکل مجمــع کارآفرینان ایــران تاکید 
کرد: به طور قطع فروش ایــن منابع به ویژه 
برج هایی کــه برخی بانک هــا در مناطقی 
همچون الهیه، زعفرانیه و غیــره در تهران 
دارنــد، مشــکلات تولیدی کشــور را رفع 

خواهد کرد.وی مدعی شــد: برخی آمارها 
حاکی از وجــود یک میلیــون و ۷۴۰ هزار 
واحد خالی در کشور است که بیش از ۹۰۰ 
هزار واحد آنها متعلق به اشــخاص حقوقی 
به ویژه بانک ها ســت.غزنوی ادامه داد: اگر 
خواســتیم منابعی برای بانک هــا از طریق 
فروش املاک شــان ایجاد کنیم، باید قانون 
ســختگیرانه و نظارت جدی در این زمینه 

وجود داشته باشد.
وی، ارائه »وام سندیکایی« به معنای وامی 
که یک بانــک داده و چند بانک در ســود و 
همچنین ریسک آن سهیم می شوند را یکی 
از راهکارها برای کاهش مشــکلات تامین 

تسهیلات مورد نیاز پیشران ها عنوان کرد.

منابع ارزی کشور نباید صرف 
واردات شود

دبیرکل مجمع کارآفرینــان ایران در ادامه 
تصریح کرد: اگر برجام شــکل بگیرد یا خیر، 
در هر دو حــال اینکه منابع ارزی کشــور را 
صرف واردات کنیم خیانــت و ظلم به همه 
نسل ها است.وی تاکید کرد: منابع ارزی باید 
صرف واردات ماشــین آلات یا مواد اولیه ای 
که در کشور از آنها برخوردار نیستیم، شود.
غزنوی یادآور شد: مطابق آمارها، ۳۰ درصد 
کل صادرات کشــور را صــادرات کالاهای 
خام و نیمه خام تشــکیل می دهد که حدود 
۷.۳ میلیــارد دلار اســت.وی در خاتمــه 
بیان داشت: باید برای هر صنعت پیشران در 

کشور یک تصمیم خاص گرفته شود.

هجوم رقبای بزرگ به بازار عراق

۱۰۰ دستگاه  به پنجره ملی خدمات دولت هوشمند متصل شدند
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وشیمی ها خریدارند! گاز را صرفه جویی کنید، پتر
ناترازی تولیــد و مصرف گاز و احتمــال قطع گاز پتروشــیمی ها، این 
صنعت را واداشته تا طرح های تشــویقی را برای جلوگیری از قطع گاز 
خود تدبیر کنــد؛ به تازگی دبیرکل انجمن صنفــی کارفرمایی صنعت 
پتروشیمی اعلام کرد که گاز صرفه جویی شده مشــترکان را با قیمت 

خوب از طریق وزارت نفت خریداری می کنیم.
 از ۱۰ روز گذشــته تا کنون میزان مصرف بخش خانگی و تجاری ۱.۵ 
برابر افزایش یافته که همین موضــوع ناترازی تولید و مصرف را افزایش 
داده است و آنطور که  جولایی، مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران 
به ایســنا گفته درحال حاضر اعمال محدودیت بــرای صنایع فولاد و 
پتروشــیمی در اولویت اســت و به غیر از این دو مواردی نیز وجود دارد 

که پس از هماهنگی با وزارت صمت اگر لازم باشد اعمال خواهد شد.
به گفته وی، میزان اعمال محدودیت بستگی به افزایش مصرف خانگی 
و تجاری دارد، پیش بینی ها نیز حکایت از ایــن دارد که طی یک هفته 
آینده هوا سردتر شود در قبال این سرد شدن اگر مصرف افزایشی باشد 

شروع محدودیت ها استارت می خورد.
در این میان، بــرای جلوگیری از قطع گاز پتروشــیمی ها، راهکارهای 
مختلفی مطرح شــده اســت؛ مهدوی ابهری، دبیرکل انجمن صنفی 
کارفرمایــی صنعت پتروشــیمی در ایــن رابطه اعلام کــرد: در حال 
حاضر تراز سوخت گاز در کشور ما منفی اســت برای عبور از این وضع 
دو راهکار داریم یکی ســرمایه گذاری در میادیــن گازی و دیگر صرفه 
جویی است. ما به عنوان اولین بخشــی بودیم که برای سرمایه گذاری 
در میادین گازی اعلام آمادگی کردیم که امروز در ۳ حوزه و توسط یک 

کنسرسیوم انجام می شود.
وی افزود: به وزارت نفت پیشــنهاد داده ایم که در چهــار ماه آذر، دی، 
بهمن و اســفند هر مقدار که مشــترکان خانگی و یا واحدهای صنعتی 
صرفه جویی داشته باشــند ما می توانیم گازی که دولت به قیمت ۱۲۰ 
تومان می دهد را حدود ۳۰۰۰ تومان خریداری کنیم که برای اطمینان 

مردم زیرساخت  این راهکار را با بانک ها فراهم می کنیم.
دبیرکل انجمن صنفــی کارفرمایــی صنعت پتروشــیمی ادامه داد: 
با این روش در صــورت صرفه جویی ۳ درصدی مشــترکان خانگی در 
اوج مصرف، به طور میانگین روزانه ۱۵ میلیون مترمکعب صرفه جویی 
محقق خواهد شــد و تولیــد صنعت پتروشــیمی در زمســتان قطع 

نمی شود، این یک راهکار برای فرهنگ سازی صرفه جویی است.
عدم النفع پتروشیمی ها از قطعی گاز حدود ۶۵۰ میلیون دلار صادراتی 
بوده که انجام نشــد،   باتوجه به ارزآوری بالای این صنعت می بایســت 
ســاز و کاری برای تامین خوراک گازی آن در نظر گرفته شــود، تجربه 
نشــان داده که اجرای چنین طرح هایی در صرفه جویی می تواند موثر 
باشد. درواقع پتروشیمی ها تنها با مصرف هشت درصد گاز کشور نقش 
بالایی در تولید، صادرات و ارزآوری کشــور دارند، به طوری که ســهم 
پتروشیمی ها از صادرات غیرنفتی در ۶ ماه نخست ۱۴۰۱ برابر با ۳۹.۶ 
درصد بــوده و ۹.۶۰۵ میلیارد دلار از ۲۴.۲۵۱ میلیــارد دلار صادراتی 

غیرنفتی متعلق به پتروشیمی های کشور است.

مدیرکل دفتر توسعه نظام های فنی، بهره برداری و دیسپاچینگ برق آبی:
ودخانه ها بیش از ۲ هزارکیلومتر  وبی ر لایر

انجام شد
مدیرکل دفتر توســعه نظام هــای فنی، بهره برداری و دیســپاچینگ 
برق آبی شــرکت مدیریت منابــع آب ایران گفت: طبــق برنامه ریزی 
صورت گرفته مقرر بوده که تا پایان برنامه ششــم توسعه، ۲ هزار و ۴۱۷ 
کیلومتر از رودخانه های کشــور ساماندهی شــود که تاکنون بالغ بر ۲ 
هزار و ۵۲۸ کیلومتر عملیات ســاماندهی در ســطح کشور انجام شده 

است .
تقی عبادی افزود: تاکنون ۵ درصد مازاد بر هدف تعیین شده در برنامه 
ششم توســعه لایروبی رودخانه صورت گرفته اســت که بر این اساس 
می توان گفت، در لایروبی رودخانه ها از اهداف برنامه ششــم توســعه 

جلوتر هستیم.
وی در باره چگونگی و چرایی اهمیت یافتن ساماندهی رودخانه ها ادامه 
داد: به استناد قوانین و مقررات موجود از جمله سند راهبردی مدیریت 
بحران کشور، انجام عملیات ســاماندهی رودخانه هایی در برنامه کاری 
وزارت نیرو قــرار می گیرد که به علت ســیلاب های رخ داده، شــرایط 

طبیعی خود را ازدست داده باشند.
این مقام مسئول خاطرنشان کرد: اما ایمن ســازی مراکز جمعیتی در 
برابر ســیلاب، موضوعی اســت که به موجب قوانین جاری کشور باید 
توســط متولیان شهری و روســتایی )شــهرداری ها و دهیاری ها( در 
قالب طرح های مــورد تأیید وزارت نیرو صورت پذیــرد و در این زمینه 
در سال های گذشــته به طور متوسط ســالانه در حدود ۳۵۰ کیلومتر 
عملیــات لایروبــی و ۱۰۰ کیلومتر عملیات ســاماندهی در ســطح 
رودخانه های اولویت دار کشــور توســط وزارت نیرو و بعضــاً با جلب 
همکاری شــهرداری ها و دهیاری ها و حتی مشارکت بخش خصوصی 

اجرا شده است.

عبادی با اشاره به سیلاب های ابتدای ســال ۹۸ و افزایش حساسیت ها 
نســبت به موضوع ســیل در ســطح کشــور ادامه داد: باوجود تمام 
محدودیت های مالی و ماشــین آلات، وزارت نیرو در سال های ۹۸ الی 
۱۴۰۰ اقدام های متعددی را در زمینه لایروبی و ساماندهی رودخانه ها 

به انجام رسانده است.
وی گفت: از جملــه آن می توان به لایروبی به ترتیــب ۱ هزار و ۸۶۶، ۱ 
هزار و ۶۷۱ و ۸۷۲ کیلومتر از محدوده های بحرانی در سال های ۱۳۹۸ 
الی ۱۴۰۰ و اجرای عملیات ســاماندهی و دیواره ســازی به ترتیب به 
طول ۱۲۰، ۱۲۲ و ۱۳۵ کیلومتر در سال های ۱۳۹۸ الی ۱۴۰۰ اشاره 

کرد.
مدیرکل دفتر توســعه نظام هــای فنی، بهره برداری و دیســپاجینگ 
برق آبی شــرکت مدیریت منابع آب ایران  در مورد حجم فعالیت های 
انجام شــده در این بخش خاطرنشــان کرد: با اینکه متوسط عملکرد 
ســالانه ســاماندهی رودخانه در کشــور ۱۰۰ کیلومتر بوده است، اما 
بیشترین رکورد عملیات ســاماندهی مربوط به ســال ۱۴۰۰ )دولت 
ســیزدهم( به میزان ۱۳۵ کیلومتر اســت و همچنین با اینکه متوسط 
عملکرد سالانه لایروبی در شــرایط عادی در کشور ۳۵۰ کیلومتر بوده 
اســت، در دوره اخیر باتوجه به دستورات صادر شــده دولت، ۲.۵ برابر 

متوسط عملکرد سالانه کشور، عملیات لایروبی انجام شده است.
عبادی در خصوص ساماندهی و دیواره سازی مسیر رودخانه های واقع 
در محدوده های شهری و روستایی و اشکالات متوجه آن گفت: بعضاً در 
کشور باورهای نادرستی مطرح می شود مبنی بر اینکه با کاهش عرض 
بستر طبیعی رودخانه ها، دیواره ســازی و کانالیزه کردن آن ها می توان 
خسارات ســیل را کاهش داد؛ بنابراین درخواســت های متعددی به 

وزارت نیرو تحت عنوان ساماندهی و دیواره سازی دریافت می شود.

و نیر

مدیر کل امور انرژی صنعت بــرق گفت: از مجموع ۵۸ 
میلیارد تومان بدهی قابــل پرداخت، رقمی حدود ۴۰ 
میلیارد تومان از پرونده خســارت برق پرداخت شده 

است.
 عبدالامیر یاقوتــی مدیر کل امور انرژی و مشــتریان 
صنعت برق در مورد تعداد پرونده خسارات برق گفت: 
پرونده های ثبت شده در ســال گذشته ۹۴ هزار مورد 
بوده اســت که ۱۸۹۰ مورد از آن ها مربــوط به آتش 
ســوزی بوده و مابقی مربوط به تجهیزات و نزدیک به 
۷۰ پرونده هم مربوط به فوت بوده است. کل منابعی که 
برای تخصیص به این بخش داریم مطابق قانون بودجه 
ســال گذشــته نزدیک به ۸۷ میلیارد بوده و متناسب 

با همین میزان می توانیم پرداختی داشــته 
باشــیم. بخشــی  از این ۸۷ میلیــارد هم به 

خدمات خود بیمه تخصیص پیدا می کند.
به گفته یاقوتی، طبق قانون تنها مشترکینی 
مشــمول دریافت خســارت هســتند که 
حادثه آن ها بر اســاس آتش سوزی، انفجار و 
مسمومیت باشــد. چون با گاز و برق مرتبط 

است، مسمومیت هم شامل می شود.
یاقوتی می گوید: با توجه بــه محدودیت منابعی که در 
بودجه به این کار تخصیص داده شــده مقرر شده است 
که اول خسارات مربوط به آتش سوزی پرداخت شود و 
اگر مبالغ دیگه ای باقی ماند، ســراغ مابقی تجهیزات 

برقــی آســیب دیده هــم برویــم. تاکنون 
از مجمــوع ۵۸ میلیــاردی کــه می توانیم 
پرداخت کنیم، چیزی در حدود ۴۰ میلیارد 
تومان پرداخت شده است. ۱۸ میلیارد باقی 
مانده را به پرونده های آتش سوزی اختصاص 
داده می شــود، از آنجایی که رســیدگی به 
پرونده هــای آتش ســوزی زمان بر اســت. 
امیدواریم با فشاری که پشت شــرکت بیمه گر هست 
تا این هفته تکلیف آن ها را مشــخص کنیم که ببینیم 
چه منابعی برای رســیدگی به پرونده های دیگر باقی 

می ماند.
این مقام مسئول گفت: در رابطه با پرونده های معمولی 

قریب به ۲۵ میلیارد تومان بــه پرونده های مربوط به 
لوازم خانگی پرداخت و با آن ها تســویه حساب شد. از 
۹۴ هزار پرونده، چیزی در حدود ۳۰ هزار پرونده به این 
بخش مربوط می شد. اکنون اولویت در بخش پرداخت 
آتش سوزی اســت و هر چه از منابع مالی باقی ماند به 

پرونده های آسیب به لوازم خانگی اختصاص می یابد.
یاقوتی در خصوص وضعیت پرداختی خســارات برق  
در سال ۱۴۰۱ گفت: شــرکت بیمه گر انتخاب نشده، 
هرچند در مرداد یک مناقصه برگزار شد، اما متاسفانه 
به نتیجه نرســید. در آینــده ای نزدیک تشــریفات 
مناقصه انجام می شود و امیدواریم ظرف یک ماه آینده 

شرکت بیمه گر مشخص شود.

 بیست و دومین نمایشگاه تخصصی بین المللی صنعت 
برق ایران صبح فردا با مشارکت ۳۷۲ شرکت داخلی و 

خارجی و با حضور وزیر نیرو افتتاح می شود.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو، علی اکبر 
کاظمی مدیــر روابط عمومــی وزارت نیــرو با اعلام 
این خبر گفت: بیســت و دومین نمایشــگاه تخصصی 

بین المللی صنعت برق ایران، صبح  امروز ۲۹ آبان ماه با 
حضورعلی اکبر محرابیان وزیر نیرو، معاونان و مدیران 
ارشد صنعت برق و تعدادی از میهمانان خارجی آغاز به 
کار خواهد کرد.وی خاطرنشــان کرد: این نمایشگاه به 
مدت چهار روز و طی روزهای ۲۹ آبان ماه تا دوم آذرماه 
در ۱۱ سالن نمایشــگاهی به وسعت ۵۰ هزار مترمربع 

در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی تهران دایر 
می شود.مشــاور وزیر نیرو گفت: در نمایشگاه بیست و 
دوم، ۳۵۰ شــرکت داخلی و ۲۲ نماینده شرکت های 
خارجی از ۹ کشــور جهــان اعم از کشــورهای چین، 
ترکیه، ایتالیا، آلمان، فنلاند، ژاپن، کره جنوبی، اسپانیا 
و جمهوری چک حضور دارنــد.وی با بیان اینکه امکان 

بازدید از این نمایشگاه همه روزه از ساعت ۸ صبح تا ۱۵ 
عصر برقرار خواهد بود، خاطرنشــان کرد: در نمایشگاه 
تخصصی صنعت برق ایــران، کالاهایی در بخش های 
روشــنایی، گروه سیم و کابل، تابلوســازان، تجهیزات 
برقی، اتوماسیون و سیســتم های ابزار دقیق، خطوط 

انتقال، کارفرما، مشاوران و پیمانکاران عرضه می شود.

برق

نمایشگاه

سمیرا ربیع  سخنگوی صنعت آب گفت: 
بر اســاس برنامه ریزی های صورت گرفته، 
تامین آب شرب پایدار تمام استان ها بدون 
مشکل انجام می شــود، پایتخت نیز دوران 
اوج مصرف را پشــت سر گذاشــت و اکنون 

شرایط تامین آب کل کشور نرمال است.
فیروز قاسم زاده  با اشاره به آخرین وضعیت 
منابع آبــی کشــور، اظهار کــرد: مخازن 
سدهای کشــور اکنون ۳۶ درصد پر شدگی 
دارنــد، ۱۷.۸ میلیارد مترمکعــب آب  در 
مخازن ســدها موجود اســت که نسبت به 
سال گذشــته یک درصد مثبت ارزیابی می 
شــود.وی افزود: از ابتدای سال آبی نزدیک 
دو میلیــارد مترمکعــب آب وارد مخــازن 
سدهای کشور شــده که نسبت به سال قبل 
چهار درصد مثبت بوده، با کنترلی که روی 
خروجی ها صورت گرفــت، تاکنون میزان 
خروجی پنج درصد نســبت به ســال قبل 

کاهش داشته است.

سدهای تهران 17 درصد پر هستند
سخنگوی صنعت آب با بیان اینکه سدهای 
تهران درحال حاضر ۱۷ درصد پرشــدگی 
دارند، که نســبت به ســال قبــل کاهش 
حجمی معادل ۲۰ درصد دارند، گفت: طبق 
برنامه ریزی های صــورت گرفته با تمرکز 
روی تامین مطمئــن آب شــرب، باتوجه 
به شــروع بارش های پاییزه و تغذیه مجدد 
مخازن، با در دستور کار قرار دادن مدیریت 
مصرف، بدون تنش از شــرایط موجود عبور 
می شود.قاسم زاده با تاکید بر اینکه این ۳۶ 

درصد پر شــدگی نباید با ۱۰۰ درصد حجم 
مخزن مقایسه شــود، گفت: اکنون در پاییز 
قرار داریــم و طبیعتا بارش هــای پاییزه و 
در ادامه آن، بارش های زمســتانه می تواند 
بسیار کارگشــا باشــد. معمولا ۴۵ درصد 
بارندگی کشور در زمســتان اتفاق می افتد 
و مخازن از این طریق تغذیه بیشتر خواهند 
شــد.به گفته وی به طور متوســط در این 
مقطع زمانی مخازن سدها می بایست ۴۲ تا 
۴۳ درصد پر بودند که اکنون اینگونه نیست 

و سدها ۳۶ درصد پر هستند.

ســخنگوی صنعــت آب با بیــان اینکه در 
اســتان اصفهان ســد زاینــده رود بارش 
هایی را دریافت کــرد و روند کاهش حجم 
مخزن ســد متوقف شــده و درحال حاضر 
۱۱ درصد پرشــدگی را در این ســد شاهد 
هســتیم، اظهار کرد: همچنین  بارش های 
اخیر وضعیت مناسبی را در سدهای استان 
خوزستان به وجود آورد. سد کرخه و سیمره 
ورودی داشــتند و روند کاهش تعدیل شده 
و امیدواریم با بارش های پیش رو در ســد 

کرخه بازهم شاهد افزایش ورودی باشیم.

جیره بندی آب در تهران در دستور 
کار نیست

قاسم زاده با اشاره به وضعیت تامین آب در 
تهران، گفت: در حال حاضر در هیچکدام از 
برنامه هایی که تدوین شــده و مطابق آن ها 
پیش می رویــم هیچگونه جیره بندی برای 
آب تعریف نشــده و به طور کامل این مساله 

از دستور کار ما خارج است.
وی ادامه داد: ممکن است مدیریت فشار در 
شبکه وجود داشته باشد اما اگر یک ارزیابی 
از تهران داشته باشیم، پیک مصرف را پشت 

سر گذاشــتیم  و با تغذیه مخازنی که اتفاق 
می افتد برنامه ای بــرای جیره بندی وجود 

نخواهد داشت.

در همه استان ها آب شرب پایدار 
تامین می شود

سخنگوی صنعت آب با بیان اینکه بر اساس 
برنامه ریزی های صــورت گرفته، تقریبا در 
همه استان ها آب شرب پایدار تامین خواهد 
شــد، تصریح کرد: هیچ استانی وجود ندارد 
که در افق ۶ ماه و یا یک ســال آتی مشکلی 
از نظر تامین آب شرب داشته باشد لذا تمام 
برنامه ها دیده شده و با طرح های اضطراری 
که اجرایی شــده تقریبــا محدودیت های 

تامین آب شرب برطرف شده است.
قاسم زاده با بیان اینکه  به بخش کشاورزی 
توصیه  می شــود که در تمام کشور به طور 
ویژه در اســتان هایی مانند خوزســتان و 
اصفهان کشت پاییزه را وابسته به بارندگی 
ها کنند، گفت: اگر کشت های پاییزه با اتکا 
به بــارش های در حال وقوع باشــند، باعث 
ذخیره بیشــتر آب در مخازن خواهد شد و 
در ادامه برای تامین آب مشــکلی نخواهیم 

داشت.
وی با اشــاره به اهمیت مدیریت مصرف در 
بخش های مصرف، گفــت: پایبندی به الگو 
مصــرف در بخش خانگی و الگو کشــت در 
بخش کشــاورزی اهمیت ویــژه ای دارد و 
خواهش ما از همه مشترکان در تمام بخش 
ها این اســت که به این مهم توجه داشــته 

باشند.

ونده های خسارت برق پرداخت شده است ۴۰ میلیارد تومان به پر

۳۷۲ شرکت داخلی و خارجی صنعت برق دستاوردهای خود را به نمایش می گذارند

معاون هماهنگی توزیع شرکت توانیر تشریح کرد

جزئیات مدیریت ۱۰هزارمگاواتی بار در اوج پیک مصرف برق تابستان ۱۴۰۱
خریدار   معاون هماهنگی توزیع شرکت 
توانیر گفــت: در مجمــوع در روزهای اوج 
مصرف برق تابســتان حدود ۱۰ تا ۱۱ هزار 
مــگاوات، مدیریت مصرف برق در کشــور 

داشتیم.
حمیدرضــا پیرپیران، معــاون هماهنگی 
توزیع شــرکت توانیر  اظهار داشــت: برای 
مدیریت تأمین برق تابســتان ۱۴۰۱، چند 
اتفاق خوب رقم خورد؛ یکی آنکه شــخص 
وزیر محتــرم نیرو محوریــت مدیریت کار 
را در حوزه تولید و انتقــال و توزیع، به عهده 
گرفت و در تمام شــرایط آماده سازی برای 
پیک ۱۴۰۱، به طور مستمر در جریان امور 
قرار گرفتند تــا آنچه بایــد، در زمان مقرر 

انجام گیرد.
وی افزود: تمامی نیروگاه های کشــور قبل 
از شــروع پیک، تعمیرات و اورهال اساسی 
را پشت ســر گذاشــتند و میــزان ظرفیت 
نیروگاهی که پیش بینی شده بود به منظور 
افزایش ظرفیت تولیــد به مدار بهره برداری 

وارد شود، وارد مدار تولید شد.
معــاون هماهنگی توزیع شــرکت توانیر با 
بیان اینکه »برنامه ریزی مشخص و مدون، 
شــاخصه مدیریــت تأمین برق تابســتان 
۱۴۰۱ بود«، گفت: یک برنامه ریزی مدونی 
در هفته های اول قبل از شروع پیک تدوین 
شــد که چه کنیم تــا از حداکثــر ظرفیت 
صنایع، کشــاورزی، خانگــی و بخش های 
مختلف مصرف اســتفاده کنیم تا مدیریت 
بهینه در بخش مصرف برق داشــته باشیم؛ 
ازاین رو، تقســیم بندی شــد که چه میزان 
صنعت باید مدیریت مصرف داشــته باشد 

و ســهم بخش های دیگــر از جمله بخش 
کشاورزی و... چه مقدار است.

وی ادامــه داد: این که به اهــداف مدیریت 
بار در شــرایط ناترازی تأمین برق تابستان 
۱۴۰۱ رســیدیم، ناشــی از اجرای برنامه 
جامعی بود که حتــی اســتانداران هم در 
جلســه ای، با شرایط تابســتان آشنا شدند 
و در مقام اجرا کمک رســان توانیر و وزارت 
نیرو بودنــد؛ درواقع یــک همدلی جامعی 
در سطح کشــور در صنعت برق اتفاق افتاد 
و با تقســیم کار خوبی که صــورت گرفت، 
توانســتیم بخش صنعت را از طریق وزارت 
صمت و بخش کشاورزی را از طریق وزارت 
جهاد کشــاورزی و تشــکل های مربوطه، 

همراه کنیم.
پیرپیران با ابراز اینکه »پیک امســال از ۱۵ 
خردادماه شروع شده بود و از همان ابتدای 
پیک، مدیــران، برنامه هــا و وظایف خود را 
یک به یک می دانســتند«، گفت: در بخش 
توزیع که مدیریــت، کنترل بار و جابه جایی 
بار به صورت جزءبه جز کنار هم قرار می گیرد 
تا به عدد بزرگی در مدیریت مصرف برسیم، 
بســیار کارها با دقت، بر اســاس یک برنامه 
مشــخص و مدون و با همــکاری و همدلی 
مثال زدنــی انجام گرفت و نتیجــه آن، این 
بود که تابســتان در بخش خانگی هیچ گونه 

خاموشی نداشتیم.
وی افــزود: برنامه این بود که در ســه دوره 
شروع پیک، از ۱۵ خرداد تا ۱۵ تیر، از نیمه 
تیرماه تــا ۱۵ مرداد و از نیمه مــرداد تا ۱۵ 
شهریور، ســهمیه ای برای هر استان برای 

مدیریت و جابه جایی بار مشخص شده بود.

 تحقق مدیریت بار 2200مگاواتی
 در بخش صنایع کوچک

معاون هماهنگی توزیع توانیر خاطرنشــان 
کرد: این که می گویند در تابســتان صنعت 
خاموش شد، گفته درستی نیست؛ چرا که از 
خود صنعتگر هم اگر سؤال شود، بار صنعت 
جابه جا شد، اما خاموشی برنامه ریزی نشده 

برای صنایع در تابستان ۱۴۰۱ نداشتیم.
وی ادامه داد: طبق برنامه جامع، قرار بود تا 
۲۵۰۰ مگاوات در بخش صنایع کوچک که 
در شهرک های صنعتی و خارج از شهرک ها 
قرار دارند، مدیریت بار را داشــته باشیم؛ که 
در اکثر روزها، متناســب با نیــاز، تا ۲۲۰۰ 

مگاوات مدیریت بار صنایع را داشتیم.
پیرپیــران با اعــلام اینکه »صنایــع حداکثر 
یک روز در هفته از ۱۱ صبح تا ۱۱ شــب، باید 
بار مصرف را جابه جــا می کردند«، گفت: این 
موضوع متناســب با شــرایط مصرف کشور 
صورت می گرفت، این ۱۲ ســاعت همکاری 
سقف همکاری های هفتگی بود و شاید زمان 
کمتری بــرای جابه جایی بــار صنایع اعمال 

می شــد که این میزان در جلســات هفتگی 
مدیــران، تعیین می شــد و مورد اعــلام قرار 
می گرفت.وی اضافه کرد: بخش دوم همکاری 
ما، بخش کشــاورزی بود که در ایــن برنامه 
دیده بودیم از ســاعت ۱۱ صبح تا ۶ بعدازظهر 
حداکثر ۵ ســاعت همکاری بخش کشاورزی 
را داشته باشیم که در قالب دو نوبت ۱۱ صبح 
تــا ۱۶ و از ۱۳ تا ۱۸ تقســیم بندی می شــد.

معاون هماهنگی توزیع توانیــر تصریح کرد: 
۲۵۰۰ مگاوات میــزان همــکاری مدیریت 
بار از ســوی بخش کشــاورزی پیش بینی 
شــده بود که تــا ۲۳۰۰ مــگاوات هم در 
برخی روزها، همکاری بخش کشــاورزی را 
داشتیم و بعضاً این برنامه، روی کنتورهای 
هوشــمندِ نصب شــده، تنظیم می شد.وی 
افزود: هم صنعت می دانســت چه میزان و 
چه زمانی جابه جایی بار باید داشــته باشد و 
هم کشاورزان؛ و خارج از برنامه های تعیین 
و اعلام شده، به هیچ وجه هیچ گونه خاموشی 

به صنعت و کشاورزی داده نشد.

 همکاری 700مگاواتی ادارات 
در مدیریت مصرف برق

پیرپیران با بیان اینکه »در حوزه ادارات هم 
برنامه تدوین شده و مشخص برای مدیریت 
بار و صرفه جویی داشــتیم«، گفت: قرار بر 
این بود ادارات هم نســبت به سال قبل، ۳۰ 
درصد کاهش مصرف برق داشــته باشند و 
از ســاعت ۱۳ که طبق مصوبه دولت، پایان 
ساعت اداری بود، باید ۶۰ درصد مصرف برق 
را نســبت به مصرف روز کاهــش می دادند 
که اجرای این برنامــه، در مرکز پایش برق 

به طور مستمر رصد می شد.
وی تصریح کرد: در خلال اجرای این برنامه، 
ناچار به قطع برق برخی اداراتی شــدیم که 
برنامه اعلام شــده را رعایــت نمی کردند؛ 
امــا آرام آرام در خلال اجرای ایــن برنامه با 
همــکاری اســتانداران، ادارات رفته رفته 
به سمت اجرای درســت این برنامه حرکت 
کردند و در مجموع با اجــرای این برنامه در 
بخش اداری کشور، حدود ۷۰۰ مگاوات در 

برخی روزها همکاری ادارات را داشتیم.
معاون هماهنگی توزیع توانیر خاطرنشــان 
کرد: در خیلــی از ادارات و مکان های نظامی 
و کارخانه جات بزرگ، دیــزل ژنراتور وجود 
دارد که طبق یک تفاهم نامه ای در زمان های 
نیاز، از ۲ بعدازظهر تــا ۶ عصر، از این ظرفیت 
اســتفاده شــد و تاحدود ۴۰۰ مــگاوات از 
این محــل همــکاری داشــتیم.وی ادامه 
داد: مدیریت مصــرف در بخــش خانگی با 
مشوق هایی ایجاد شــده بود تا اگر مشترکان 
در دوره ۴ماهه گرم الگــوی مصرف را رعایت 
کنند، و مصرف آنها نســبت به مصرف سال 
گذشــته کاهش یابد، به میزان کاهشــی که 
نسبت به الگو داشــته اند، هر کیلووات ساعت 
۵۰۰ تومان دریافت می کردند که ۴۰ درصد 
مشــترکین شــامل این مشــوق ها شدند.
پیرپیران با اعــلام اینکه با همــکاری ای که 
مــردم داشــتند ۱۲۰۰ مــگاوات در بخش 
خانگی و تجاری مدیریت مصرف داشــتند، 
گفــت: در مجمــوع در روزهای نیــاز و اوج 
مصرف، حدود ۵۶۰۰ مــگاوات به جز بخش 
تجاری و خانگی، میزان همــکاری صنعت، 
کشاورزی، اداری و دیزل ژنراتورها را داشتیم.
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اطلاعیه وظیفه عمومی درباره مشمولان اعزامی 
آذر ۱۴۰۱

ســازمان وظیفه عمومی فراجا در اطلاعیه ای تمامی مشمولان دارای 
برگ آماده به خدمت به تاریخ آذرماه سال ۱۴۰۱ را برای اعزام به مراکز 

آموزشی فراخواند.
ســازمان وظیفه عمومی فراجــا در اطلاعیه ای اعلام کــرد که تمامی 
مشــمولان که برگ آماده به خدمــت به تاریخ آذرماه ســال ۱۴۰۱ را 
دریافت کرده انــد، باید با مراجعه به یکی از دفاتــر خدمات الکترونیک 
انتظامی پلیس+۱۰، برگ معرفی نامه مشــمولان بــه مراکز آموزش 
را دریافت و برابــر اطلاعات منــدرج در آن اقدام کنند. این دســته از 
مشمولان باید روز سه شنبه یکم آذر ماه سال ۱۴۰۱ در ساعت، محل و 
مراکزی که در برگ معرفی نامه مشمولان اعلام شده، حضور یابند و به 

خدمت دوره ضرورت اعزام شوند.
مشمولان اعزامی باید کارت تزریق واکسیناسیون کووید ۱۹، واکسن 
مننژیت و دوگانه را در روز اعزام به همراه داشــته باشند. همراه داشتن 
اصل مدارک از جمله برگ آماده به خدمــت، برگ محل مراجعه، برگ 
واکسیناســیون، کارت ملی و شناســنامه، مدارک مربوط به شــرایط 
خاص نیز از دیگر مواردی اســت که ســازمان وظیفه عمومی فراجا از 

مشمولان خواسته است.
در این اطلاعیه که مرکز اطلاع رســانی ســازمان وظیفه عمومی فراجا 
منتشــر کرده، همچنین آمده اســت: عدم حضور به موقــع در زمان و 
محل های تعیین شده، غیبت محسوب شده و برابر ماده ۱۰ و ۵۸ قانون 

خدمت وظیفه عمومی با غایبان رفتار خواهد شد.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهر تهران:
۲ هزار دستگاه ون به ناوگان تاکسیرانی پایتخت 

اضافه می شود
 مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شــهر تهران گفت: تا سال آینده تلاش 
داریم تعداد ۲ هزار دستگاه تاکسی ون را به ناوگان حمل و نقل عمومی 

پایتخت اضافه کنیم.
مهدی اســماعیل بگی در مراســم رونمایی از تاکســی ون های جدید 
شهرداری تهران با بیان اینکه هم اکنون ۲ هزار دستگاه ون فعال داریم، 
گفت: امیدواریم بتوانیم تعداد ون ها را به پنج هزار دســتگاه افزایش و 
فشار موجود بر ناوگان اتوبوسرانی را کاهش دهیم که امیدواریم تا سال 

آینده بتوانیم دو هزار دستگاه ون را اضافه کنیم.
وی با بیان اینکه امروز شاهد ورود ون های جدید به ناوگان حمل و نقل 
تهران هستیم، گفت: تاکسی های چهار نفره و اتوبوس های ۴۰ نفره در 

تهران فعالیت می کنند و فاصله جدی بین این دو دستگاه وجود دارد.
اســماعیل بگی با بیان اینکه از ســال ۸۶ تعداد هفت هزار ون چینی به 
ناوگان حمل و نقــل عمومی تهران اضافه شــد، افزود: ما توانســتیم 
خودروهای تاکسی چهار نفره را نوســازی کنیم اما افقی برای نوسازی 
ون ها نداشــتیم و قطعات موردنیاز در دســترس نبود و مشکل جدی 

ایجاد می کرد که راندمان این بخش را کاهش می داد.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شــهر تهران با بیان اینکه امروز با تلاش 
تولید کنندگان داخلی شــاهد جایگزینی خودروهای جدید هستیم، 
تاکید کرد: این  ون ها موجبات رضایتمندی شهروندان را فراهم خواهد 

کرد این دستگاه ها با قیمت بسیار مناسب تحویل داده خواهد شد.
مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو در این مراســم گفت: قرار بر این 
است که یک شرکت خصوصی تاکسیرانی با مجوز سازمان تاکسیرانی 
شهر تهران راه اندازی شــود که به صورت شــرکت مالکی بوده و تمام 
خودروهای آن دنده اتوماتیک خواهد بود که شــروع به کار شــرکت با 
خودروی تارا اســت. مهدی خطیبی با بیان اینکــه بیانات مقام معظم 
رهبری مبنی بر تولیــد دانش بنیان در ایران خودرو مــورد توجه قرار 
گرفت، افزود: شاهد رشــد کیفیت در تولیدات هســتیم و حداقل ۵۰ 
درصد رشد کیفی را خواهیم داشــت.وی با بیان اینکه بدون شک یکی 
از مولفه های اصلی قدرت در نظام اقتصادی و اجتماعی کشــور، حوزه 
حمل و نقل عمومی است،اظهارداشــت: بین توسعه اقتصادی و توسعه 

حمل و نقل ارتباط خطی وجود دارد و باید به آن توجه کرد.
مدیرعامل شــرکت ایران خودرو ادامــه داد: برای کارآمــدی ناوگان 
تاکســیرانی باید مدیریت چالاک و دانش محور را داشــته باشــیم که 
اتفاقات مثبت و رو به جلو را در تاکســیرانی شاهد هستیم، تاکسی های 
به  روز و تاکسیرانان مجرب از دیگر عوامل کارآمدی تاکسیرانی هستند.

وی با بیان اینکه خدمات پس از فروش کالا یکی دیگر از عوامل توســعه 
تاکسیرانی اســت، افزود: هرچه از راننده مالکی به سمت شرکت مالکی 

برویم خروجی بهتری از سیستم تاکسیرانی خواهیم داشت.
به گفته خطیبــی، باید خدمــات با کیفیــت و ۲۴ ســاعته در حوزه 
تاکســیرانی کشــور ارائه دهیم که علاوه بر این کیفیــت خودروهای 
تاکسی نیز مورد اهمیت است و باید تمام تاکسی هایی که در شهر تهران 
استفاده می شود، باید به ســمت اســتفاده از دنده اتوماتیک رفت و ما 

می توانیم این اقدام را انجام دهیم و ظرفیت آن در کشور وجود دارد.
وی با بیان اینکه می توانیم در برنامه پنج ســاله کل تاکسی های تهران 
را نوسازی کنیم، افزود: ما به شــرکت های واقعی تاکسیرانی نیاز داریم 
به طوری که رانندگان بر اســاس قراردادهایی با این شرکت ها فعالیت 
کنند و بر همین مبنا می توانیم مدیریت مناســبی در این زمینه داشته 
باشیم.مدیرعامل ایران خودرو با بیان اینکه ۷۸ هزار دستگاه تاکسی در 
تهران وجود دارد، گفت: سطح کیفی و ساختاری این خودروها را تا پنج 
ســال آینده می توان تغییر داد که البته ما نهایت تلاش خود را می کنیم 
به تعهدات و قراردادها پایبند باشیم و در حد اعلای کیفیت تولیدات را 

تحویل دهیم.

شهر

رئیــس ســازمان غــذا و دارو، در ارتباط بــا وضعیت 
کمبودهای دارویی در کشور، توضیحاتی ارائه داد.

 سیدحیدر محمدی گفت: با تشکیل ستاد رصد تأمین 
دارو و فعالیت شــبانه روزی این ســتاد، کمبودهای 
دارویی بررســی شدند که بخشــی از این کمبودها که 
تعداد آنها کم اســت، سراســری بوده و نیــاز به زمان 
بیشــتری دارد اما کمبود برخی داروهــا، مقطعی بود 
که با جابجایی موجودی بین استان ها، مشکل برطرف 

می شود.
وی اظهار داشت: بخشی از کمبودهای دارویی مربوط 
به آنتی بیوتیک ها خوراکی بوده کــه با افزایش تولید 

و واردات محموله هــا، ایــن کمبودها رفع 
می شــود.محمدی افزود: در مــورد برخی 
داروهای حمایتی مانند استامینوفن، بروفن، 
شربت دیفن هیدرامین و آنتی هیستامین ها، 
کمبودها در حدی نیســت که نیاز به واردات 
این اقلام دارویی باشــد و با افزایش ظرفیت 
تولید، وضعیت سامان می یابد. در بسیاری از 

استان ها مشــکل کمبود این داروها برطرف شده و در 
برخی از استان ها که دسترسی آنها به دارو کمتر بوده و 
یا شرکت های پخش سراسری به آن مناطق دسترسی 
نداشــته اند نیز از طریــق جابجایی بیــن ذخیره های 

دارویی، مشکل برطرف می شود.وی با بیان 
اینکه کمبودهای دارویــی در حال کاهش 
اســت، گفت: برای پایداری و ثبــات در بازار 
دارویی کشــور، به چند هفته زمان نیاز است 
تا با تأمین به موقع شرکت های تولید کننده، 
واردات و کمــک بــه اصلاح مصــرف دارو، 

مشکلات کمبود دارویی به حداقل برسد.
محمدی از تأمین پایدار دارو به عنوان یکی از مهمترین 
وظایف ســازمان غذا و دارو یاد کرد و افــزود: تا زمان 
رســیدن به وضعیت پایدار و رفع کمبودهای دارویی، 
علاوه بر تقویت ظرفیت تولید داخلی، واردات نیز ادامه 

پیدا می کند. خوشــبختانه ظرفیــت تولید داخلی نیز 
افزایش یافته به گونه ای که برخی شــرکت ها، خطوط 
دیگر تولید دارو را در مســیر تولید آنتی بیوتیک به کار 

گرفته اند.
وی خاطرنشــان کرد: پیش بینــی می کنیم که ظرف 
روزها و هفته هــای آینده، با افزایــش ظرفیت تولید و 
توزیع منظم و مرتب، مشــکل کمبود آنتی بیوتیک به 
طور کامل برطرف شــود. در حال حاضر اولویت توزیع 
ســرم با مراکز درمانی اســت و در صورت تأمین نیاز 
مراکز درمانی، مشکل توزیع محدود سرم در داروخانه 

هم برطرف می شود.

و دار

مهسا شــمس  رئیس پلیس پیشگیری 
تهران بزرگ اولویت هــای کاری این پلیس 
را تشــریح کرد و ضمن رد استفاده سارقان 
از طلایاب در سرقت منازل، چگونگی دست 
یافتن ســارقان به طلای نگهداشته شده در 

منازل را گفت.
پلیس پیشــگیری بزرگ تریــن فرماندهی 
در فرماندهی انتظامی کل کشــور است که 
مســتقیماً فرماندهی تمامی کلانتری ها و 
پاســگاه های انتظامی سراسر کشور، پلیس 
فرودگاه های کشور، پلیس راه آهن، پلیس 
خدمات قضائی مســتقر در ســازمان ها و 
وزارتخانه ها، یگان های امداد شهرستان ها، 
ســازمان های  حفاظــت  یگان هــای 
صداوســیما، تعزیرات حکومتــی، میراث 
فرهنگــی و گردشــگری، ســازمان انرژی 
اتمی، حفاظت محیط زیســت، شــیلات و 

منابع طبیعی را بر عهده دارد.
پلیس پیشگیری فرماندهی انتظامی تهران 
بزرگ به واســطه مدیریت نظــم و امنیت 
پایتخت جایگاه ویژه ای نســبت به ســایر 
فرماندهی ها دارد؛ به همین منظور به سراغ 
ســرهنگ جلیل موقوفــه ای رئیس پلیس 
پیشــگیری تهران بزرگ رفتیم تا از آخرین 
اقدامات این پلیس تخصصی با خبر شویم. 

در ادامه می توانید این گفت وگو را بخوانید:

 در ابتــدا یــک معرفــی از پلیس 
پیشگیری بفرمائید.

پلیــس پیشــگیری پایتخــت یکــی از 
پلیس های تخصصی بــزرگ و پرتلاش در 
مجموعه فرماندهــی انتظامی تهران بزرگ 
اســت؛ در مجموعه فرماندهــی انتظامی 
تهران بزرگ ۱۰ ســرکلانتر و یک فرمانده 
انتظامی شــهر ری داریم کــه در مجموع 
می شــوند ۱۱ ســرکلانتری در مجموعه 

انتظامی فرماندهی تهران بزرگ.
همچنیــن ۸۶ کلانتــری در تهــران برای 
برقــراری نظــم و امنیت در حــال تلاش 
هســتند. پلیس مترو، فرماندهی یگان های 
حفاظتی و مراقبتی کــه در وزارت خانه ها 
و بیمارســتان ها فعــال هســتند و پلیس 
کوهســتان نیــز زیــر مجموعــه پلیس 

پیشگیری هستند.

 روزانــه چه تعــداد تمــاس با 110 
عملیاتی می شود؟

روزانه ۹ هــزار نفر بــه کلانتری ها مراجعه 
می کنند، همچنین می تــوان گفت روزانه 
۸ هزار تمــاس از تعــداد تماس هایی که با 
۱۱۰ گرفته می شود توسط مأموران پلیس 

پیشگیری عملیاتی می شود.

 اولویت بندی های پلیس پیشگیری 
در مجموعه فرماندهی انتظامی تهران 

بزرگ را بیان کنید.
ما در پلیس پیشــگیری تهران بزرگ ســه 
اولویت اصلــی داریم؛ نخســتین راهبرد یا 
اولویت پلیس پیشــگیری در بحــث ارتقا 
امنیت اجتماعی بحث پیشــگیری از جرم، 

سرقت، مبارزه و دستگیری سارقان است.
دومین راهبــرد برخورد بــا اراذل و اوباش 
است؛ افرادی که در دل محلات می خواهند 
ایجاد مزاحمــت کنند و یک پــارک یا یک 
محله را ناامــن کنند در تیــر رس مأموران 
پلیس پیشگیری هســتند و به هیچ عنوان 
اجازه عرض اندام به این افراد داده نمی شود.

مبــارزه با خــرده فروشــان مــواد مخدر 
ســومین راهبرد پلیس پیشــگیری است 
که دســتگیری این افراد به صــورت مداوم 
انجام می شــود، البته در این حوزه اگر فضا 
در اختیار پلیس گذاشــته شــود می شود 
معتــادان متجاهــر را هم جمــع آوری و 

ساماندهی کرد.

 از طرح های ویژه پلیس پیشگیری 
برای مبارزه با سارقان بگویید.

طرح های رعــد و یا طرح های ویــژه برخورد 
با ســارقان قاپ زن و برخورد با سارقان لوازم 
خودروها به صورت مســتمر در حــال اجرا 
اســت؛ جدا از طرح هــای سراســری که در 
مجموعه فرماندهی انتظامــی تهران بزرگ 
اجرا می شود کلانتری ها و سرکلانتری ها هم 
طرح های مختلفی را برای حفظ نظم و امنیت 

محدوده استحفاظی خود برگزار می کنند.

چند سرقت ها به عدم رعایت موارد 
ایمنی از سوی خود مردم برمی گردد؟

جدا از اینکه پلیس وظیفه دارد نظم و امنیت 
را در شــهر برقرار کند و با ســارقان برخورد 
کند؛ هرکســی باید خودش پلیس خودش 
باشــد، خیلی از جرایم و خیلی از سرقت ها 
برای این است که مردم مراقبت کافی ندارند 
و حتی برخی از آنها بر اســاس بی اطلاعی از 

شیوه سرقت به دام سارقان می افتند.

 مثالی برای این موضوع دارید؟
اکثر سرقت های منزل به شیوه پنجره روی 
و بالکن روی اســت، اگر حفاظ های مناسب 
برای واحدهــای طبقــه اول و دوم در نظر 

گرفته شود و یا برای انباری ها قفل مناسب 
تهیه شــود این نوع ســرقت کاهــش پیدا 

می کند.

آیا سارقان در ســرقت های منزل از 
طلایاب استفاده می کنند؟

خیر؛ به هیچ عنوان در کشــف ســرقت ها و 
صحبت با ســارقان این موضوع تأیید نشده 
اســت؛ هیچکدام از ســارقانی که در حین 
سرقت دســتگیر شــده اند با خود طلایاب 
نداشتند. حتی ســارقانی که بعد از سرقت 
دستگیر می شوند هم بیان کردند طلاهایی 
که از منازل به سرقت برده ایم را در جست و 
جوی وســایل خانه پیدا کردیم و از طلایاب 

استفاده نکرده ایم.
اما مالباختگان می گوینــد در منزل ما هیچ 
وسیله ای جز طلا به سرقت نرفته و سارقان 
دقیقاً به ســراغ محــل نگهــداری طلاها 
رفته اند.درصد بالایی از مردم طلا را در اتاق 
خواب می گذارند و سارقان این را می دانند 
برای همین در وهله اول به ســراغ این محل 
می روند؛ البته باید این را هم در نظر داشت 
که سارقان در پوشــش کارهای خدماتی و 
نظافتچی وارد منزل ها می شــوند و از قبل 
محل اجناس و لوازمات گران قیمت را پیدا 

می کنند.

 از مراکــز مشــاوره در کلانتری ها 
بگویید، حضور این مراکز چه تأثیری 

در صلح بین طرفین داشته است؟
در ۷۴ کلانتری دایره مشــاوره و مددکاری 
فعال بوده و ۹۰ درصد از پرونده های ورودی 
کلانتری به این دوایر ارجاع می شود که ۸۰ 

درصد پرونده ها منجر به مصالحه می شود
در تمامــی کلانتری هــا مرکــز مشــاوره 
داریم و راهبــرد ما این اســت پرونده هایی 
که مربوط به ســرقت نباش ابتــدا به مراکز 
مشاوره منتقل شوند؛ در ۷۴ کلانتری دایره 
مشاوره و مددکاری فعال است و ۹۰ درصد 
از پرونده های ورودی کلانتری به این دوایر 

ارجاع می شــود که پس از دریافت مشاوره 
۸۰ درصــد پرونده هــا منجر بــه مصالحه 

می شود.
علاوه بر مشاوره مشــاوران در کلانتری ها 
آموزش همگانی در خصوص پیشــگیری از 
آســیب های اجتماعی و جرایم در مدارس، 
مســاجد، ســرای محلات وادارت دولتی و 
غیردولتی انجام می دهند. کــه در ۸ ماهه 
۱۴۰۱ تعداد ۸۶۵ جلسه آموزش همگانی 

صورت پذیرفته است.

یکی دیگر از فعالیت مراکز مشاوره 
کلانتری ها، »مشــارکت« است، کمی 

در این باره بگویید.
از دیگــر فعالیت هــای دوایــر مشــاوره و 
مددکاری در کلانتری ها ست. که برای بالا 
بردن امنیت مردم، از همــکاری و امکانات 
دیگر ارگان هــای دولتی و مــردم نهاد نیز 
بهره می گیرند. جلســات مرتــب ماهانه با 
معتمدین محلــی و بررســی معضلات به 
صورت محله محور، از جملــه این اقدامات 

است.

 کمبود کلانتری در شــهر را چگونه 
جبران کرده اید؟

ما کمبــود در تعداد کلانتری هــا داریم اما 
با اقدامــات جایگزین مثل گشــت و ایجاد 
کانکس ســعی کردیــم تا ایــن موضوع را 
جبران کنیم؛ مصوبه سال ۸۸ شورای عالی 
امنیت کشور گفته بود که باید در تهران ۴۰ 
کلانتری ساخته شود اما از آن سال تا کنون 

این کار انجام نشده است!

 مأموران 110 در تهران چند دقیقه ای 
به محل جرم می رسند؟

برابر اســتانداری که داریــم مأموران ۱۱۰ 
در تهران باید ۱۵ دقیقــه ای به محل جرم 
برسند، اکنون بر اســاس میانگین عملکرد 
مأمــوران ۱۱۰ در تهــران آنهــا ۱۲ تا ۱۳ 

دقیقه ای به محل می رسند.

  با توجه به اینکه پلیس پیشــگیری 
یک واحد عملیاتی اســت و دائماً از 
تجهیزاتــش اســتفاده می کند؛ آیا 
تجهیزات این پلیس فرســوده نشده 

است؟
بر مبنــای نــوع مأموریت به انــدازه کافی 
تجهیــزات و نیــرو داریــم. خــودرو و 
موتورســیکلت هایی کــه در اختیار پلیس 
پیشگیری است فرسوده نیستند اما ممکن 
است در مأموریت ها آسیب ببینند و مدتی 

برای تعمیر از رده خارج شوند.

  مأموران پلیس پیشگیری می گویند 
جلیقه های ضدگلوله ای که در اختیار 
دارند سنگین هستند و نمی شود از آن 

استفاده کرد.
جنس خوب و ســبک تر ایــن جلیقه ها به 
تازگی تولید شــده است که نســبت به نوع 
قبلی هزینه بیشــتری دارند؛ فراجا در حال 
تهیه این جلیقه ها و تعویض آنها با مدل های 
قدیمی اســت که امیدواریم به زودی تمام 

جلیقه های قدیمی عوض شوند.

  در حــال حاضــر تمــام مأموران 
عملیاتی پلیس پیشگیری جلیقه ضد 

گلوله دارند؟
بله؛ اما نوع مأموریــت پلیس فرق می کند و 
تنها واحدهای عملیاتــی و انتظامی جلیقه 
ضدگلوله دارند و در مأموریت ها می پوشند 
اما ســخت اســت که یک مأمور ۲۴ ساعته 
بخواهد این جلیقه را به تــن کند. پس تنها 
در مأموریت هــای خاص از ایــن جلیقه ها 

استفاده می شود.

 طرح الکترونیکی شدن کلانتری ها 
به کجا رسید؟

در راستای طرح تحول کلانتری و پاسگاه ها 
پلیس پیشــگیری فراجا، طــرح خدمات 
قضائی هوشــمند از طریق بستر شبکه های 
فراجا، عدالت، دولــت و اینترنت را پیگیری 
کرد و ضروریاتی نظیر ســرعت بخشیدن به 
درخواست مراجعان، صیانت از کارکنان به 
دلیل تماس های مکرر با مراجعان، تسریع، 
تسهیل و بهبود کیفیت ارائه خدمات، جلب 
رضایــت مــردم و همچنین اجــرای آئین 
دادرســی الکترونیکــی و … از موجبــات 
اجرای طرح هوشمندســازی در کلانتری و 

پاسگاه ها بود.
ارتباط الکترونیکی کلانتری و پاســگاه ها 
بــا دادســراها، دادرســی الکترونیکی یا 
همان تحقیق تصویری، گشــت هوشمند، 
کلانتــری مجازی یــا دیجیتــال و نظارت 
و پایــش هوشــمند از مصادیــق بــارز 

هوشمندسازی در پلیس است.
یک سال و نیم است که ارتباط کلانتری های 
پایتخت با دادســراها برقرار شــده اســت. 
مرحله اول تشــکیل پرونده عملی و ارسال 
پرونده از دادسرا به کلانتری و از کلانتری به 
دادسرا اســت و در گام های بعدی بازجویی 

الکترونیک و موارد دیگر هم اضافه می شود.

و تشکیل ستاد رصد تامین دار

مدیرامور اجرایی معاینه فنی خودروهای کشور خبرداد

و تهران، خراسان رضوی و اصفهان بیشترین مراجعه کنندگان به مراکز معاینه فنی خودر
خریدار   مدیر امور اجرایــی معاینه فنی 
خودروهای کشور گفت: بیشترین مراجعه 
به مراکــز معاینه فنی خودروهای ســبک 
کشــور براســاس اطلاعات ثبت شــده در 
سامانه ســیمفا )ســامانه یکپارچه معاینه 
فنــی ایران( طی ۶ ماهه نخســت امســال 
مربوط به استان های تهران، خراسان رضوی 
و اصفهــان اســت.به گــزارش ســازمان 
شــهرداری ها و دهیاری های کشور، عبداله 
متولی افزود: از دلایل اصلی مراجعه بیشتر 
به مراکز معاینه فنی در این اســتان ها می 
توان به جمعیت بالای ثابت و متغیر شهری، 
تعداد خودروهای موجود در این شــهرها، 
کنترل و اعمال قانــون مکانیزه خودروهای 
فاقد گواهــی معاینه فنــی در مناطق کم 
انتشار آلایندگی)LEZ( کلانشهرها اشاره 
کــرد.وی ادامــه داد: براســاس اطلاعات 

ثبت شــده در ســامانه ســیمفا، کمترین 
میــزان مراجعات بــه مراکــز معاینه فنی 
در ۶ ماهه نخســت ســال ۱۴۰۱به ترتیب 
مربــوط به اســتان های کهگیلویــه و بویر 
احمد، ایلام و بوشــهر بوده است که این امر 
لزوم توجــه بیش از پیش مســوولان و عزم 
جدی اعضای کارگروه اســتانی معاینه فنی 
خودروهای سبک و سنگین در اجرای مواد 
۷ و ۸ آیین نامه اجرایــی ماده ۸ قانون هوای 
پاک و لزوم کنترل مکانیــزه و اعمال قانون 
خودروهای فاقد معاینه فنی در این اســتان 

ها را می طلبد.
وی اضافه کرد: در ۶ ماهه نخســت ســال 
۱۴۰۱ مراکز معاینه فنی خودروهای سبک 
کشــور در مجموع ۵ میلیــون و ۹۹۹ هزار 
و۳۷۰ خودرو پذیرش داشــتند که نسبت 
به مدت مشابه ســال قبل رشد ۸ درصدی 

را نشــان می دهد و در مجمــوع ۲۲درصد 
مجموع خودروهای مراجعه کننده به مراکز 
معاینه فنی خودروهای سبک، موفق به اخذ 

گواهی معاینه فنی نشدند.
 متولی گفت: همچنین در ۶ ماهه نخســت 
ســال جاری یک میلیون ۳۲ هــزار و۴۰۶ 

دستگاه خودروی ســنگین به مراکز معاینه 
فنــی خودروهای ســنگین مراجعه کردند 
که نسبت به زمان مشــابه در سال گذشته 
از رشــد ۷ درصدی برخوردار بوده است که 
از این تعداد، ۸۵ درصد خودروهای سنگین 
موفق بــه اخذ گواهــی معاینــه فنی و ۱۵ 

درصد در آزمون ها مردود شده اند.
مدیر امور اجرایــی معاینه فنی خودروهای 
کشــور خاطر نشــان کرد: با همــکاری و 
هماهنگی همه  دســتگاه های مســوول در 
قانون هوای پاک و رعایــت کامل آیین نامه 
اجرایی نحــوه انجام معاینــه و صدور برگ 
معاینه فنی خودرو؛ به طور حتم تاثیر منابع 
متحرک بــر آلایندگی در شــهرها کاهش 

خواهد یافت.
متولی گفــت: به موجــب مــاده۶ قانون 
هوای پاک، تمامی وســایل نقلیه موتوری 

اعم از ســبک، نیمه ســنگین، ســنگین، 
موتورسیکلت که توسط بخش های دولتی، 
عمومی و غیردولتی به کارگرفته می شوند 
ملزم به اخذ گواهی معاینه فنی پس از طی 

دوره معافیت خود بر اساس قانون هستند.
 طبــق اعــلام مرکــز داده کاوی ســامانه 
ســیمفا )ســامانه یکپارچــه معاینه فنی 
ایران(، فرایند معاینه فنــی، ۹۵ درصد در 
بهبود عملکرد سیستم ترمز، ۹۳ درصد در 
بهبود انحراف محور، ۹۱درصــد در بهبود 
عملکــرد کمک فنر، ۹۱درصــد در کاهش 
آلایندگی و ۹۰ درصــد در بهبود وضعیت 
ظاهری خودروها موثر بوده است و به شدت 
می تواند در مواردی چــون کاهش آلودگی 
هوا، بهینه سازی مصرف ســوخت و ایمنی 
خودروها و به تبع آن ســلامتی شهروندان 

موثر باشد.

آگهی مفقودی
سند وبرگ سبز ســواری هاچ بک جک مدل 1400رنگ سفید روغنی به شماره موتور 
HFC4GA3IDM0003241وشاسیNAKCH۷321MB18289وشــهربانی 
ایران 54_643ص62به نام فاطمه شکاری مقدم مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.
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شهرکرد -پریســا مصیبی مدیر کل 
شــرکت مخابــرات منطقــه چهارمحال و 
بختیاری گفت: تعرفه های تلفن ثابت از سال 
۱۳۸۸ تاکنون هیچ افزایشــی نداشته است 
که این موضوع با توجه بــه هزینه های بالای 
مخابرات و کاهش درآمدها ، این شرکت را با 
مشــکل روبرو کرده بود از این رو با تصویب و 
تایید سازمان تنظیم مقررات، شورای رقابت 
و کمیســیون اقتصــادی مجلس شــورای 
اسلامی و ســازمان صنعت معدن و تجارت 
تعرفه جدید از شهریور امسال ابلاغ و اجرایی 

شده است .
وی افزود: کــه به ازای هر تلفــن ثابت بدون 
کارکرد در تهران ماهی ۲۰ هــزار تومان، در 
مراکز اســتان ها ۱۵ هزار تومان و در شهرها 
۱۰ هزار تومان تعیین شــده و برای روستاها 
هنوز تصمیمی گرفته نشــده اســت و اگر 
کارکرد تلفنی در مرکز اســتان زیر ۱۵ هزار 
تومان باشد مبلغی به آن اضافه می شود تا به 
تعرفه ۱۵ هزار تومان برســد. و با این افزایش 

قیمت ۱۵ هزار تومان معــادل تماس ۲۴۰ 
دقیقه  از تلفن ثابت بــه موبایل یا ۴۵۴ دقیقه 
تماس با تلفن برون اســتانی و ۳ هزار و ۳۰۳ 
دقیقه تماس درون اســتانی می باشد که در 
اینصورت به نفع مردم اســت که از خطوط 

تلفن ثابت خود استفاده کنند.
هومان محمــودی گفت: تا کنــون ۳ هزار و 
۱۰۰ کیلومتر فیبر نوری دارای کیفیت بالا و 
ســرعت بی نهایت در استان فعال شده است 
که خرابی ها را به حداقل رسانده است و ادامه 
این روند بســتگی به نیاز و همــکاری مردم 
دارد. و چــون هزینه تلفن ثابــت و اینترنت 
ارزان است هر جا که تلفن ثابت باشد اینترنت 
ADSL واگذار می شــود و مودم فیبر نوری 
در مخابرات یک میلیــون و ۱۰۰ هزار تومان 
است ولی در بازار یک میلیون ۶۰۰ الی ۷۰۰ 
هزار تومان اســت که در حــال رایزنی برای 

فروش اقساطی و یا چکی هستیم.
وی افــزود: از ســه هــزار و ۱۰۰ کیلومتر 
فیبرنوری که اجرا شده است ۱۳۰ کیلومتر 

از این شبکه در سالجاری انجام شده است.و 
چهارمحال و بختیاری اولین استانی است که 

فیبر نوری را به منازل کشیده است .
مدیر کل مخابرات اســتان تصریح نمود که 
قطعی موبایــل در مهدی آباد و بــروم پهنه 
در شــهرکرد از طرف مخابرات نمی باشــد 
بلکه مردم مقصرند که مانع نصب دکل های 
مخابراتــی می شــوند و فندانســیون های 
مخابراتی ایجاد شــده توســط مخابرات را 
تخریب می کننــد در صورتیکه مردم باید در 
حفظ زیر ســاخت ها کمک کنند .البته در 
برخی اســتان ها دکل مخابراتی در مدارس 
هم نصب می شود ولی در این استان مردم با 
نصب دکل مخالفت می کنند در صورتی که 
امکانات باید به  روز شوند و از ۳G به ۴G برسد 
تا بتوانیم پابه پای استان های دیگر از اینترنت 

و خدمات مخابراتی استفاده کنیم.
وی در مــورد درآمدهــا و هزینه هــا گفت : 
درآمد و هزینه های شرکت مخابرات استان 
با یکدیگر همخوانی نــدارد، بطوریکه ماهانه 

۸۳۰ میلیون تومان درآمد دارد و در حالی که 
هزینه نگهداری ســایت های تلفن ثابت در 
اســتان بیش از یک میلیارد تومــان هزینه 
دارند و درآمدهای این شــرکت یک چهارم 
هزینه ها را هم جبران نمــی  کند .بر همین 
اســاس مطالبات این شرکت از دستگاه های 
اجرایی شــش میلیارد تومان می باشــد که 
امیدواریم ایــن مطالبات هرچه ســریع تر 

وصول شود.

محمودی در مورد انتقال خــط تلفن ثابت 
شــهری اظهار داشــت اگر ظرفیت خطوط 
در مکان جدید وجود نداشــته باشــد باید 
از شــهرداری مجوز حفــاری گرفت که این 
موارد هزینه بر اســت از آنجایی که برخلاف 
واگذاری، جابه جایی از تعهــدات مخابرات 
نیســت لذا ســازمان تنظیم مقررات تعرفه 
جابجایــی را ۱۶۰ هزار تومــان اعلام کرده 

است.

ســند همکاری تامین ریل  اصفهان-مریم مومنی
ملی خطوط قطار شهری مشهد با حضور مهندس ایرج 
رخصتی مدیرعامل ذوب آهن اصفهان و ســید عبدالله 
ارجایی شهردار کلان شهر مشــهد در محل شهرداری 

این شهر منعقد شد .
مهندس رخصتــی در آیین انعقاد این ســند همکاری 
به روند تولید فولاد در ایران پرداخــت و گفت : پیش از 
انقلاب اســلامی میزان تولید فولاد در ایران فقط ۵۰۰ 
هزار تن بود که پس از انقلاب این میزان به حدود ســی 

میلیون تن افزایش یافته است .
وی با بیان اینکه ذوب آهــن اصفهان با تامین ریل پروژه 
های بزرگ راه آهن جمهوری اســلامی به توســه این 
ناوگان نیز کمک کرد ، خاطرنشان ساخت : این شرکت 
فن آوری ســاخت انواع ریل مترو را در اختیــار دارد و با 
سفارش مسئولین مترو در کلان شهرها در حداقل زمان 

ریل مورد نیاز آنها را تولید کرده و تحویل می دهد .
مدیرعامل ذوب آهن با بیان اینکه سبد ریلی این شرکت 
در آینده نزدیک تکمیل خواهد شد ، تاکید کرد : به زودی 
ریل سوزن مورد نیاز ناوگان حمل و نقل ریلی کشور نیز 
به صورت استاندارد و با کیفیت تولید و به مشتریان ارائه 

خواهد شد.
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان رشــد تولیــد و مصرف 
فولاد را نشانه توسعه یافتگی کشــورها دانست و گفت : 

رشد تولید و میانگین مصرف فولاد در کشور ما از شتاب 
مناسبی برخوردار است و ذوب آهن اصفهان نیز با تولید 
۱۲ محصول جدید به ســوی تولید محصولات خاص و 
ارزش افزا در حرکت است که بی گمان در این مسیر بیش 

از هر چیز به توان کارکنان خود متکی می باشد.
شهردار مشهد نیز با بیان اینکه ریل تولید شده در ذوب 

آهن اصفهان از کیفیت بالاتر و قیمت کمتری نسبت به 
رقبای خارجی برخوردار است ، گفت : تامین ریل یکی از 
مهمترین موضوعات در توسعه قطار شهری مشهد بود 

که تولید ریل ذوب آهن اصفهان این مشکل را حل کرد .
شهردار مشهد ، اتوبوس رانی را عامل سامان دهی بخشی 
از نیاز مردم در حمل و نقل عنوان کرد و افزود : توســعه 

قطار شــهری بخش عمده ای از مشکلات شهروندان را 
برطرف و آسایش مسافران و زوار را نیز تامین می کند .

وی از احداث تونل ها، ایستگاه ها و ... جهت پروژه توسعه 
قطار شهری مشهد خبر داد و گفت : برای تکمیل و بهره 
برداری از این پروژه، اســتفاده از ریل ملی را در دســتور 
کار قرار دادیم و سند همکاری تامین ریل مورد نیاز این 
پروژه بین شهرداری مشهد و ذوب آهن اصفهان به امضا 

رسید .
ارجایی با بیان این که تاســیس ذوب آهــن اصفهان از 
دیرباز و اســتفاده از ریل ملی در ســال های اخیر برای 
هر ایرانی افتخارآمیز اســت ، تاکید کرد : با شناختی که 
از توانمندی های ذوب آهن اصفهــان داریم ، مطمئن 
هســتیم که کارکنان توانمند و متخصص این شرکت با 
ساخت سایر تجهیزات و قطعات راهبری ناوگان ریلی ، 
کشــور را از واردات این گونه مکانیزم ها بی نیاز خواهند 

کرد .
شهردار مشهد با اشــاره به اینکه از مجموعه ذوب آهن 
اصفهان برای تولید این تجهیزات توقــع زیادی داریم ، 
گفت : با افتخار اعلام می کنــم ذوب آهن اصفهان توان 
ســاخت تجهیزات مورد نیاز ناوگان ریلی کشور را دارد 
چرا که ریل ذوب آهن اصفهان با رعایت استانداردهای 
ســختگیرانه و با کیفیت جهانی تولید و به مشــتریان 

عرضه می شود ..  

البرز-مظفری  ارباب رجــوع و کارکنان 
شهرداری چهارباغ در جشــنواره البرز قوی  

به صورت رایگان ویزیت می شوند
موســوی  مهنــدس  تاکیــد  بــا 
ره  دا ا هماهنگــی  و  شــهردارچهارباغ 
فرهنگــی اجتماعــی شــهرداری و شــبکه 
بهداشت و درمان شهرســتان ودر راستای 
لبــرز قــوی، طرح  ره ا برگــزاری جشــنوا
یــگان مراجعیــن و کارکنــان  ویزیــت را
اجتماعات  درســالن  شــهرداری چهارباغ 

لیاســی شهرداری اجرا شد شهیدا
در ایــن طرح،پزشک،کارشــناس بیمــاری 

ها، روانشــناس و کارشــناس تغذیه شــبکه 
بهداشــت و درمــان چهاربــاغ بــه معاینه و 
مشــاوره ارباب رجوع و کارکنان شهرداری 

ختند. ا پرد
مهنــدس موســوی شــهردار چهارباغ در 
حاشــیه اجرای طــرح معاینه و مشــاوره 
کارکنــان و مراجعین شــهرداری گفت؛ در 
لبرزقوی، این  ره ا راســتای اجرای جشــنوا
طــرح در کنــار ۲۰ برنامــه دیگر توســط 
رتقای  مدیریــت شــهری چهارباغ بــرای ا
ســطح ســلامت شــهروندان و کارکنــان، 
یجاد حــس تعلق  فزایش امید و نشــاط و ا ا

خاطر شــهروندان اجرایی می شود.
تلاشــیم  در  افــزود:  چهاربــاغ  شــهردار 
بــا همــکاری شــبکه بهداشــت و درمــان 

شهرســتان و در راســتای اجرای جشنواره 
البرزقــوی، ایــن طــرح را در مناطــق کم 

برخوردار شهر ادامه دهیم.

اصفهان

وی ریل ذوب آهن اصفهان قطار شهری مشهد بر ر

ویزیت رایگان ارباب رجوع و کارکنان شهرداری چهارباغ
 در جشنواره البرز قوی 

خرم آباد-طولابی معاون فنی و راه روســتایی 
اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای لرستان گفت: 
در هفت ماهه نخست امسال بیش از ۱۵۹ کیلومتر راه 

روستایی در استان آسفالت شده است.
 مهندس مصطفــی ملکی صادقی، معــاون فنی و راه 
روســتایی اداره کل راهــداری و حمل ونقل جاده ای 
لرستان با اشــاره به اهمیت توســعه زیرساخت های 
روســتا ها و تلاش برای محرومیت زدایی، گفت: اداره 
کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان لرستان 
در راستای انجام رسالت ســازمانی خود در خصوص 
ساخت راه های روستایی گام های ارزشمند و موثری 
برای برخورداری روستائیان از راهی ایمن و مطلوب در 

استان برداشته است.
او به عملکــرد پروژه های احداث راه های روســتایی 
استان لرستان درهفت ماهه نخست امسال اشاره کرد 
و گفت: ۲۴۸.۲ کیلومتر از راه های روستایی استان زیر 
سازی شده اســت که همین مقدار نیز آماده آسفالت 

می باشد.
معــاون فنــی و راه روســتایی اداره کل راهــداری و 
حمل ونقل جاده ای لرستان تصریح کرد: در هفت ماهه 

نخست امســال علاوه بر اقدامات نگهداری و بهسازی 
راه های روستایی ۱۵۹.۴ کیلومتر از راه های روستایی 

استان آسفالت شده است.
ملکی صادقی بیان کرد: ۹۵ پروژه راه های روســتایی 
در سطح استان اجرا شده اســت که در خرم آباد ۱۷، 
کوهدشت ۸، سلســله ۵، دورود ۴، دلفان ۱۷، چگنی 
۳، پلدختر ۱۳، ازنــا ۲، بروجــرد ۱۰، الیگودرز ۱۳ و 

رومشکان یک پروژه انجام گرفته است.

مدیــرکل راهداری و  ارومیه-رحیم جباردخت
حمل و نقل جاده ای آذربایجان غربی از آمادگی کامل 

۶۸ پایگاه راهداری برای زمستان سال جاری خبر داد.
  مدیرکل راهداری و حمــل و نقل جاده ای آذربایجان 
غربی در جلســه مدیریت اجرایی کمیسیون ایمنی 
حمل و نقل استان با تشــریح مهم ترین اقدامات این 
اداره کل جهت آمادگــی برای راهداری زمســتانی 
در ســال جاری گفت: ذخیره و دپو ماســه و نمک در 
راهدارخانه هــا و گردنه های صعب العبــور، تجهیز 
راهدارخانه ها و آماده سازی و تعمیر و اورهال ماشین 
آلات راهــداری، تعیین لیســت کشــیک راهداری 
زمستانی و ذخیره کیسه آسفالت سرد از جمله کار های 
انجام شده است.پیمان آرامون از آمادگی ۳۳۲ دستگاه 
ماشــین آلات فعال راهداری، ۶۸ پایگاه ثابت، سیار و 
اســتیجاری راهداری، ۸۴۸ نیروی درگیر راهداری 
زمســتانی و ۶۸ اکیپ راهداری مستقر در محور های 
مواصلاتی اســتان به عنوان تدابیر اندیشــیده شده 
برای راهداری زمستانی ســال جاری خبر داد و تاکید 
کرد: لازم است دســتگاه و نهاد های دولتی و انتظامی 
نیز آمادگی لازم برای اجرا عملیات راهداری زمستانی 

و در صورت لزوم تامین ماشــین آلات مــورد نیاز را 
داشته باشند.وی آشکار ســازی نقاط حادثه خیز، خط 
کشی محور ها خصوصا راه های شریانی، تامین و تعمیر 
روشنایی، چراغ های چشــمک زن مسیر ها مخصوصا 
در گردنه ها و مناطق صعب العبور و پرتردد و اســتفاده از 
ظرفیت ماشین آلات پیمانکاران در صورت بروز بحران 
را به عنوان ســایر تدابیر اندیشه شــده برای راهداری 

زمستانی سال جاری نام برد.

لرستان آذربایجان غربی

وستایی در لرستان آسفالت بیش از ۱۵۹ کیلومتر راه ر آمادگی ۶۸ اکیپ راهداری در محور های آذربایجان غربی

مدیر کل شرکت مخابرات استان اعلام کرد؛

اجرای3 هزار و صد کیلومتر فیبر نوری در چهارمحال و بختیاری
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان:

میزان آتش سوزی در عرصه های منابع طبیعی 
ایلام  به صفر رسید

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان  ایلام – حســن بیگی 
ایلام گفت: خوشبختانه با حضور مستمر و شــبانه روزی عوامل اجرایی 
یگان حفاظت اداره کل، آتش سوزی در سطح استان نسبت به سال های 

گذشته به حداقل رسید.
 مهندس پیرزادیان در جلســه شــورای معاونین اداره کل اظهار داشت 
هرچند در فصل آتش ســوزی حریق هایی در عرصه ها رخ داد اما با توجه 
به وسعت کم و مهار ســریع این آتش ســوزی ها در همان مراحل اولیه 
شکل گیری، مهار و از سرایت به اطراف جلوگیری شد.وی افزود: نظارت 
مانیتورینگ و پایش لحظه ای عرصه ها، حضور به موقع نیرهای واکنش 
سریع هنگام بروز آتش ســوزی و افزایش تجهیزات اطفاء حریق در صفر 
بودن آتش سوزی ها نقش مؤثری داشــت.مهندس پیرزادیان در ادامه 
یادآور شد: تعداد ۱۵ دســتگاه دمنده، ۲۴۰۰ فلکس پک و سه دستگاه 
موتور ســیکلت به تجهیزات اطفاء حریق اضافه و ۷۵۳ کیلومتر آتش بر در 
عرصه ها ایجاد گردید.مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان ایلام افزود: 
طبق بررسی های انجام شده ۹۵ کانون آتش سوزی در استان شناسایی شده 
است که ۲۷ ایستگاه کنترل و پایش در مناطق مستعد آتش سوزی بصورت 

مستمر و در طول شبانه روز عرصه ها را کنترل و نظارت می کنند.

رنگ آمیزی سرعتگیر ها و اجرای بلوک عابر 
پیاده در معابر شهری

البرز-مظفری   در راســتای ارایه خدمات شــهری به شــهروندان، 
ایمن سازی معابر، تســهیل در عبور و مرور خودروها و کاهش تصادفات 
رانندگی، به دستور مهندس موســوی شهردار چهارباغ، عوامل مدیریت 
حمل و نقل و ترافیک شــهرداری نســبت به رنگ آمیزی سرعتگیرها و 
اجرای بلوک عابر پیاده در معابر شهری به ویژه در مقابل مدارس و مراکز 

آموزشی اقدام کردند.
این روزها جنب و جوش آبادانی در شــهر چهاربــاغ و اجرای طرح های 
عمرانی، خدماتی و ترافیکی به همراه برنامه هــای فرهنگی اجتماعی و 

جشن نشاط، نوید روزهای خوبی را برای شهرمان می دهد.

  شهردار نصیرشهر خبرداد؛
 پرداخت کلیه دیون شهرداری 

به بیمه تامین اجتماعی 

رباط کریم – احمد جعفری  شهردار نصیرشهر  در دیدار خبرنگاران 
عنوان کرد : بیش از ۴۰ میلیارد تومان پروژه عمرانی را تعریف کرده ایم  و 

از پرداخت کلیه دیون شهرداری به بیمه تامین اجتماعی خبر داد.
 فرشاد شهسواری در راستای  اهمیت نامگذاری معابر عمومی نصیرشهر 
افــزود: معابر اصلی و فرعی  نصیرشــهر در جلســه شــورای نامگذاری 
نصیرشهر مشخص شــده بود همه با نصب تابلو مشخص گردید و دیگر 

هیچ معبری در سطح شهر بی نام و نشان نیست.
وی تصریح کرد:  بیش از ۴۰ میلیارد تومان پروژه عمرانی را تعریف کرده 
ایم که بوستان مفتح ، ســاختمان مجتمع قضایی ، ساختمان دارالقرآن، 
ادامه اجرای کمربندی جنوبــی ، کلنگ زنی زمیــن چمن مصنوعی و 
گلخانه ، بهره برداری ســامانه ۱۳۷ ، اغاز فــاز دوم پلاک کوبی ، کفپوش 

و رفیوژ جاده ساوه  و بهسازی معابر نصیرشهر در دست اقدام می باشد.
در ادامــه عنوان کــرد: کلیه بدهی شــهرداری نصیرشــهر بــه مبلغ 
۵/۱۵میلیارد تومان که دیون چند دوره از شهرداران شهرداری نصیرشهر 

به بیمه تامین اجتماعی بصورت اقساط پرداخت کردیم.
 ایشــان در ادامه افزود: حرکت قابل تقدیر از جانب شــوراهای فعلی این 
هست که این عزیزان شهرداری را با جذب نیروی جدید چاق نکرده اند و از 

هزینه های اضافی جلوگیری کردند که این مهم قابل تقدیر است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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لرستان

تفاهم نامه همکاری 
وسیه علوم پزشکی مازندران و ولگاگراد ر

قرارداد تفاهم همکاری بین المللی بین دانشگاه های  ســاری-امیری فر
علوم پزشکی مازندران و علوم پزشکی ولگاگراد روسیه به امضا رسید.

دکتر فرهاد غلامی رئیس دانشگاه علوم پزشکی مازندران از امضاء تفاهم نامه 
همکاری دانشگاه علوم پزشکی اســتان  و علوم پزشکی ولگاگراد روسیه خبر 
داد و گفت: این تفاهم نامه در راستای بین اللمی کردن آموزش عالی و توسعه 
تبادلات دانشــگاهی و فرهنگی در زمینه های آموزشی و پژوهشی و همکاری 
در تبادل دانشجو و استاد توسط روسای دانشگاه ها منعقد شد.دکتر ولادمیر 
شکارین رئیس دانشگاه علوم پزشکی ولگاگراد روسیه نیز ابراز خرسندی از این 
رویداد ارزشمند اظهار امیدواری کرد دوطرف زمینه های همکاری برنامه های 

مشترک را تقویت کنند.
دکتر غلامی رئیس دانشگاه علوم پزشــکی مازندران و هیات همراه با حضور 
در محل یادبود پزشــکان کشته شــده در جنگ که در دانشگاه علوم پزشکی 

ولگاگراد روسیه بنا شده است با اهدای شاخه گل ادای احترام کردند.

البرز



خبر خوش سرپرست بانک مسکن درباره اجرای طرح نهضت ملی
ح نهضت   انعقاد قرارداد بیش از ۹۵ درصد طر

ملی مسکن
دکتر عســکری از عملیاتی شــدن بیش از ۹۵ 
درصد از تعهدات بانک مسکن در زمینه اجرای 

طرح نهضت ملی مسکن خبر داد.
دکتر علی عســکری سرپرســت بانک مسکن 
در گفت وگو بــا خبرنگار پایــگاه خبری بانک 
مسکن  هیبنا ، ضمن اشــاره به این موضوع که 
قرارداد بیش از ۹۵ درصد سهمیه این بانک در 
سال اول اجرای طرح نهضت ملی مسکن منعقد شده و در مرحله اجرا 
قرار گرفته اســت، از پرداخت ۳۶ همت در طرح نهضت ملی مســکن 

خبر داد.
وی با بیان اینکه تا ۱۸ آبان ماه ســال جاری در بانک مسکن کار قرارداد 
۱۴ هزار و ۹۰۶ پروژه به اتمام رســیده اســت گفت: تا به این تاریخ کار 
انعقاد قرارداد ۱۷۶ هزار و ۴۶۶ واحد مســکونی از ســوی بانک مسکن 
انجام شده و تا به اینجا بانک متعهد شــده است که نزدیک به ۶۰ همت 

برای تامین مالی این طرح در سال اول پرداخت کند.
سرپرست بانک مســکن افزود: بانک مســکن تاکنون بیش از ۳۶ هزار 
میلیارد تومان به متقاضیان ســاخت مســکن ذیل طــرح نهضت ملی 
پرداخت کرده اســت که بر همین اســاس بانک به ۵۸ درصد تعهدات 
خود به طور قطعی در ســال اول اجرای این طرح عمل کرده است. این 
میزان شامل پرداخت تسهیلات به خودمالکان و انبوه سازان مسکن در 

راستای اجرای طرح جهش تولید مسکن می شود.
دکتر عسکری با بیان اینکه مساله مسکن با توجه به اینکه درصد بالایی 
از هزینه های ســبد خانوارها را به خود اختصاص می دهد، بسیار مهم و 
حیاتی است، گفت: بانک مسکن ضمن اینکه بخش مهمی از تسهیلات 
خود را به بخش مسکن اختصاص داده است، سعی کرده با امتیازاتی که 
در حوزه تسهیلات اعطایی خود برای ساخت مسکن با فناوری های روز 
قائل شده، در ساخت مسکن مقاوم و مناسب برای اقشار مختلف مردم 

تاثیرگذار باشد.
وی افزود: همچنین بانک مسکن با اشراف به تاثیرگذاری موضوع تامین 
مالی در تسریع ساخت مسکن، سعی کرده اســت با تامین مالی سریع 
طرح نهضت ملی مســکن و پرداخت تعهدات خود در سرعت بخشی به 

ساخت مسکن ذیل قانون جهش تولید مسکن اقدام کند.
دکتر عســکری ادامه داد: این در حالی اســت کــه در دیگر بخش ها 
از جمله پروانه ســاخت نیز از سوی شــهرداری ها اقداماتی انجام شده 
که امیدواریم اجرای طرح نهضت ملی مســکن را سرعت بخشد. از این 
رو بین انبوه سازان، شــهرداری ها و صنعتگران حوزه مسکن و سرمایه 
گذاران باید تعامل مســتمر ایجاد شــده و مدیریت یکپارچه ای در این 
حوزه شکل بگیرد تا سرعت ساخت مســکن افزایش یابد. ضمن اینکه 
فضای ذهنی جامعه نیز نســبت به این موضوع که ساخت مسکن امری 
زمان بر است آماده سازی و مهیا شود تا مردم امیدوارتر نسبت به اجرای 

طرح نهضت ملی مسکن نگاه کنند.
سرپرست بانک مسکن با اشــاره به تاثیرگذاری رونق بخش ساخت 
و ساز مســکن در نرخ رشــد اقتصادی و افزایش تولید ناخالص ملی، 
اظهار کرد: تولید مســکن بــه طور مســتقیم زمینه ســاز فعالیت 
دســتکم ۴۰۰ بخش صنعتی و تولیدی اســت. بنابراین ضمن اینکه 
بازار تولید مســکن یک زنجیره وســیعی را تشــکیل می دهد باعث 
ایجاد اشتغال مســتقیم و غیر مستقیم در بســیاری از فعالیت های 

اقتصادی می شود.

 بررسی راهکارهای افزایش سطح همکاری
 با متقاضیان مبادلات ارزی

در جلسه هم  اندیشی مباحث ارزی راهکارهای 
افزایش ســطح همکاری با متقاضیان مبادلات 

ارزی مورد بررسی قرار گرفت.
به گزارش روابط عمومی بانک توســعه تعاون 
استان ســمنان این جلســه با حضور فرشید 
طهمورثــی مدیر امــور بین الملــل، علیرضا 
اکبری مدیر شعب اســتان، مجتبی جعفری 
رئیس اداره کل عملیات ارزی، معاون شعب اســتان و برخی روسای 
شــعب و همکاران ارزی شــعبه مرکزی، به منظور بررســی راه های 
تسهیل در ارائه خدمات ارزی به جامعه هدف در محل مدیریت شعب 

استان برگزار گردید.
فرشید طهمورثی مدیر امور بین الملل بانک توســعه تعاون با توجه به 
اهمیت بالای نیمه دوم ســال به جهت افزایش تراکــم مبادلات ارزی، 
نســبت به تلاش مضاعف و تمرکز شــعب ارزی، برای جذب منابع طی 

ماه های باقیمانده تا پایان سال تاکید کرد.
وی افزود ارائه مشــاوره مناســب به مشــتری جهت انتخاب بهترین 
و ســریعترین و اطمینان بخش ترین مســیر برای خرید و یا انتقال ارز 
و بررســی مطالبات مشــتریان و در اختیار قــراردادن و معرفی کامل 
کلیه خدمات ارزی قابل ارائه در بانک توســعه تعــاون به متقاضیان، از 
راهبردهای مناســب در مسیر بازاریابی و خدمت رســانی به مشتریان 

است.
در ادامه مدیر امور بین الملل به همراه علیرضا اکبری مدیر شعب استان 
از شرکت های صنایع لاســتیکی پارمیدا، مکث الکترونیک مهدیشهر، 
سمن آذین و همپاسازه، از مشتریان ارزی و ریالی استان بازدید نموده 
و در خصوص چالش ها و مشکلات مبادلات ارزی جهت افزایش سطح 

فعالیت های بانکی، با مدیران آنها بحث و گفتگو کرد.

اداره کل اعتبارات پست بانک ایران، شیوه نامه 
 اجرایی پرداخت تسهیلات مسکن فرزند سوم

 یا بیشتر را ابلاغ کرد
شــیوه نامه اجرایی پرداخت تسهیلات ودیعه، 
ساخت یا خرید مسکن خانوارهای فاقد مسکن 
دارای فرزند سوم یا بیشــتر، از سوی اداره کل 
اعتبارات پســت بانک ایران به مدیریت شعب 

استان ها و مناطق تهران، ابلاغ شد
به گــزارش اداره روابط عمومی پســت بانک 
ایــران، بانــک مرکــزی جمهوری اســلامی 
ایران با ابلاغ بخشــنامه ۱۶۵۴۶۲/۰۱مــورخ  ۱۴۰۱/۷/۴به بانک ها، 
دستورالعمل اجرایی تسهیلات ودیعه، خرید یا ساخت مسکن موضوع 
جز )۳( بنــد )الف( تبصره ۱۶ قانون بودجه ســال ۱۴۰۱ کل کشــور، 

خانوارهای دارای فرزند سوم یا بیشتر را ابلاغ کرد.
بر اســاس این بخشنامه، تســهیلات قرض الحســنه ودیعه یا خرید یا 
ساخت مسکن(  بنا به درخواســت خانواده ) با بازپرداخت حداکثر ۲۰ 
ساله برای خانواده های فاقد مســکن که در سال ۱۳۹۹ به بعد، صاحب 
فرزند سوم یا بیشتر شده یا می شــوند به میزان دو میلیارد ریال ) ۲۰۰ 

میلیون تومان ( قابل پرداخت است.
بر اســاس این گزارش، متقاضیان و افراد تحت تکفل آنان باید در زمان 
دریافت تسهیلات، فاقد مســکن باشــند و چنانچه در هر زمان سابقه 
مالکیت ایشــان محرز شــود، از فرآیند پرداخت تسهیلات حذف شده 
و در صورت اخذ تســهیلات، متعهد به استرداد تســهیلات دریافتی و 

جبران خسارات و جرایم مربوطه خواهند بود.

مدیرعامل بیمه میهن در بازدید از سرپرستی استان گیلان:
 حسن برخورد با مشتریان و جلب رضایت 

 و اعتماد بیمه گذاران، برگ برنده و رمز 
موفقیت ماست   

مدیرعامل بیمه میهن که به همراه مدیران ارشد صنعت بیمه کشور به 
استان گیلان سفر کرده است، امروز در بازدید از سرپرستی این شرکت 
در این استان، مشتری مداری و حســن برخورد با بیمه گذاران و جلب 

رضایت و اعتماد آنان را از اهم وظایف این شرکت دانست.
به گزارش روابط عمومی؛ سیدهادی شــیخ الاسلامی مدیرعامل بیمه 
میهن در جریان بازدید از سرپرستی گیلان و گفتگو با کارکنان و شبکه 
فروش، به بررسی و ارزیابی عملکرد و مسائل جاری شعبه پرداخت و از 

نزدیک در جریان فرایند فعالیت ها قرار گرفت.
در جریان این بازدید که عباسعلی فراشیانی معاون فنی و سیدمجتبی 
کریمی مدیر امور شعب و نمایندگان نیز حضور داشتند، شیخ الاسلامی 
با قدردانی از تلاشها و زحمات کارکنان و شبکه فروش، اهداف راهبردی 
و برنامه های بیمه میهن در دوره جدید را تشــریح و بــر لزوم توجه به 
راهبردها و فرایندها، ســرعت بخشــی به امور، تعامل خــوب با بیمه 

گذاران و فعالان اقتصادی و ارائه خدمات کیفی تاکید کرد.
مدیر عامل بیمه میهن موفقیت و شــکوفایی این شــرکت را در سایه 
تلاش و همت کارکنان و شــبکه فروش دانســت و لزوم انسجام و هم 
افزایی برای پیشــبرد امور و تحقق اهداف راهبردی را مورد توجه قرار 
داد.شیخ الاسلامی کارکنان اجرایی و شــبکه نمایندگان را خط مقدم 
ارتباط و تعامل با مردم و بیمه گذاران دانســت و گفت مشتری مداری و 
اخلاق حسنه و حســن برخورد با بیمه گذاران و جلب اعتماد و رضایت 

آنان، برگ برنده و رمز موفقیت ماست.
مدیرعامل بیمه میهن همچنیــن لزوم تقویــت و افزایش دانش فنی 
شبکه فروش را برای تعامل ســازنده و اقناع مردم به اخذ پوشش های 

بیمه ای و ارائه خدمات کیفی به بیمه گذاران مورد تاکید قرار داد.
در ابتدای این مراســم، رحمان پدیدار سرپرست شــعبه رشت ضمن 
خوشــامدگویی به مدیرعامل و هیات همراه، مســائل مرتبط با شعبه 
متبوع را مطرح و با اشــاره به ظرفیت های اقتصادی اســتان، خواستار 
تقویت شعبه و اتخاذ ســازوکارهای مناسب  برای تسهیل عملیات بیمه 
گری در روند ارائه خدمات مطلوب به بیمه گذاران شــد. در این دیدار؛ 
نمایندگان شعبه متبوع نیز مسائل و مشــکلات خود را مطرح و به بیان 

مطالبات خود پرداختند.

 بیمه دی در استان کرمانشاه »زنگ بیمه« 
را طنین انداز کرد

بیمه دی در استان کرمانشــاه »زنگ بیمه« را طنین انداز کرد بیمه دی 
در استان کرمانشاه »زنگ بیمه« را طنین انداز کرد بیمه دی در استان 
کرمانشاه »زنگ بیمه« را طنین انداز کرد بیمه دی در استان کرمانشاه 
»زنگ بیمه« را طنین انداز کرد بیمه دی در اســتان کرمانشــاه »زنگ 
بیمه« را طنین انداز کرد بیمه دی در اســتان کرمانشــاه »زنگ بیمه« 
را طنین انداز کرد به همت شــرکت بیمه دی، »زنگ بیمه« در مدارس 

استان کرمانشاه نواخته شد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت بیمه دی؛ در ســال های اخیر طرح 
»زنگ بیمه« با هدف توسعه ی فرهنگ بیمه و آموزش مفاهیم بیمه ای 
در ســنین پایه از ســوی بیمه مرکزی ج.ا.ا  ابلاغ شــده و در این راستا 
شرکت بیمه دی طی اســتقبال و همراهی با برنامه ی فوق، در مدارس 

استان کرمانشاه به فعالیت پرداخته است. 
باوندپور مدیر بیمه دی در استان کرمانشــاه در این باره اظهار داشت؛ 
برگزاری چنین مراسمی که با نمایش، مســابقه، اهداء جوایز، کتاب و 
محصولات فرهنگی همراه اســت، می تواند ضمن ایجاد شادی و نشاط 
در میان دانش آموزان، موجب آشنایی ایشان با مفاهیم بیمه ای شده و 

ضریب نفوذ بیمه در سراسر کشور را تقویت نماید.

سازمان بورس با افزایش سرمایه 60 درصدی 
بیمه »ما« موافقت کرد

 ســازمان بورس و اوراق بهادار در نامه ای که به امضای مدیر نظارت بر 
بازار اولیه این نهاد رســیده، موافقت خود را با افزایش ســرمایه ۸ هزار 
میلیارد ریالی بیمــه »ما« اعلام کرد.به گــزارش اداره ارتباطات و امور 
رســانه ها،در پی موافقت بیمه مرکزی به عنوان نهــاد ناظر و با مجوز 
ســازمان بورس و اوراق بهادار، ســرمایه شــرکت بیمه »ما« از ۵ هزار 
میلیارد ریال به ۸ هزار میلیارد ریال و از محل ســود انباشته و اندوخته 
ســرمایه ای افزایش می یابد.گفتنی است افزایش ســرمایه بیمه »ما« 
پس از مجوز بیمه مرکزی و سازمان بورس و اوراق بهادار تهران، منوط 

به تایید سهامداران در مجمع فوق العاده است.
بر اساس مستندات دریافتی از ســازمان بورس،پیشتر طرح توجیهی 
افزایش ســرمایه ۶۰ درصدی شــرکت بیمه »ما« از سوی حسابرس و 

بازرس قانونی شرکت به تایید رسیده است.

وش قدرتمند بیمه ملت   ارمغان شبکه فر
افزایش پرتفوی و کاهش خسارت

شــبکه فروش قدرتمند بیمه ملت که سهم بالایی در حق بیمه تولیدی 
این شرکت دارد، آمارهای خوبی از خود به جای گذاشته است.

به گزاترش روابط عمومی بیمه ملت، یکی از اصلی ترین استراتژی های 
شــرکت های بیمه، فارغ از رویکردهای ســازمانی مختلف، گسترش 
شبکه فروش با هدف افزایش سهم خرده فروشــی در پرتفوی شرکت 
اســت. چراکه جذب مشــتریان خرد و افزایش ســهم خرده فروشی، 
می تواند مشتریان وفاداری را برای شرکت های بیمه به ارمغان بیاورد و 
بزرگترین ثمره جذب چنین مشتریانی، داشتن پرتفویی ماندگار است.

از این رو، شبکه فروش به عنوان پیشران شــرکت های بیمه در فروش 
بیمه نامه و به ویژه جذب مشــتریان خرد و وفادار اهمیت ویژه ای دارد و 
تقویت نمایندگان، یکی از اهداف مهم هر شرکت بیمه است. اما جذب 
مشتریان خرد، مزیت های چشمگیر دیگری هم برای شرکت های بیمه 

دارد.
شــرکت بیمه ملت، در طول ســال های فعالیت خــود موفقیت های 
چشمگیری داشته که این موفقیت ها، از آمارها و صورت های مالی این 
شرکت به خوبی پیداست. این شــرکت در سال گذشته، توانسته علاوه 
بر رشد حق بیمه تولیدی و افزایش ســهم از بازار خود، ضریب خسارت 
خــود را ۳۹.۸ درصد کاهش دهد. آماری کــه در صنعت بیمه کم نظیر 

بوده و به راحتی در دسترس نیست.
با نگاهی به آمارهای حق بیمه تولیدی این شرکت، این نکته خودنمایی 
می کند که این آمارهای موفقیت آمیــز، می تواند حاصل تحقق همان 
هدفی باشــد که در ابتدا به آن اشــاره کردیم؛ تقویت شــبکه فروش. 
آمارهای بیمه ملت نشــان می دهد که ۷۰.۸ درصد حق بیمه تولیدی 
این شرکت، سهم نمایندگان و کارگزاران این شرکت است و باید دلیل 
کاهش ۳۹.۸ درصدی ضریب خســارت را با وجود رشد ۴۷.۱ درصدی 
حق بیمه تولیدی، در کنار مدیریت ریســک کم نظیر مدیران شرکت، 
در سهم بالای خرده فروشی جستجو کرد. جایی که مدیران بیمه ملت 
با درک درستی از بازار، یک شبکه نمایندگی قدرتمند را در این شرکت 
شــکل داده اند.بیمه ملت می تواند در حوزه تقویت شــبکه فروش و بها 
دادن به نماینــدگان، یک نمونه موفق در صنعت بیمه باشــد و اهمیت 

شبکه فروش و جذب پرتفوهای خرد را بیشتر نمایان کند.
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سازمان برنامه و بودجه:

سیاست اشتباه دولت گذشته تکرار نمی شود

خریدار   ســازمان برنامه و بودجــه اعلام کرد: 
در حالی که اعداد و ارقام از عملکرد ۶ ماه نخست 
بودجه امســال حکایت از کاهش رشد نقدینگی، 
بهبود تــراز کل بودجه، روند کاهشــی نرخ تورم 
دارد امــا رســانه ها باانگیزه های مشــخص دائم 
صحبــت از ترمیم حقــوق از محل هــای تورم زا 
و تشدید کســری بودجه دولت ســخن به میان 

می آورند.
 ســازمان برنامه و بودجه در واکنــش به گزارش 
روزنامه جهان صنعت بــا عنوان »میان بر دولت 
برای جبران کســری بودجه« اعلام کرد: مگر نه 
اینکه دولت ســیزدهم بودجه ســال گذشته را با 
کسری ۴۸۰ هزار میلیارد تومانی تحویل گرفت؛ 
آن هم در زمانی کــه باید ماهانــه ۱۵ تا ۱۷ هزار 
میلیارد تومان آینده فروشــی دولت قبل از طریق 
انتشــار بی محابای اوراق مالی را تسویه می کرد؛ 
آیا یادشان هست دولت قبل تنها در چهار ماه آخر 
فعالیت خود ۵۴ هزار میلیــارد تومان منابع بانک 

مرکزی را صرف خاصه خرجی ها خود کرد؟
آیا این جریان هــا ندیدند کشــور در بیش از یک 
ســال گذشــته با توقف روند ناصواب چاپ پول 
پرقدرت اســتفاده از منابع بانــک مرکزی برای 
تامین هزینه های جــاری را خط قرمز اعلام کرده 
و به آن پایبند بوده است؟ دولت سیزدهم به جای 
توزیــع منابع ارزی به اســم نــرخ ترجیحی بین 
برخی یقه سفیدان و وابســتگان سیاسی از ابتدا 
ســراغ اصلاحات بنیادین اقتصادی رفت، اما قرار 
نیســت دولت ســیزدهم مانند دولت قبل که در 
آن ۵.۹ درصد شــکاف فقیر و غنی افزایش یافت 
از کنار فشار به سفره مردم عبور کند. کسری تراز 
عملیاتی هم با کاهش ۶.۱۹ درصدی و کســری 

تراز عملیاتی و سرمایه ای )کسری بودجه دولت( 
با کاهــش ۷.۱۰۱ درصدی در شــش ماهه اول 

۱۴۰۱ همراه شده است.
دولت به علت افزایش شــکاف حقوق کارمندان و 
کارگران از یک ســو و تورم جهانی ناشی از جنگ 
اوکراین، افزایش حقوق کارمندان و بازنشستگان 
را دنبال کرد؛ اما این اقــدام به معنی چاپ و پول و 
استقراض نیســت؛ بلکه دولت به جای وادادگی و 
منوط کردن آب مردم به برجام خود را موظف به 

افزایش درآمدهای پایدار می داند.
گواه این مدعا شــرایط درآمدی کشــور اســت، 
عملکرد پنج مــاه بودجه هم نشــان می دهد که 
در پنج ماهه ابتدایی ســال منابع درآمدی دولت 
به ۴۱۲ هزار میلیارد تومان رســیده که نسبت به 
سال گذشته ۵۶/۵ درصد رشــد دارد؛ همچنین 
درآمدهای عمومــی به عنــوان پایدارترین جزء 
منابع دولت، با ۶۶/۵ درصد رشــد به حدود ۲۴۹ 

هزار میلیارد تومان رسیده است.
با تمرکز دولــت بر مقابله با فــرار مالیاتی به جای 
افزایش بــار مالیاتی بخش مولــد اقتصاد، میزان 
درآمدهای مالیاتی هم رشــد فراوان ۷۳ درصدی 

داشته و به ۲۰۰ هزار میلیارد تومان رسیده است.
دولت همچنان چــاپ پول و اســتقراض را خط 
قرمز می داند؛ آمارهای بانــک مرکزی از کاهش 
رشــد نقدینگی هم گواه این موضوع اســت، نرخ 
رشــد نقدینگی )دوازده ماهــه( از ۵.۴۰ درصد 
در پایان شهریور پارســال به ۳۵ درصد در پایان 
شــهریور ۱۴۰۱ کاهش یافته و رشد پایه پولی در 
دوازده ماهه منتهی به شــهریورماه سال ۱۴۰۱ 

هم ۱.۳۳ درصد بوده است.
در مساله دستمزد، دستمزد حقیقی مدنظر دولت 

قرار دارد. دســتمزدها چنانچه با تورم رشد نکند 
)همچنان که در مورد کارکنان بخش دولتی و نیز 
بازنشستگان مشاهده می شود( سهم نیروی کار از 
تولید کاسته شــده و بر سهم عوامل دیگر از جمله 
ســرمایه افزوده می شــود که از یک طرف سبب 
شــکاف طبقاتی در جامعه و از طرف دیگر سبب 
کاهش قدرت خرید طی زمان می شــود که اثرات 

نامطلوبی در رشد و توسعه کشور خواهد داشت.
افزایش دستمزدها معمولاً به دنبال افزایش تورم 
رخ می دهد و گریــزی از آن نیســت؛ ولی دولت 
چنانچــه بخواهد به صــورت ســاختاری با تورم 
مقابله کند بیشــتر باید علاوه بر ســمت تقاضای 
اقتصاد بر بهبود ســمت عرضه اقتصــاد و فضای 
کسب وکار نیز تمرکز کرده است که از این طریق 

درآمدهای مالیاتی را افزایش دهد.
در نیمه نخست سال، سیاســت دولت بر تطبیق 
دســتمزد نیروی کار در بخش خصوصی با تورم 
مدنظر بــود و در نیمه دوم ســال تطبیق حقوق 
کارکنان لشــکری )۲۰ درصد( و کشــوری )۱۰ 
درصد( در دســتور قرار گرفته اســت. ملاحظه 
می شــود این افزایش ها همچنان قابل مقایسه با 
افزایش دســتمزد بخش خصوصی )۵۷ درصد( 

نیست.
در پایان تاکیــد می کنیم منابــع تامین افزایش 
دستمزدها از محل صرفه جویی در بودجه جاری 
و نیز جابه جایی در سرفصل های بودجه است که 
جزئیات عملکرد آن در ماه های آینده مشــخص 
خواهد شــد؛ بنابراین فشــار بر پایه پولی منتقل 
شــده و پول جدیدی توســط بانک مرکزی خلق 
می شود. از این رو اقتصاد کشور از این محل دچار 

آسیب تورمی جدید نخواهد شد.

خریدار   ششــمین همایش ملی پیشرفت های 
سازمانی با محوریت هم افزایی معماری سازمانی 
و هوش مصنوعــی، با حمایت ایرانســل و پخش 
مســتقیم از تلویزیــون اینترنتی لنــز، در حال 
برگزاری است.به گزارش روابط عمومی ایرانسل، 
ششــمین دوره همایــش ملی پیشــرفت های 
ســازمانی، با تمرکز بــر »هم افزایــی معماری 
ســازمانی و هوش مصنوعی«، از امــروز ۲۵ آبان 
ماه ۱۴۰۱، به مدت دو روز و به میزبانی دانشــگاه 
شهید بهشتی، در مرکز همایش های بین المللی 

این دانشگاه، آغاز شده است.
اولین و بزرگترین اپراتــور دیجیتال ایران، ضمن 
حمایت از این همایش، به صــورت زنده و در هر 
دو روز، پخش مســتقیم آن را از طریق تلویزیون 
اینترنتــی لنــز انجــام می دهــد. علاقه مندان 
می توانند با ورود به وب سایت lenz.ir و مراجعه 
به بخش پخــش زنــده، تمامی ســخنرانی ها و 

برنامه های این همایش را مشاهده کنند.
محورهــای اصلــی ششــمین همایــش ملی 
پیشرفت های سازمانی شامل »معماری سازمانی، 
چارچوب ها، متدولوژی هــا و مدل های مرجع«، 
» تحول دیجیتــال و فناوری های هوشــمند«، 
»مهندســی ســرویس«، »مدیریــت داده های 
ســازمان، کاربرد هوش تجــاری و داده کاوی«، 
»مهندسی ســازمان و فرآیندهای کسب و کار«، 
»امنیــت در معمــاری ســازمانی« و »معماری 

ســازمانی و هــوش مصنوعــی« اســت. در این 
همایش، سخنرانان کلیدی از کشورهای مختلف 
از جمله پروفســور مارکوس هلفرت از دانشــگاه 
مینــوت ایرلند، دکتر جــان گوتزه از دانشــگاه 
فنــاوری اطلاعــات کپنهاگ دانمــارک و دکتر 
 »The Open Group« پالاب ســاها مدیــرکل
از هند حضور دارند.همایش ملی پیشــرفت های 
معماری ســازمانی، با هدف ایجاد بســتری برای 
ارائه و تبادل آخرین دســتاوردهای پژوهشــی، 
آموزشــی و تجربــی محققــان، متخصصــان، 
دانشــجویان و دســت اندرکاران این حــوزه، از 
ســال ۱۳۹۶ با همکاری آزمایشگاه های معماری 
سازمانی مستقر در دانشــگاه های سراسر کشور 
و بــا حمایت ســازمان ها و شــرکت های دولتی 
و خصوصی به صورت ســالانه برگزار می شــود. 
نخستین دوره همایش در دانشگاه شهید بهشتی، 

دومین دوره در دانشــگاه صنعتی شیراز، سومین 
دوره در دانشگاه صنعتی شریف، چهارمین دوره 
در دانشــگاه تهران و پنجمین دوره در دانشــگاه 
فردوسی مشهد برگزار شده است. ششمین دوره 
این همایش نیز در روزهای ۲۵ و ۲۶ آبان ۱۴۰۱، 
از ســاعت ۹ تا ۱۷:۳۰، در دانشگاه شهید بهشتی 

تهران در حال برگزاری است.
ایرانسل، نخســتین ارائه دهنده ۵G و رکورددار 
ســرعت اینترنت در ایران، پیــش از نیز با کمک 
مجموعه »مجموعه ایرانســل لبز« که از ســال 
۱۳۹۸، بــا هــدف تعمیــق ارتباط ایرانســل، 
اولیــن و بزرگترین اپراتــور دیجیتــال ایران، با 
جامعه دانشــگاهی و کمــک به مراکــز علمی، 
اســتارتاپ ها و شــرکت های فناور و با مأموریت 
انجام فعالیت هــای تحقیق و توســعه، نوآوری و 
تجاری سازی در زمینه شبکه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات و کســب وکارهای پیرامونــی با کمک 
مراکز علمی و پژوهشــی داخل و خارج از کشور، 
اعــم از دانشــگاه ها، شــرکت های دانش بنیان، 
استارتاپ ها و شــرکت های فناور، با هدف تأمین 
نیازمندی های بازار ICT تأسیس شده است، در 
پی حرکت در مسیر گســترش خدمات متنوع و 
توسعه ســبک زندگی دیجیتال و خلق آینده ای 
همگام با تحولات دنیای دیجیتال گام برداشــته 
اســت تا با بهره گیــری از فناوری هــای برتر در 

حوزه های مختلف، خلق ارزش کند.

همراه اول

چالش »توسعه سرویس مبتنی 
بــر داده هــای بــاز ۱۴۰۱« با 
حمایت مرکز تحقیق و توســعه 

همراه اول برگزار می شود.
بــه گــزارش اداره کل ارتباطات 
شــرکت ارتباطات ســیار ایران، 
پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات با همکاری بخش ایران 
IEEE  و حمایــت مرکز تحقیق 
و توســعه همــراه اول، چالــش 
»توسعه سرویس مبتنی بر داده 

های بــاز ۱۴۰۱« را از ۲۸ تا ۲۹ 
آبان ۱۴۰۱ برگزار می کند.

این چالش متکــی بر موضوعات 
ســلامت، پردازش تصویر، پولی 
و بانکــی، انرژی، بهــره برداری 
از داده هــای بــاز و کاربردهای 

متفاوت است.
هــدف آن نیــز زمینه ســازی 
فرهنــگ آزادســازی داده ها در 
کشور و در راستای توسعه پایدار، 
عدالت، شفافیت در تلاش است تا 

از طریق ارائــه خدمات مبتنی بر 
داده، به مدیریت هوشــمند و در 
نتیجه تصمیم گیری های دقیق 

و به هنگام دست یابد.
برای ایــن رویــداد پنــل های 
تخصصی از جمله پنل تخصصی 
»داده هــای بــاز؛ فرصــت ها و 
چالش های توســعه سرویس« 
تدارک دیده شده است که وحید 
شــاه منصــوری، رئیــس مرکز 
تحقیق و توســعه همراه اول در 

آن مشارکت خواهد داشت؛ این 
پنــل تخصصی از ســاعت ۱۴ تا 
۱۶ یکشــنبه ۲۹ آبان ۱۴۰۱ به 
صورت حضوری در پژوهشــگاه 
ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات 

برگزار می شود.
علاقه مندان به ایــن چالش می 
توانند بــرای کســب اطلاعات 
بیشــتر و اطلاع از برنامه و پنل ها 
https://odc.itrc. به تارنمــای

ac.ir مراجعه کنند.

ویس مبتنی بر داده های باز ۱۴۰۱ با حمایت همراه اول برگزاری چالش توسعه سر

بیمهبانک

برگزاری ششمین همایش ملی پیشرفت های سازمانی با حمایت ایرانسل


